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Velikanka obvisela na trneku 
Smartinsko jezero, ki mu celjski ribiči pravijo tudi Štajer-

sko morje, skriva v sebi marsikakšno »godno« ribo. Proti 
koncu avgusta je imel prav veliko srečo Jože Žagar iz Lise. 
Ujel je 107 centimetrov dolgega soma, ki je tehtal 10 kilogra-
mov. 

S .U. 

Na pomolu rokometna 
afera 
Ob »primeru Božič« se znova razvne-
majo strasti med obema glavnima ro-
kometnima centroma v Sloveniji. 
Stran 2. 

Iz žMJenla In dela delawcev 
zaposlenih pri zasebnih delodajalcih 
stran 7. 

Sreča Je ¥ preprostih rečeh 
Marjan Randič to dokazuje. Rad bi le, da bi mu kdo odku-
pil leta. stran 13. 

Pšenico Desolati 
na 900 iiektariii 

Območni posvet o pripra-
vah na jesensko setev v Ce-
lju je v bistvu pomenil zad-
nje usklajevanje med nosilci 
kmetijske pridelave po obči-
nah in republiškim načrtom 
setve. Po tem načrtu naj bi 
na širšem celjskem območju 
s pšenico zasejali okrog 900 
hektarov in se s prihodnjim 
pridelkom žetve približali 
3000 tonam odkupljenega 
pšeničnega zmja. 

Letošnji načrt odkupa - do 
sedaj so odkupili 2410 ton 
pšenice, je praktično uresni-
čen. Se vedno pa gre za ne-
katera odstopanja tako, da 
so v občinah Celje, Žalec in 
Šentjur za nekaj hektarov 
odstopili od republiškega ra-
zreza. Celjani za 14 hektarov, 
Zalčani za 40, Konjičani za 
20, vendar so obljubili večjo 
treznost, Šentjurčani za 10 
hektarov. Predstavniki ob-
čin so navajali svoje razloge 
za odstopanja, predstavniki 
republike pa so vztrajali pri 
svojem razrezu. 

Celjsko območje v sloven-
skem prostoru sicer ni po-

memben pridelovalec kruš-
nih žit, vendar kaže pritrditi 
logiki, da bo vsako leto tona 
pšenice bolj dragocena. 
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Gostoljubna 
Rogaška 
Slatina 

Ce še ne veste, kateri 
so trije najbolj gosto-
ljubni turistični kraji v 
Jugoslaviji, vam pove-
mo, da so to Bled, Porto-
rož in Rogaška Slatina. 
Tako je namreč pokazala 
anketa med tujimi gosti, 
ki jo je izvedla Turistič-
na zveza Jugoslavije. V 
naši Rc^aški Slatini so 
torej turistični delavci, 
ki vedo, kako se gostom 
streže in ker dober glas 
seže v deveto vas, se re-
zultat ankete zna pozna-
ti v beri Zdravilišča Ro-
gaška Slatina. ЈУЈ Д 

r KRUHA NE NAPRAVI MOKA, T E M V E Č ROKA (slov pregovor) 

Srečanje borcev 
2. grupe odredov 

V mozirski občini so se že 
pričele prireditve in sloves-
nosti v čast bližnjemu prazni-
ku občine, ki ga bodo na osred-
nji slovesnosti proslavili v so-
boto, 10. septembra z akademi-
jo v Rečici. To soboto bo v ok-
viru praznovanj pomembna 
slovesnost na Črnivcu, kjer bo 
tovariško srečanje borcev 2. 
grupe odredov, priložnost pa 
bodo izkoristili še za slavnost-
no otvoritev posodbljene ceste 
Nova Stifta-Smrečje. Tudi v 
nedeljo, 4. septembra bo slo-
vesno, saj bodo namenu preda-
li posodobljeno cesto Gneč. 

Kmečki 
praznik v 
Lesičnem 

Petič zapovrstjo je ga-
silsko društvo iz Lesič-
nega organiziralo kmeč-
ki praznik. Na priredi-
tvi, ki je bila v soboto v 
Lesičnem, je sodelovalo 
osem ekip s Kozjanske-
ga, vsaka s prikazom 
enega od starih kmečkih 
običajev. Organizator za 
prihodnje leto pa že ra-
zmišlja o osvežitvi te 
tradicionalne prireditve 

Šolski zvonec Je 
oznanil šolsko leto 

Prvi oznanjevalci jeseni so tu. JMe, niso to ptice, ki so 
selijo na jug. To so naši šolarji, ki so si ravno danes 
oprtali velike pisane šolske torbe in krenili v novo 
šolsko leto. Najlepši je verjetno prvi šolski dan. Ce ne 
zaradi drugega, zato ker se bo pouk končal nekoliko 
prej kot običajno. Saj veste, kako je to, najprej pridejo 
pred šolo - dosti bolj zgodaj kot bodo prišli jutri - na 
šolskih dvoriščih bodo poiskali svoje prijatelje in se 
najprej veselo pomenili o vseh najpomembnejših po-
čitniških doživetjih. Težko bo učitelju ukrotiti te prve 
velike pomenke, saj niti ne vemo, koliko vsega se je 
zgodilo na morju, na domačem dvorišču, pri babici in 
te t i . . . O, ja, cela šolska ura bi bila premalo, da se 
oživijo ti razburljivi dogodki. Toda zvonec je zvonec in 
če ta oznani pričetek pouka, potem bo že treba dati 
mir, vsekakor pa ko učitelj vstopi v razred, kajti potem 
gre čisto zares. . . Veliko novega se danes prav gotovo 
ne bodo naučili. Jutri , pojutrišnjem in vsak dan pose-
bej pa bo znanje iz knjig počasi lezlo v male glave. Tudi 
počitnice in prvi šolski dan bodo kmalu pozabili. Ko 
bodo lastovice že daleč na jugu, takrat bo tudi naš šolar 
vedel veliko več kot danes. Prve ocene bodo že v 
redovalnici, novi zvezki bodo že popisani in čitanka bo 
imela nekaj grdih oslovskih ušes, nova šolska torba pa 
bo tudi že prestala prve telovadne vaje. Pa nič zato, 
šolarji so povsod enaki, naj si živijo na severu ali jugu. 

W E 



Vsega se s subjektivno, 
politično alccijo ne da narediti 
To le med obiskom ¥ žalski občini poudaril predsednik CK 
ZKS Andrei Marine 

Ohrabrujoči dosežki sa-
vinjskih hmeljarjev, žalske-
ga gospodarstva in kmetij-
stva ter še posebej prebold-
skih tekstilcev, so zaznamo-
vali obisk predsednika CK 
ZKS in člana predsedstva 
CK ZKS Štefana Korišca z 
dobro voljo in sproščenost-
jo. To je prišlo še najbolj do 
izraza med preboldskimi 
tekstilci, ki se letos lahko 
ponašajo z izvrstnimi izvoz-
nimi in drugimi poslovnimi 
rezultati. 

Obisk obeh vidnih pred-
stavnikov najvišjega organa 
slovenske partije, ki ju je 
spremljal sekretar medob-
činskega sveta ZKS Celje dr. 
Emil Roje, je najprej veljal 
pogovorom z vodstvom 
družbenopolitičnih organi-
zacij v žalski občmi, nato pa 
so si gostje ogledali še hmelj-
sko sušilnico v Šempetru, se 
pomudili na kmetiji letošnje-
ga hmeljarskega starešine 
Ivana Vračiča na Prekopi in 
si z zanimanjem ogledali ve-
lik del proizvodnje v tekstil-
ni tovarni Prebold. 

Ugotavljali so, da je imela 
občina Žalec v preteklosti -
to pa se močno pozna še se-
daj - dokaj enostransko go-
spodarsko sestavo. Močno 
razvito je tekstilstvo, prevla-
dovalo pa je kmetijstvo. Le-
to je bilo ves čas usmerjeno v 
blagovno proizvodnjo, kai' je 
dobro, prav tako se je veliko 
naredilo pri zaokroževanju 
kmetijskih površin v Savinj-
ski dolini. Očitki pa veljajo 
žalski občini prav gotovo za 
slabo urbanizacijo, ki je pre-
malo upoštevala dragoce-
nost kmetijske zemlje v ob-
čini. Vedeti je namreč treba, 
da intenzivna pridelava takš-

ne kulture, kot je hmelj, daje 
največje mogoče devizne ne-
to učinke. FYav zato je po-
men zemlje v Savinjski doli-
ni toliko večji. 

V prihodnje bi morali v 
žalski občini še bolj pospeši-
ti združevanje kmetov v ra-
zličnih skupnostih, strojnih, 
hmeljskih, melioracijskih, 
pospešiti združbe zemlje, saj 
je vendar vsakemu kmetu ja-
sno, da na majhnih, razdrob-
ljenih površinah ni mogoče 
racionalno uporabljati še ta-
ko sodobne kmetijske zem-
lje. To je v pogovoru z An-
drejem Marincem še posebej 
poudaril hmeljarski stareši-
na Ivan Vranič s Prekope. 

Za dobre poslovne rezulta-
te kolektiva tekstilne tovar-
ne Prebold je našel Andrej 
Marine samo pohvalne bese-
de, češ, da se kolektiv zaveda 
svoje odgovornosti, da druž-
beno-ekonomsko zna ra-
zmišljati času primemo, da 
dela racionalno in storilno v 
svojem in širšem interesu, 
ter daje znaten poudarek 
izvozu na konvertibilna trži-
šča. Ekonomski interes in 
pritisk morata v kombinaciji 
s politično akcijo vplivati na 
poslovanje in gospodarjenje 
in le-to lahko zagotavlja raz-
voj na višji ravni. 

V žalski občini kaže v pri-
hodnje bolj spoštovati vidi-
ke varstva okolja. Regijska 
mlekarna še sedaj nima reše-
nih problemov odpadnih vo-
da, slabo so te stvari rešene 
na farmi Podlog, ekološka 
vprašanja pa bo treba še zla-
sti temeljito reševati pri 
predvideni prašičji farmi. 
Populiti je treba še zadnje 
korenine lokalizmov na raz-
daljah Celje, Žalec in Vele-
nje, saj so ti lokalizmi v ne 
tako daljni preteklosti že po-

stavili nekaj svojevrstnih 
spomenikov. Zaradi bližine 
pa bi bilo mogoče tudi pri 
delu mnogih upravnih in 
drugih organov teh občin 
doseči več sodelovanja. 
Končno začenjamo živeti 
čas, v katerem morajo biti 
vsa naša dejanja in delo kar 
najbolj pametno organizi-
rana. 

MITJA UMNIK 

KS Center 
nima počitnic 

Ni veliko krajevnih skup-
nosti, ki bi se lahko pohva-
lile s priznanjem - listino 
samoupravljalcev, ki jo po-
deljuje Zvezna konferenca 
SZDL. Za dosežke pri raz-
voju krajevne samouprave 
v letu 1981 jo je letošnje po-
letje dobila celjska krajev-
na skupnost Center. Pravi-
jo, da je njihova vloga še 
posebej pomembna, saj je 
na njihovem območju vrsta 
trgovin, gostinskih in obrt-
nih lokalov. Pri soodloča-
nju o vprašanjih s teh po-
dročij morajo upoštevati 
širši interes občanov. Priz-
nanje dokazuje, da jim je 
uspelo uveljaviti mnenja in 
potrebe krajanov preko 
vseh samoupravnih struk-
tur. Posebej aktivni so tudi 
na področju SLO in DS, za 
kar so prav tako ргејећ 
priznanje. 

V teh dneh je njihovo de-
lo malo drugačno. Konec 
septembra naj bi namreč 
izšla brošura z razlago poi-
menovanj ulic in trgov. Pri 
tem jim pomaga Janko 
Orožen, delo pa bo koristilo 
tako krajanom kot šolam. 

T. P. 

Andrej Marine med obiskom na kmetiji letošnjega hmeljarskega starešine Ivana Vr» 
niča s Prekope 
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Na pomoiu roicometna afera 
Dobre tri tedne pred za-

četkom prvenstva v 1. zvez-
ni rokometni ligi se obeta 
nova afera! Nosilci te afere 
so znani: RK Kolinska Slo-
van iz Ljubljane, Rokomet-
na zveza Slovenije, avtor 
vse zadeve pa je bivši celj-
ski igralec Dušan Božič, 
največji oškodovanec in ti-
sti, ki vodi težko bitko za 
resnico in poštenje pa Ro-
kometni klub Aero Celje. 

Znova se je torej zapletlo 
med vodilnima kluboma v 
Sloveniji, kar pa vsekakor 
škoduje celotnemu razvoju 
te dinamične igre. Žal je v to 
na veliko »vmešana« tudi 
Rokometna zveza Slovenije, 
ki je brezkrvna za vse, kar se 
nepravilnega v njenih vrstah 
dogaja. 

Člani posebne komisije 
Dušan Jereb (predstavnik 
Aero Celje) Tine Brilej in 
Franko Komel so do potan-

kosti pregledali ves sporni 
»primer Dušan Božič« in 
ugotovili celo vrsto nepravil-
nosti, potvorb, laži, kaznivih 
dejanj. Tako Božič v Ljublja-
ni »zaseda« delovno mesto, 
ki ga sploh v razpisu del in 
nalog ni, stanuje pa tudi ne 
na Zaloški cesti 137, ampak 
v hotelu Turist v Ljubljani. 
Vseh nepravilnosti na to me-
sto niti ne moremo spraviti, 
gre pa za pravi scenarij, ki bi 
ustrezal režiserjem najbolj-
ših kriminalističnih filrnov. 

V ponedeljek zvečer so se 
v Celju sestaH člani Predsed-
stva in Izvršnega odbora RK 
Aero, orisotni pa so biü tudi 
predstavniki ZTKO, TKS in 
novinarji. Sodeloval je tudi 
predsednik Občinske konfe-
rence SZDL Celje Drago Me-
dved. Po bumi, več kot tri 
ure trajajoči (včasih tudi ne-
potrebni) razpravi so sprejeli 
celo vrsto sklepov, kako bo-
do ukrepali v naslednjih 
dneh. Pri tem ne izhajajo iz 
primera Božič (tega tudi v 
nobenem primeru ne želijo 
več videti v klubu), ampak iz 
tega, da je treba takšnim ne-
pravilnostim in stadnemu je-
manju »izdelanih« celjskih 
igralcev v ljubljanske vrste 
(to velja tudi za košarko in 
druge) narediti konec. Celj-
ski rokometni delavci so še 
za sodelovanje (na razgovoru 
v Ljubljani so jim celo ponu-

dili za to pripravljen tekst ( 
sporazumu pa so ga sprejeli 
s smehljanjem...) , vendar s 
sedanjo upravo in pod taki 
nimi pogoji z nizkimi ter каг 
nivimi udarci, ne. 

Zdaj Celjani pričakujejo 
pomoč in podporo tudi osU 
lih rokometnih sredin v Sb 
veniji (takšni primeri se do-
gajajo tudi drugje, nekaj celo 
v ženskem rokometu). Al 
bodo uspeli? Po vseh argu 
mentih in dokazilih bi mora 
li, vendar . . . Ta zgodba s 
vleče že vrsto let in se skon 
vedno tudi približno enak 
konča. V korist Ljubljanô 
nov namreč. Upajmo, da to 
krat le ne bo tako. Skoda pe 
je, da se vse to dogaja dobre 
tri tedne pred državnim pi 
venstvom, ko bosta v uvodn 
tekmi v Ljubljani 24. sep 
tembra zaigrala oba nosile 
glavnih vlog sedanje afen 
Kolinska Slovan in RK Аек 
Celje. Ne bo vse skupaj mol 
da slaba usluga za slovensk 
pa tudi jugoslovanski roko 
met? Veliko treznosti, strj 
nosti, pa tudi odločnosti b 
potrebno, da se bo ta NEPO 
TREBNA afera Božič pot( 
pila tako, da ne bo vplival 
na igro obeh ekip, medsebo 
nih odnosov in nadaljneg 
razvoja rokometa. 

TONE VRAB 

Se nerazviti odiepllajo nerazvitosti? 
Ali se manj razviti v Sloveniji pri-

bližujejo povprečnim stopnjam rasti 
družbenega razvoja v republiki ali 
ne? To je vprašanje, ki se vsiljuje ob 
skupščinskem gradivu »Doseženi re-
zultati in problemi pospeševanja 
manj razvitih območij v SR Sloveniji 
v letih 1981 in 1982 ter v prvih mese-
cih leta 1983.« 

Republiški Izvršni svet je pripravil 
za delegate gradivo, ki bo že kar v 
prvih dneh septembra zagotovo doži-
velo živahne in kritične odmeve. Ana-
liza stanja je zanimiva tudi za celjsko 
območje. Med šestimi manj razvitimi 
slovenskimi občinami, ki imajo tak 
status v tekočem srednjeročnem ob-
dobju, sta tudi šentjurska in šmarska 
občina, poleg njiju pa še geografsko 
območje Kozjanskega in obmejno ob-
močje občine Mozirje. Vendar pa je 
treba še dodati, da so na celjskem ob-
močju tudi v nekaterih drugih občinah 
in krajevnih skupnostih izrazite bele 
lise v razvitosti. 

V delegatski razpravi bosta najbrž 
odločilni vprašanji, ali se nerazviti po-
stopoma le odlepljajo od nerazvitosti 
in kako se vrsta omejitev v družbeno-
gospodarski politiki odraža v odprav-
ljanju nerazvitosti v sicer dobro razviti 
Sloveniji. Ce posebej razčlenjamo po-
ložaj obeh občin celjskega območja, to 
^ Šentjurja in Šmarja, potem zlasti za 
Šentjur velja, da dosega skromne raz-
vojne rezultate. Ali t očnde - kljub ne-
spornemu napredku se Šentjur nera-
zvitosti le počasi odmika. Po deležu 
zaposlenega prebivalstva šentjurska 
občina ne dosega niti polovičnega slo-
venskega povprečja. Nominalni druž-
beni proizvod na prebivalca se je glede 
na slovensko povprečje sicer v 2:adnjih 
desetih letih zviševal, vendar pa po-
datki niso blesteči - tako sta za Šent-
jurjem in Šmarjem v Sloveniji le še 
Ormož in Lenart. Leta 1970 je Šentjur 
dosegel le 33,6% povprečnega sloven-

skega družbenega proizvoda, Šmarje 
pa 37,3%. In leta 1980? Šentjur je pri-
stal na 44,8%, Šmarje pa na 41,7% pov-
prečnega družbenega proizvoda. Ven-
dar pa je v letu 1981 negativni premik 
v rasti družbenega proizvoda v primeri 
s povprečjem v Sloveniji zabeležila 
šmarska občina. Čeprav so na primer 
manj razvita območja v Sloveniji dose-
gla v letu 1981 in 1982 ugodne stopnje 
rasti zaposlenih, to pa ne velja za Šent-
jur. Predlani so imeli celo padec v rasti 
zaposlovanja, in sicer - 0,2% lani pa 
minimalno rast 0,1%. Pri tem ne sme-
mo prezreti, da je tudi problematika 
brezposelnosti v šentjurski in šmarski 
občini težja. V manj razvitih občinah 
je nadalje več delavcev na začasnem 
delu v tujini, hkrati pa tudi več tistih, 
ki se želijo vrniti. 

Zelo zanimiv je podatek, ki zasluži 
nekaj več premišljanja. V Sloveniji je 
büo leta 1971 20,4% kmečkih prebival-
cev, deset let pozneje pa le še 9,4%. V 
šestih manj razvitih občinah, to je Le-
nartu, Lendavi, Ormožu, Ljutomeru, 
Šentjurju in Šmarju, pa je bilo leta 
1971 še 49,80% kmečkih prebivalcev. 
Leta 1981 jih je bilo le 25,40%. Ali so 
manj razvite občine 2:ačele iskati vzro-
ke hitrejšega razvoja le v industriji, v 
tovarnah, v dnevni migraciji v razvitej-
še občine? Ali pa bi morale glede na 
naravne možnosti in glede na pre-
dnostno mesto, ki jo je v vseh planih 
dobilo kmetijstvo, bolj razvijati vse ra-
zlične kmetijske dejavnosti? Odgovor 
je sicer manj preprost kot se zdi. Neka-
tere občine vidijo svojo perspektivo 
bolj v razvoju industrije, druge pa me-
nijo, da kmetijstvo ne daje dovolj sred-
stev za razvoj. Takšni logiki u g o v ^ a j o 
nekatere povsem kmetijske občine v 
Jugoslaviji in svetu, kjer si prav z in-
tenzivno kmetijsko proizvodnjo omo-
gočajo izjemno gospodarsko in sicerš-
njo razvitost. Prav zato bi bilo nujno, 
da bi v manj razvitih občinah uresniči-

li naloge in program usposabljanja 
zemljišč za družbeno organizirano 
kmetijsko proizvodnjo. Gre predvsem 
za izvedbo melioracij, komasacij in za 
odkup zemljišč. Po ugotovitvah anali-
tikov bodo naloge na področju kmetij-
stva kolikor toliko uresničene. Manj 
upanja pa je, da bodo na manj razvitih 
območjih hitreje oskrbljeni z elektri-
ko, s ptt storitvami in z boljšimi cestni-
mi povezavami. Tudi delež zaposlenih 
v združenem delu v skupnem številu 
prebivalstva je bil v Šentjurju lani 
42,8%, kar je manj kot leta 1980. V 
Šmarju so bili spet na boljšem, saj so 
pristali na 54,1 %. Šentjurska občina je 
bila prav tako manj deležna skupnih 
republiških investicijskih sredstev za 
osnovna sredstva in za sredstva skup-
ne porabe. Njen delež je bila leta 1980 
le 0,40%, predlani pa 0,27%. In Šmar-
je? Leta 1980 0,45%, predlani pa celo 
1,38%, največ med vsemi nerazvitimi 
občinami. Produktivnost dela v indu-
striji pa je bila v Šentjurski občini sko-
raj na republiškem povprečju, v Šmar-
ju pa je dosegla le 78%. Razlike v 
uspešnosti gospodarjenja so pogojene 
z drugačno sestavo gospodarstva v 
manj razvitih občinah. 

Podatki o odpravljanju nerazvitosti 
v posameznih slovenskih predelih si-
cer niso neugodni. Razvojni zaostanki 
se torej zmanjšujejo, vendarle delež 
nerazvitih v slovenskih rezultatih ni 
skladen z deležem prebivalstva teh ob-
močij v demografski sestavi republi-
ke. V delegatski razpravi se potemta-
kem velja zaustaviti ob nekaterih 
predlogih: glede vlaganj na manj raz-
vitih območjih kljub uspehom investi-
cijske aktivnosti, glede hitrejšega raz-
voja drobnega gospodarstva in kmetij-
stva, predvsem pa zastran vloge, ki naj 
bi jo odigrale v manj razvitih občinah 
samoupravne interesne skupnosti ma-
terialhe proizvodnje. 

Praznile KS Gaberje 
Prihodnji teden se bodo 

začele prireditve za praznik 
krajevne skupnosti Gaberje 
v Celju. Ta delavska in in-
dustrijska krajevna skup-
nost, tudi tradicionalno po-
vezana z delavskim giba-
njem v preteklosti, si je za 
svoj krajevni praznik izbra-
la 6. september. Na ta dan 
1936. leta se je uspešno kon-
čala velika stavka delavcev 
nekdanje Westnove tovarne 
emajlirane posode, sedanje 
delovne organizacije EMC 
Celje. 

Prihodnji teden, od 5. do 

11. septembra se bodo zvrst 
le številne prireditve v počJ 
stitev krajevnega praznik 
Gaberja. Verjetno v tem čaSi 
še ne bo končan postopek i 
poimenovanje te krajeviH 
skupnosti po narodnem he 
roju Francu Leskošku-Lult 
vendar pričakujejo, da se b( 
po njem krajevna skupnoS 
imenovala že s 1. januarjeH 
prihodnjega leta. 

Veienjčani prvi 
Na republiškem tekmova-

nju invalidov v ribolovu je 
letos že drugič ekipno zma-
galo društvo invalidov iz Ti-
tovega Velenja in si tako pri-
dobilo prehodni pokal v traj-
no last. 

V skupini žensk je pred-
stavnica Društva invalidov 
Laško, Darinka Erazem, za-
sedla tretje mesto. 

W E 

V ponedeljek, 5. septe:^ 
bra se bo začel ob 17. uri o<j 
bojkarski turnir za ženske n 
igrišču in v telovadnici ^ 
berskega Partizana. V torek 
6. septembra bo ob 18. î í 
razširjena seja sveta skupšć^ 
ne in družbenopolitičnih o' 
ganizacij KS Gaberje, v P̂  
tek bo Partizan pripraN^ 
spretnostne igre, god^ 
EMO bo izvedla promenad" 
koncert, ob 18. uri pa ^̂  
slavnost za vse krajane ^ 
dvorišču gaberskega Pai^ 
zana. Sodelovali bodo reci^ 
torji iz EMO, pevski z ^ 
Svobode, godba na pihala' 
EMO in CIK. 

MITJA UMNI^ 



Konec brigadirskega poletja 
v soboto so na Zvezni 

piladinski delovni akciji 
¡{ozjansko 83 končali z de-
lom- Mladi so odšli domov, 
lopate in krampi pa bodo 
počakali na prihodnje po-
letje, na nove pridne briga-
dirske roke, ki bodo nada-
ljevale z delom. Letošnji de-
lovni rezultati so presegli 
jiačrtovane okvire, za nekaj 
yeč kot 3 milijone dinarjev 
presežka so ustvarili briga-
dirji in pomagali Kozjan-

¡ cem za korak bližje višjemu 
družbenemu standardu. 

Letošnji zaključek inladin-
jlce delovne akcije v briga-
dirskem naselju Jože Perčič 

^ v Šentvidu pri Planini so pri-
• pravili mladi, ki so na Koz-
I janskem delali v tretji delov-
I ni izmeni, vendar se je v na-
selju kar trlo brigadirjev iz 
prvih dveh izmen. Prišli so, 
da bi ponovno videli te kraje, 
se srečali z domačini in poz-
dravili s prijatelji. 

Kozjanski brigadirji so le-
tos pomagali tudi pri od-
pravljanju posledic neurja, 
Id je konec julija pustošilo v 

Savinjski dolini. S hitro in 
učinkovito pomočjo so last-
nikom hmeljišč prihi'anili 
približno 3 milijone dinarjev. 
Pomagali so domačim pri 
kmečkem delu in samoini-
ciativno pričeli z urejanjem 
naselja. Ob pomoči občin-
skih struktur in predvsem 
šentjurskega izvršnega sveta 
so uredili naselje in sanitari-
je, tako da prihodnje leto s 
tem ne bo več težav. 

Brigadirji pa niso bili pri-
dni samo pri delu na trasi, 
ampak so poskrbeli tudi za 
razgibano popoldansko živ-
ljenje. V zadnji delovni izme-
ni so pripravili kar dvanajst 
interesnih dejavnosti, imeli 
so redna srečanja z domači-
mi mladinci in šentjursko 
mladinsko delovno brigado 
Miloš Zidanšek. 

Ob zaključku akcije, ko so 
mladi odhajali domov, je ko-
mandant Zvezne mladinske 
delovne akcije Kozjansko 
83, Samo Fakin,povedal: 
»Kljub težavam, ki smo jih 
morali reševati še prve dni 
po prihodu brigadirjev na 
akcijo, moram reči, da sem 
sedaj tako z naseljem, še ve-
liko bolj pa z opravljenim de-
lom, zadovoljen. Brigadirji 
so presegli zastavljene de-
lovne plane, v popoldan-
skem času so pomagali do-
mačinom in poskrbeli so tu-
di za interesne dejavnosti. 
Opravili so kar 14500 režij-
skih ur, ki vrednotijo delo 
opravljeno v popoldanskem 
času in pri urejanju naselja. 

Večjih težav z brigadirji ni 
bilo in danes sem prav zado-
voljen, da se jih je toliko vr-
nilo na zaključek. Dokaz več, 
da so bili zadovoljni s tukajš-
njim življenjem in bodo še 
šli na akcije.« 

IVANA FIDLER Samo Fakin 

Brigadirji v naselju Jožeta Perciea v Šentvidu pri Planmi so se še zadnjic postavili v 
zbor pod zastavo. 

Prebold praznuje 
krajevni praznik 
Zgradili so tuai koleMor za čistejše 
okoUe 

s slavnostno sejo sku^či -
ne krajevne skupnosti in 
družbenopolitičnih organi-
lacij so se začela praznova-
nja v počastitev krajevnega 
praznika Prebolda. 

Krajevni praznik je letos 
¿mžen tudi z nekaterimi 
pomembnimi jubileji: 110 
letnico obstoja industrijske-
ga gasilskega društva tekstil-
ne tovarne ter 30 letnico 
Gradnje. Praznik vsako leto 
praznujejo v spomin na 29. 

avgust leta 1936, ko so se 
preboldski tekstilci pridruži-
" veliki splošni stavki tek-
stilnih delavcev Slovenije. 

O Preboldu smo se pogo-
varjali s predsednikom 
'kupščine KS, Antonom Aj-
«ličem. 

- Praznovanje krajevne-
praznika je vsakokrat tu-

^ priložnost za nove prido-
bitve v kraju. Kako je bilo 
'*tos s tem v Preboldu? 

¡ . A. Ajdič. »Letos smo boga-
i ĵ iši za precej novih pridobi-
I Prenovljeno je bilo vi-

naselje pri kopališču, 
Radili smo balinišče, pri 

pa je precej novih šport-
^ objektov in naprav. Za 

to smo porabili okrog 
^stdeset milijonov dinarjev, 
j^^eniti pa moram tudi več 
j.̂ t 5000 prostovoljno oprav-
^nih delovnih ur. Posebno 
^l 'Jgo za vse te objekte ima 
^^de \T ia komisija za šport 
^ Rekreacijo v naši krajevni 
¿^^Pnosti. S sredstvi tekstil-
cî  tovarne ter stanovanjske 
ti^^pnosti pa smo obnovili 

graščino. 

Velika pridobitev za Pre-
bold je novozgrajeni kolek-
tor odplak. Sredstva zanj so 
prispevali tekstilna tovarna, 
komunalna interesna skup-
nost ter območna vodna 
skupnost Savinja-Sotla in 
Nivo. Sekundarne priključ-
ke pa financirajo MIK, hotel, 
šola, stanovanjska skupnost 
in krajevna skupnost. Asfal-
tirali smo tudi 1015 metrov 
cestišča od tovarne do Mar-
koviča. Za to je bilo treba 
odšteti 176 milijonov dinar-
jev. Tekstilna tovarna gradi 
medfazno skladišče, preno-
vila je del svojih poslopij za 
prodajne prostore, uredila 
svoja dvorišča in postavila 
spomenik tiskarju. V Grad-
nji so uredili svoje okolje. 
Tečejo tudi zaključna dela 
pri obnovi notranjosti stare-
ga vrtca, kjer bodo kasneje 
prostori KS in РТГ. 

V kratkem bo zaživela tudi 
stanovanjska zadruga in pri-
čeli bomo z izgradnjo komu-
nalno urejene soseske nad 
tovarno. Novi stanovanjski 
blok bo kmalu zgrajen, pri-
zadevamo pa si tudi za od-
kup gospodarskega poslopja 
na prostoru, kjer naj bi zgra-
dil Savinjski magazin novo 
blagovnico.« 

- Precej pa je seveda še 
nerešenih stvari. 

A../^dič: »Se vedno ni za-
dovoljivo rešen problem po-
manjkanja pitne vode v zgor-
njem delu Prebolda in v viš-
jih nadstropjih blokov. Pro-
blem predstavlja tudi neure-
jena kanalizacija v zgornjem 
delu Prebolda in v Dolenji 
vasi. Obnoviti bo treba cesti 
Latkova vas-Dolenja vas in 
Prebold-Trbovlje ter kultur-
ni dom.« 

- Kaj lahko poveste o de-
lovanju krajevne samo-
uprave? 

A. Ajdič: »Še mnogo je 
takšnih, ki delegatskega si-
stema niso vzeli čisto zares. 
Zavedati se moramo tudi te-
ga, da bomo lahko le s prisot-
nostjo v vseh sredinah sred-
stva, ki jih naše delovne or-
ganizacije združujejo v sa-
moupravnih interesnih 
skupnostih, delno vrnili na-
zaj v kraj. Pomembne uspe-
he dosegamo tudi na področ-
ju SLO in DS.« 

JANEZ VEDENIK 

Ob koncu akcij recimo 
tudi bobu bob 

Rojstvo mladinskih delovnih brigad sega v čas med 
narodnoosvobodilno borbo in kasneje v povojno izgrad-
njo domovine. To je bila prava^ zanosna solidarnost 
mladega rodu, ki je kasneje prihajala mnogokrat v krize. 
Tedaj so se tudi pojavljali dvomi o upravičenosti mla-
dinskih delovnih brigad. V krizi je bolj mladinsko pro-
stovoljno delo. Pravzaprav je tako še danes. Pred tem si 
ne smemo zatiskati oči, ampak se vprašati zakaj in ukre-
pati. 

Veliko več bi lahko za mlade naredili tisti, ki so jim 
brigadirji pravzaprav prišli na pomoč. Na Kozjanskem 
so se te vezi v zadnjih letih res okrepile, a še vedno so 
često zelo površne. Mladi pa so na to občutljivi, saj 
kritike nato najpogosteje kar počez padajo na njihov 
račun. Tako se je pripetilo, da se je brigada s Kozjan-
skega z veseljem odzvala napovedanemu udarnemu 
dnevu, naj bi poprijeli za krampe skupaj s krajani v 
sevniški občini. Pa so se brigadirji v naselje vrnili razo-
čarni z besedami: »Prodali ste nas za krožnik pasiüja.« 
Na napovedano akcijo namreč ni bilo niti enega krajana! 
Na srečo je svetlejših utrinkov veliko več, kot so se 
krajani in brigadirji po skupni akciji v laški občini po-
slavljali s solzami v očeh. Tedaj so rekli: »Zdaj vemo, kaj 
je prava solidarnost in bratstvo.« To sta dve plati briga-
dirstva, o katerih bo potrebno več razmišljati. 

Resnici na ljubo je treba povedati, da mnogo mladih v 
poletnih mesecih raje najde kakšno priložnostno zapo-
slitev in da je med njimi še vedno veliko takih, ki zviška 
gledajo na svoje vrstnike v brigadah. O tem, kako rešiti 
to pregrado, bodo morali več razmišljati v Zvezi sociali-
stične mladine, o pravem odnosu do brigadirjev pa tam, 
kamor jih krajani vabijo na delovišča. 

MATEJA PODJED 

60 let Ludvika 
Zupanca-lva 

Pred dnevi je praznoval 60 
letnico prvoborec Ludvik 
Zupanc-Ivo. Iva poznamo 
kot izredno ustvarjalnega 
človeka, ki ne zna mirovati 
in je aktiven na mnogih po-
dročjih. Še najbolje pa se, 
kot sam pravi, počuti med 
najmlajšimi. Kdo ve koliko-
krat je mladim ob tabornih 
ognjih pripovedoval dogod-
ke iz NOB, o časih, ko je bilo 
treba na noge postaviti poru-
šeno domovino, o predvoj-
nem revolucionarnem giba-
nju . . . 

2e leta 1939 se je vključil v 
SKOJ. Leta 1941, ko še ni 
dopolnil 17 let je že bil spre-
jet v KPJ. Sodeloval je pri 
ustanovitvi Prve Savinjske 
čete. Do ustanovitve I. Šta-
jerskega bataljona je parti-
zanil v Savinjski četi. Sode-
loval je pri napadu na Šo-
štanj, se udeležil bitke na 
Creti, sodeloval pri znanem 
brežiškem pohodu. . . Julija 
1943. leta je postal član 
okrožnega komiteja SKOJ, 
nato pa sekretar za savinjsko 
okrožje. Po osvoboditvi 
Zgornje Savinjske doline je 

' partija poslala kot člana 
oblastnega komiteja SKOJ 
za slovensko Koroško preko 
Karavank v Podjuno. De-
cembra 1944. leta je izvedel. 

da je določen za vojno aka-
demijo. Z vojnoakademske-
ga študija v Moskvi se je 
vrnil domov 1947 leta. Po še-
stili letih je spet videl rodno 
Zabukovico. Ostal pa je brez 
svojih najbližjih, ki so jih po-
morili okupatorji. 

Kdo ve, koliko dolžnosti je 
opravljal po osvoboditvi. 
Kdo ve, koliko priznanj je 
prejel za svoje bogato in plo-
dno življenje? Toda leta nje-
gove zagnanosti ne zmanjšu-
jejo in aktiven bo vedno 
ostal. Takšen je pač naš Ivo. 
Tudi naše iskrene čestitke! 

JANEZ VEDENIK 

POGLED V SVET S k o v i n o t e h n o 

Beginova zadnja politična igra 
Menahem Begin, izraelski mini-

strski prodsednik v zadnjih šestih 
letih, igra te dni politični poker, ki 
v marsičem prekaša dosedanje po-
teze tega prekanjenega politika. 

Begin je odstopil kot premier in 
ni odstopil. Pravzaprav je napove-
dal svoj odstop, ni ga pa še pisno 
potrdil. Tako skuša še naprej drža-
ti vse, ali skoraj vse karte v ro-
kavu. 

Sprva je bilo videti, da je njegova 
napoved odstopa s položaja mini-
strskega predsednika predvsem 
poteza, s katero naj bi si v javnosti 
dobil množično zaupnico. O tem so 
pričale manifestacije v Izraelu - or-
ganizirane ali spontane ali oboje -
s katerimi so Begina pozivali in ro-
tili, naj vendar še ostane na svojem 
mestu, da mu povsem zaupajo, ga 
podpirajo itn. 

Toda zdaj je že jasno, da gre še za 
nekaj drugega. Beginova v sedlu, 
spričo česar Begin še ne more napi-
sati odstopne izjave, zakaj s tem bi. 
vlada padla in Izrael bi zabredel v 
hudo politično krizo. 

Zviti Begin in n^govi svetovalci 
so si zato zamislili drugo, drugačno 
taktiko. Begin ne bo odstopil, do-
kler si ne bo izbral naslednika na 
mestu premiera. Vlada s tem ne bi 
padla. Begin in njegova politika pa 
bi bila vnovič potrjena. 

No, ne glede na to, kako se bo 
dejansko iztekel odstop Menahema 
Begina, ostaja dejstvo, da bo njego-
va politika obveljala, ne glede na 
politično barvo novega premiera 
in nove vlade, če lahko seveda o 
novi vladi sploh lahko govorimo. 

V trši ali blažji obliki bomo priče 
nadaljevanja izraelske vloge lokal-
nega hegemona na Bližnjem vzho-
du, zatiralca legitimnih pravic pa-
lestinskega ljudstva, okupacije 
ozemelj, na katerih žive Palestinci, 
genocida, razlaščanja arabskega 
življa, dejanske okupacije dobršne-
ga dela Libanona. Z eno besedo: 
politika agresije, ki ji je Begin vti-

snil najmočnejši pečat, bo ostala. V 
trši aH blažji obliki, ne glede na to, 
kdo bo na krmilu. 

Takšna politika je seveda pogoje-
na in omogočana s politiko podpo-
re od zunaj agresiji, politiki, ki me-
ri na sejanje razdora med Arabci, 
ki meri na likvidacijo Palestinske 
osvobodilne organizacije. 

Zdaj zaseda v Ženevi konferenca 
OZN o Palestini. Značilno je, da jo 
bojkotira ne samo Izrael, marveč 
tudi ZDA in velika večina drugih 
zahodnih držav. Potemtakem lah-
ko govorimo ne samo o pomanjka-
nju politične volje prispevati k ra-
zrešitvi palestinskega vprašanja, k 
odstranitvi tragedije Palestincev, 
marveč o hoteni, javni politiki, ka-
tere cilj je obdržati Izrael takšen, 
kakršen je, obdržati Beginovo de-
diščino agresije, bliskovitih vojn, 
okupacij, genocida palestinskega 
ljudstva. 

Žal je tako. In zato bo glas iz Že-
neve na Žalost ostal protest brez 
močnejšega odmeva, brez dejavne 
moči spričo tolikšnih ovir in na-
sprotovanj. 

Piše Jože Sircelj 



V tekstilni tovarni Prebold 
ne gre za gospodarski čudež 
Dobri Izvozni rezultati so plod pametne tehnološke, poslovne, 
nagrajevalne In kadrovske politike 

Delovni kolektiv tekstil-
ne tovarne Prebold, najsta-
rejše tekstilne tovarne na 
Balkanu, ki danes š t e ^ ne-
kaj nad 1600 zaposlenih, se 
je po svoji tehnološki in po-
slovni usmeritvi danes uvr-
stil med najprodornejše 
tekstilce. Izredno je povečal 
izvoz, prav tako je stkal ve-
liko poslovnih vezi preko 
občinskih in republiških 
meja, hkrati pa dosegel vi-
dne rezultate pri družbe-
nem standardu zaposlenih 
in ^ i h o v i dohodkovni mo-
tiviranosti za delo. 

Včasih so preboldski tek-
stilci izvažali v vrednosti pol-
drugega milijona dolarjev na 
konvertibilna tržišča, predla-
ni so z razumevanjem sploš-
nih družbenih in gospodar-
skih potreb ta znesek pove-
čali na dva milijona 300 tisoč 
dolarjev, lani na štiri milijo-
ne, letos pa nameravajo pro-
dati na zahtevne tu je trge 
oplemenitenih tkanin v vre-
dnosti pet milijonov dolar-
jev. S tem so svoj že tako 
odlični lanski izvoz povečali 
za 12 odstotkov, kar pa po 
njihovem prepričanju še ve-
dno ni zgornja meja. Ta naj 
bi bila okrog deset milijonov 
dolarjev izvoza na konverti-
bilna tržišča, doseči pa ga 
mislijo tako, da bodo nasled-

njih pet let izvoz povečali let-
no približno za milijon dolar-
jev. 

To so nedvomno pomemb-
ni uspehi in rezultati dobre 
poslovne usmeritve v izvoz, 
odlične tehnološke in dru-
gačne organiziranosti in tudi 
vse pomembnejšega deleža 
razvojne dejavnosti. Ob tem 
naj povemo, da bodo Make-
donci kupili Wranglerjevo li-
cenco za izdelavo jeansa, 
medtem ko so Preboldčani 
prišli do lastnega stroja za iz-
delavo jeansa s svojo lastno 
pametjo in iznajdljivostjo. 
Druga plat medalje seveda 
je, kako je s kakovostjo jean-
sa. V tekstilni tovarni krivijo 
za slabšo kakovost edino su-
rovino. Iz slabega bombaža 
pač ni mogoče narediti čude-
ža, kot ga slabši poznavalci 
preboldske tekstilne »črne 
mačke<' zadnje čase v tej to-
varni zaradi izvrstnih po-
slovnih rezultatov celo 
iščejo. 

Ni preboldskega tekstilne-
ga in gospodarskega čudeža! 
Vse to je rezultat pametne 
poslovne,, naložbene in ka-
drovske politike. Če danes 
preboldske tkalke sodijo v 
slovenski vrh po izplačanih 
osebnih dohodkih, je to zato, 
ker so znali svoje izvozne na-
črte predvsem dobro pod-
preti s spodbudnim siste-
mom nagrajevanja po delu 
in rezultatih dela. Računajo, 
da bodo osebni dohodki v 
povprečju kmalu dosegli 
20.000 dinarjev, pri tem pa so 

razponi med tkalkami tudi 
od 15.000 do 25.000 dinaijev. 

V tekstilni tovarni Pre-
bold, ki se je znala širše p>o-
slovno odpreti preko občin-
skih in republiških meja, pri 
tem ji le integracije s celjsko 
Metko in tovarno iz Senožeč 
niso uspele, bodo letos* 
ustvarili preko tri milijarde 
dinarjev celotnega prihodka, 
dohodka pa za preko milijar-
do dinarjev. In kar je še po-
membno pri preboldskih 
tekstilcih: znali so ustvariti 
dobro skladje pri delu stro-
kovnih, poslovodnih in poli-
tičnih sil. 

MITJA UMNIK 

Uravnilovka pri izplačilih osebnih 
dohodkih |e pokop stabilizacije 
Razmišljanja ob zadnil seli MS ZKS, ki se le lotila ocene gospodarskih dosežkov y 
regln 

č e je bil namen zadnje 
razširjene seje medobčin-
skega sveta ZKS Celje obli-
kovati dokončno idejnopo-
litično oceno uresničevanja 
dolgoročnega programa go-
spodarske stabilizacije na 
območju ob polletnih rezul-
tatih gospodarjenja, potem 
je mogoče reči, da ta namen 
ni bil dosežen. 

Ali je bil razlog v tem, ker 
sta od primerjanega in po-

datkovno obdelanega pollet-
nega obdobja minila že sko-
raj dva meseca? Ali v tem, da 
so bili gospodarski problemi 
na ravni občin že prej teme-
ljito razpravljani? АИ pa so 
bile uvodne misli na seji 
predloge? 

Težko se je odločiti za pra-
vi razlog. Vsekakor je dej-
stvo, da so se nekateri raz-
pravljalci razjezili nad po-
navljanjem pozivov, da je 
spet potrebno zastaviti ak-
tivnosti za uresničevanje sta-
bilizacijskih nalog. Politič-
nih aktivnosti in raznih pri-
stopov je bilo že nič koliko, 
vendar: eno je govorjenje in 
priseganje na stabilizacijsko 
obnašanje ter cilje, drugo pa 
je od takšnih proklamacij še 
dokaj oddaljena konkretna 
praksa. 

Težko se je sicer sprijazniti 
s svetoboljnim načinom ra-
zmišljanja mnogih sopotni-
kov, tudi znotraj zveze ko-
munistov, ki dostikrat, če že, 
izgubljajo energijo zaradi 
obrobnih problemov, ali pa 
vsevprek tarnajo nad težki-
mi razmerami gospodarje-
nja. Stabilizacijsko in to dol-
goročno so se mnoge stvari 
vendarle premaknile na bo-
lje. V velenjski občini in po-
sebej v sozdu Gorenje vre od 
popravljanja mnogih starih 
grehov; t renutno so v ospre-
d ju prerazporejanja velikega 
števila delavcev iz režij s l ^ 
služb v neposredno proiz-
vodnjo. V železarni Štore so 
ob bistrem poskusu poseb-
nega nagrajevanja ob najbolj 
vročih dnevih julija in avgu-
sta tolkli dnevne rekorde v 
količinski proizvodnji. V 
celjski občini je aktiv gospo-
darstvenikov komunistov 
konec prejšnjega meseca ob 
temeljiti analizi gospodar-
skih gibanj ugotovil spodbu-
dne dosežke: izboljšainje po-
kritosti uvoza z izvozom od 
lanskih 70 na letošnjih 87 od-
stotkov, celo negativno stop-
njo zaposlovanja v gospodar-
stvu, za slabe štiri odstotke 
večjo fizično proizvodnjo in 
za 24 odstotkov večji konver-
tibilni izvoz. 

Proizvodnja, v kateri se 
brez motenj vrtijo stroji, 
izvoz in boljša oskrba s suro-
vinami in reprodukcijskim 
materialom - to so tri glavne 
stvari, okrog katerih se mo-
rajo sukati politične aktivno-
sti v združenem delu gospo-
darstva. 

Več je treba storiti pri na-
grajevanju po delu in rezul-
tatih dela. Če je bilo še pred 
kratkim dovolj denarja za 
slabe in dobre delavce, po-
tem je pač treba ugotoviti ze-
lo preproste st'/ari: da tega 
denarja za slabe delavce in 
lenuhe ni več dovolj. 

Politična akcija za drugač-
no obnašanje je akcija vseh 
in ne od včeraj. Kjer tega še 
niso spoznali bodo imeli se-
daj in v prihodnje pač večje 
bolečine pri premagovanju 
svojili težav. Z lažno solidar-
nostjo je treba korenito po-
mesti, kajti, da bosta imela 
garač in lenuh približno 
enak osebni dohodek, pome-
ni v bistvu pokop stabilizaci-
je in tudi pokop našega so-
cializma. 

Okrog delovnega časa smo 
naredili pravo fronto proble-
mov, pa se zelo malo pogo-
varjali o tem, kako bomo bo-

lje delali. Če smo se že lotili , 
tovarniške in nekaj malega; 
družbene režije, potem ne| 
delajmo ihtavih pretresov vi 
družbenih dejavnostih, kot 
jih nekateri počno na po-
dročju vzgoje in izobraževa-, 
nja, pa zdravstv^a, kjer znaj^ 
predlagatelji samo krčiffl 
programe, manj ali nič pa krj 
čiti režijskih stroškov (delavJ 
cev?) ,1 

Komunisti iz posameznih 
občin so na seji medobčin-
skega sveta ZKS Celje zahte-
vali tudi čiščenje lastnih 
vrst, že tolikanj ponavljano 
in zahtevano zaostrovanje 
odgovornosti na vseh rav-
neh. Predvsem pa je kar naj-
nujneje, kjer je pač še po-
trebno, razčistiti, ka j je v dol-
goročnem interesu delovne-
ga človeka, kaj pa so včasih 
le demagoško politično do-
sežena kratkotrajna ugodja 
in počutja. 

MITJA UMNIK 

Comet le uspešen 
Večalo proizvodnio In Izvoz, uspevalo z 
uporabo odpadnih surovin # 

v Cometu ugotavljajo, da 
polletni rezultati gospodar-
jenja niso slabi. Fizični ob-
seg proizvodnje se je pove-
čal za več kot 20 odstotkov, 
celotni prihodek pa za 56. 
Porastel je tudi izvoz in to 
za 126 odstotkov, pa čeprav 
v glavnem na račun spre-
menjene vrednosti dinarja. 
S tem si zagotavljajo po-
trebna sredstva za nabavo 
surovin. Tržišča, na katera 
izvažajo, so večinoma kon-
vertibilna. 

Pri oskrbi s surovinami si 
pomagajo s predelavo odpa-
dnega materiala. To teče že 
deset let, v zadnjem času pa 

si prizadevajo, da bi na tem 
področju stekla redna proiz-
vodnja. Precej ostankov do-
bijo že pri lastni izdelavi bru-
sov, nekaj 100 ton materiala 
pa zberejo vsako leto železar-
ne, saj ostane pri vsakem 
brusu še del, ki ga ne morejo 
porabiti. Tako pridobijo v 
Cometu več kot 10 ton 
osnovne surovine za ta izde-i 
lek. 

V drugem polletju načrtu-
jejo nadaljnje povečanje pro-̂  
izvodnje, če pri izvozu ne bo 
večjih težav. Ugodno ocenju-i 
jejo tudi mešano podjet je na 
Malti, čeprav so bili zapleti 
pri prodoru izdelkov v deže 
le severne Afrike. Jeseni bo 
stekla i/^vozno usmerjena in-
vesticija, ki naj bi dala mili' 
jon dolarjev deviznega prili; 
va, v načrtu pa imajo tudi 
več manjših vlaganj, kot n^ 
primer v Opekarni Loče, k' 
pa bodo imela precejšnji uči; 
nek. S tem v skladu je tudi 
njihov načrt zaposlovanja, 
kjer bodo dali prednost ka-
drom z vsaj srednjo izobra-
zbo, saj bodo ti nosilci raz-
voja novih programov. 

TATJANA PODGORŠEK 



predsednik z 
fiema desnima 
rokama 

p o v s e m o b i č a j n o je , č e s e 
g^ilska obletnica zaključi 

Jyes«ilico. Tako je bilo tudi 
jed nedavnim v Prožinski 

yasi pri Štorah, ko so praz-
novali 45-letnico. Seveda pa 

ta dan ni manjkalo tudi 
jekmovanj in svečanega go-
vora. 

»požar pri Kramerju leta 
¡937 j e b i l n e p o s r e d n i p o -
ôd, da so v Prožinski vasi 

ustanovili leto kasneje gasil-
jjiO društvo«, pripoveduje 

njegov sedanji 'predsednik 
Ivan Stoj an, delovodja iz 
ätorske livarne. »Leta 1947 
smo dobili prvo leseno bara-
ko, kot gasilski dom, v seda-
nji obliki pa je bil dograjen 
leta 1975. Večinoma smo pri-
spevali sami. Prvo motorno 

irizgalno iz leta 1938 hrani-
lo še danes.« 
V letu 1974 so kupili 500-

itrsko motorko Rosenbauer, 
¡)iajo pa še gasilski kombi 
ÂM in terensko vozilo 
-androver. Lansko leto je 
'rišla nova pridobitev, 800-
'trska brizgalna. 
»V društvu je aktivnih 96 

^ov , ob najmlajših do naj-
^ejših. Naj ob tej priložno-
0 povem, da mi pri delu zla-
" pomagata moji dve desni 

Martin Znidar in Bran-
co Skobeme. Med načrti pa 
• najpomembnejši: nakup 
®fnbiniranega vozila-cister-

saj deluj ИПО na področ-
^ kjer je občutno pomanj-

vode in precej zasel-
sploh nima vodovoda.« 

MATJAŽ GALJOT 

Gasilsko društvo Prožin-
lia vas so ustanovili: Alojz 
¡nidar, ki je njegov častni 
loveljnik, Ivan Busar, 
Franc Grčar, Andrej Kra-
jieršek, Ivan Šuster in Ivan 
Oberžan. 
Na slovesnosti ob 45-let-

jici je Martin Žnidar, ob 
prisotnosti očeta Alojza, po-
0О\'по vžgal prvo motorno 
brizgalno znamke ILO. V 
prožinski vasi tudi s pono-
som povedo, da je njihovo 
društvo starejše kot v so-
sednjih, bolj razvitih Što-
rah. 

Prizadevnost, ki preseneča 
v Zagabru, y KS Store, upajo, đa bo kmalu konec težav s 
pitno ¥OáO 

»Lani smo se odločili, da 
bomo poskrbeli za pitno vo-
do. Ob sušnih dneh jo v naš 
konec dovažajo s cisterna-
mi. Upamo, da je bilo letos 
zadnjič,« pripoveduje 
Franc Korez, predsednik re-
žijskega odbora za izgrad-
njo lokalnega vodovoda Za-

taber v Prožinski vasi, KS 
Itore, sicer štorski železar. 

Veljal bo okoli 3 milijone 
dinarjev. Služil bo 14 gospo-
dinjstvom, dopolnilno pa še 
dvanajstim.« 

»Voda je naš velik pro-
blem, saj smo zelo resno 
zgrabili in veliko napravili. 
Od marca do sredine avgusta 
letos smo opravili že nad 
2500 prostovoljnih ur in pre-
cej traktorskih, v denarju pa 
prispevali sami nad 200.000 
dinarjev. Položili smo že 2 
kilometra vodovoda, v gro-
bem zabetonirali črpalnico 
in rezervoar. Vodo bomo 
morali namreč od izvira, po 
domače mu rečemo Curgelj, 

črpati 700 metrov daleč in 
110 metrov visoko.« 

Kot kaže pa, da je priza-
devnost krajanov preseneti-
la zlasti krajevno skupnost. 
V KS so namreč računali, da 
naj bi letos poskrbeli samo 
za dokumentacijo in priprav-
Ijailna dela. Dokumentacija 
pa je bila, zahvaljujoč Centm 
za socialno medicino in hi-
gieno y Celju, pripravljena 
že lani, prav tako tudi izdano 
dovoljenje občinskega or-
gana. 

Prizadevnemu režijskemu 
odboru je uspelo doslej zbra-
ti precej denarja pri raznih 
organih in organizacijah, ta-
ko da se dela zdaj bližajo h 
kraju. 

»V K S in Železarni smo bi-
li že doslej deležni podpore, 
vendar v manjši meri. Kot 
kaže, pa nam bodo še dodat-
no pomagali. Na zadnjih po-

govorih s predstavTiiki KS in 
Železarne smo namreč ugo-
tovili, da je smotrno, če grad-
njo, ki je že tako daleč, za-
ključimo, saj bi sicer prihod-
nje leto veljalo dokončanje 
neprimerno več. Upamo tu-
di, da bomo dobili pomoč še 
od skupnosti KS celjske ob-
čine.« 

Naj še dodamo, da gre za 
gradnjo vodovoda v dveh 
občinah, nekaj družin je na-
mreč iz šentjurske občine in 
tudi rezervoar stoji na nje-
nem območju. V šentjurski 
občini, zlasti pa v KS Šentjur 
okolica, so za gradnjo prispe-
vali lep delež, doslej celo več 
kot matična krajevna skup-
nost Štore. 

MATJAŽ GALJOT 

Na sliki: Krajani Zagabra 
v KS Štore pri udarniškem 
delu - betoniranju črpali-
šča za lokalni vodovod. 

Praznovali so v 
Loki in na 
Prevorju 

Krajani Loke pri Žusmu in 
Prevorja so v nedeljo s pri-
ložnostnimi slovesnostmi 
počastili dan svoje krajevne 
skupnosti. V Loki so predali 
namenu dolgo pričakovano 
cesto iz Žusma proti Volčji 
jami in ogradili ter uredili 
tamkajšnje pokopališče. 

Na Prevorju, kjer je bilo 
prav tako slovesno, je doma-
če gasilsko društvo ob 10-let-
nici obstoja razvilo prapor, 
aktivni gasilci pa so pridobili 
tudi novo črpalko. V obeh 
krajevnih skupnostih so po-
delili krajevna, na Prevorju 
pa tudi gasilska priznanja. 

Težka leta so minila 
Zakrajškove s Crete veseli. Ha bo DolčI 
kmetoval naprej 

Pri Zakrajškovi kmetiji 
na Čreti so bile 26. oktobra 
1941 prve partizanske bor-
be. Nanje s p o m i n a plošča 
na takrat požgani domačiji, 
težka leta pa so neizbrisno 
zapisana tudi v spominih. 
Tudi tista težka leta, ko ^ 
bilo treba skoraj iz nič 
ustvariti življenje, ko ni bi-
lo pri hiši ne posode ne hra-
ne, ki bi jo lahko dali v lo-
nec. Ko niti za plenice ni 
bilo. Spomini gospodinje 
Tončke so trpki, še zdaj bo-
leči. Njihovo ostrino blaži 
le lepši danes in obeti za na-
prej, ko bo kmetoval sin 
Dolči. 

Kmetija je kar precejšnja, 
32 hektarjev meri, polovico 
od tega so gozdovi, na obde-
lovalni zemlji pa pridelujejo 
vsega po malem - krompir, 
pšenico, oves, peso . . . Če-
prav so kooperanti Kmetij-
ske zadruge in je v hlevu 12 
glav živine, je glavni doho-
dek od lesa. Ostalo močno 
draži oddaljenost od doline. 
Mleka že zaradi tega ni mo-
goče oddajati. Poleti bi še 

šlo. Pozimi pa pade več kot 
meter snega. Da sploh ne 
omenjamo prevoznih stro-
škov in pa na premalo bo-
nov. S Crete v dolino je da-
leč. 

Pridne roke Tončke, go-
spodarja Franca in Dolčija 
Skoka ob pomoči kosilnice, 
traktorja in še nekaterih pri-
pomočkov, vseeno toliko 
ustvarijo, da lahko razmišlja-
jo še o več in boljšem. Hlev 
bi radi preuredili. Premaj-
hen je in ker je v njem še vse 
po starem, zahteva tudi več 
dela, kot bi bilo treba. Dela 
je pa že tako več kot preveč. 
Se ene roke bi kako prav 
prišle, to pa se ujema tudi z 
veliko materino željo: »Da bi 
le dobili pridno mlado. Malo 
že kaže, malo. Ko se bo Dolči 
poročil, bo tudi kmetijo do-
bil. Midva sva že vsega nave-
ličana,« pravi gospodinja 
Tončka. Dolči pa menda tudi 
nima nič proti, če se bo tako 
obrnilo. Kmetijo ima rad. 
Tudi delo na njej. 

MILENA B. POKLIC 

r̂aznlk gasilcev 
preboldskih tekstilcev 
y okviru letošnjega praz-
^^ tekstilne tovarne Pre-
Јл ' ki je združeno tudi s 
L letnico tamkajšnjega in-
j^Wjskega gasilskega 
^stva, se bodo danes pri-
J.® številne prireditve, za-
g^ek pa bo v soboto, 

jç^'^es zvečer bo nastop 
Swing Quarteta, odprli 

v..bodo tudi prenovljeno 
f¡J«nico DPD Svoboda. Ju-
Ijç dopoldne bo posvetova-
nj ih požarni varnosti v tek-

industriji, na katerem 
Çfç̂  udeleženci poslušali 

strokovnjakov s po-

dročja gasilstva iz Slovenije 
in Hivaške. 

Jutr i zvečer bo potem še 
promenadni koncert, kreso-
vanje ter otvoritev teniškega 
igrišča in balinišča. V soboto 
bo tekmovanje industrijskih 
gasilskih društev tekstilne 
industrije iz vse Slovenije, 
popoldne pa bo velika gasil-
ska parada. Zaključek praz-
novanja bo ob 15. uri, ko pri-
pravljajo tudi kulturni pro-
gram, prireditev pa bo v no-
vozgrajenih halah prebold-
ske tekstilne tovarne. 

JANEZ VEDENIK 

TEDNIKOV INTERVJU 

v jami odkrivaš še 
nedotaknjen svet 

Mnogokrat občudujemo 
uspehe alpinistov, o njih je 
bilo že mnogo napisanega, 
njihovi uspehi so vedno 
večji. Zelo malo, ali skoraj 
nič, pa ne vemo o jamar-
stvu. Zato smo obiskali Ri-
sta Sovčeva, člana celjske-
ga jamarskega društva, ki 
obstaja neuradno od leta 
1972, uradno pa od 1976 leta 
dalje. Risto je reševalec, 
kar pomeni v jamarstvu 
najvišjo stopnjo, ki jo je 
moč doseči. Jamar je že več 
kot deset let. 

NT; Gotovo ste se na za-
četku srečevali z marsi-
katero težavo. Kaj je bil 
največji problem ob 
ustanovitvi društva? 

R. Sovčev: »V začetku 
smo vse prispevali iz svojega 
žepa. Leta 1976, ko>so nas 
uradno priznali, pa je bilo še 
slabše. Težave so bile s pro-
storom, kjer bi se zbirali, z 
opremo - našli smo vhode v 
globoka brezna, pa nismo 
mogli vanje, ker nismo bili 
opremljeni . . . Kasneje se je 
vse skupaj izboljšalo. Danes 
nas financirajo SZDL, ob-
činska izobraževalna skup-
nost in ljudska obramba.« 

NT: Kako pa je z opremo, 
kje jo kupujete? 

R. Sovčev: »Oprema pred-
stavlja danes velik problem. 
Pri nas se ne dobi, nekaj ure-
ja sicer jamarska zveza, dru-
gače pa smo prepuščeni sa-
mi sebi. Vse je odvisno od 
naše iznajdljivosti.« 

NT: Kje največ razisku-
jete celjski jamarji? 

R. Sovčev: »Delujemo 
predvsem v alpskem svetu 
Gornje savinjske doline.« 

NT: In kako najdete ja-
me, ki jih nato razisku-
jete? 

R. Sovčev: »Vir informacij 
so za nas domačini. Teren 
moramo nato preiskati, prei-
skan pa je takrat, ko ga lju-
dje po dvakrat preiščejo. Do-
mačini velikokrat pretirava-
jo glede globine in velikosti 
jame. Tako je na primer zani-
miva bajka, ki je nastala v 
okolici Luč. V Lučah je Trbi-
ška zijalka. Bajka pravi, da je 
dobila ime takrat, ko so v njo 
spustili ovce in so prišle na 
plan šele v Trbižu. Ko smo 
jamo raziskali, smo videli, da 
je dolga le okoli 200 metrov.« 

NT: Ce se kdo odloči, da 
bi rad postal jamar, kaj 
mora storiti? 

R. Sovčev: »Vsako leto je 
organizirana jamarska šola. 
Stopnje, ki jih v jamarstvu 
lahko dosežeš, so priprav-
nik, član, inštruktor in reše-
valec. Vendar je jamarstvo 
dejavnost, ki se šele bori za 
mesto med ljudmi in mislim, 
da ne bo nikoli dosegla takš-
ne množičnosti kot planin-
stvo in alpinizem.« 

NT: Kakšno vlogo pa 
ima slovensko jamar-
stvo v svetu? 

R. Sovčev: »Danes sloven-
sko jamarstvo ne pomeni 
mnogo. Pred leti pa je bilo 
zelo priznano in so se od nas 
učili tudi drugi jamarji, ki so 
nas zdaj že krepko prehiteli. 
Vzrok za to je nezanimanje 
za to dejavnost. Glede na to, 
kakšne možnosti imamo, jih 
vse premalo izkoriščamo.« 

NT: Koliko jam je do se-
daj odkritih v Sloveniji? 

R. Sovčev: »Raziskanih je 
okoli 4000 jam, predvidevajo 
pa, da jih je še enkrat toliko 
neraziskanih, tako da ni bo-

jazni, da bi jamarjem zmanj-
kalo dela.« ' 

NT: Kaj je tisto, kar v 
jamarstvu najbolj pri-
vlači? 

R. Sovčev: »Spočetka je to 
redovednost, odkrivanje no-
vega, neznanega, kasneje pa 
to ni več osnovni namen. Ka-
sneje je cilj, da jamo raziščoš. 
Raziskana pa je šele takrat, 
ko o njej narišeš načrt, jo do-
kumentiraš. Jamarstvo jo 
dejavnost, kjer še lahko od-
krivaš popolnoma nove 
koščke zemlje. Enkraten je 
občutek, ko vstopiš v še ne 
raziskano jamo in vidiš sledi, 
ki jih puščaš za sabo. Ko pa 
pogledaš naprej, pa je vse še 
nedotaknjeno in veš, da si 
prvi, ki si vstopil v ta svet.<-

NT: Se zgodi, da kdaj ne 
morete več dalje, da na-
letite na oviro, ki je ne 
morete premagati? 

R. Sovčev: »Tudi to se zgo-
di. Lahko si izčrpan, lahko ti 
pot zapre voda, pa nimaš čol-
na. Zato odnehamo in se na-
slednjič vrnemo z opremo, ki 
jo potrebujemo.« 

NT: Kakšni pa so »prebi-
valci« jam in ali najdete 
v njih kakšne arheološke 
zanimivosti? 

R. Sovčev: »Ob vhodu v ja-
me so razni pajki in mušice, 
kasneje pa samo še netopirji. 
Kar pa se tiče arheoloških 
najdb, smo doslej najbolj za-
nimivo našli na Pirešici 
(jamski medved, ognjišče 
jamskega človeka, medve-
dov zob). Vse to smo dali 
muzeju.« 

NT: Razmišljate kdaj o 
tem, da bi kakšno jamo 
odprli tudi za turiste? 

R. Sovčev: »Osebno sem 
proti temu, ker jama izgubi 
svoj čar, ko jo začne člove-
ška roka po svoje oblikovati 
in ko vanjo začno množično 
zahajati turisti.« 

NT: Koliko akcij na leto 
pa imate? 

R. Sovčev: »Približno eno 
na teden, v celem letu okoli 
30-40. V jame gre navadno 
ekipa, ki šteje 3-A člane, če 
pa je jama ravna, pa tudi 
10-20. Prednost jam je. da 
lahko vanje hodimo tudi po-
zimi.« 

NT: Kakšna pa je razlika 
med jamarstvom in alpi-
nizmom? 

R. Sovčev: »Pri alpinizmu 
je cilj, da prideš na vrh. Pri 
jamarstvu pa je, poleg tega, 
da je v jami tema, da je vlaž-
no, spolzko in krušljivo, po-
trebno priti tudi ven, na son-
ce. Mi plezamo po vrveh, al-
pinisti pa z rokami. Je pa res, 
da je v jamarstvu precej 
manj nesreč kot v alpini-
zmu.« 

NT: In kakšno je stanje v 
klubu danes, kje se zbi-
rate? 

R. Sovčev: »Trenutno ima-
mo svoj prostor v Mladin-
skem klubu. Tu se zbiramo 
vsak četrtek ob 20. uri in se 
pogovarjamo o akcijah, ki jih 
bomo izvedli. Preživljamo 
krizno obdobje, saj je priha-
jalo do finančnih napak, pa 
tudi člani se neprestano me-
njujejo, ker morajo fantje v 
vojsko. Ce nam bodo financ 
ne niožnosti dopuščale, na-
črtujemo nakup kakšnega 
avtomobila, da bi se lahko 
pripeljali čim bliže jami in 
porabili moči za plezanje in 
ne samo za hojo in za noše-
nje opreme.« 

NATAŠA GERKEŠ 



»Če hočeš biti uspešen lernet, 
se moraš ves predati delu« 
Tako pravi GIzela Rutar, kl smo Jo obiskali metí našim 
potepom po Svibnem 

v krajevno skupnost Svib-
no nad Radečami so se zdru-
žili trije zaselki: Počalkovo, 
Z a ^ a d in Svibno. Skupno 
štejejo 440 krajanov. Hiše z 
gospodarskimi poslopji so 
raztresene po hribovitih 
gozdnatih in skrbno obdela-
nih pobočjih. Med njimi je 50 
zaščitenih kmetij, čistih 
kmetov je le 15. Razdroblje-
ne kmetijske površine pač 
ne prinašajo dovolj dohod-
ka, da bi lahko živeli le od 

kmetijstva, zlasti živinoreje, 
sadjarstva in mlečne proiz-
vodnje. Zato večina prebi-
valcev, zlasti mlajših, dela v 
bližnjih delovnih organizaci-
jah. Največ jih je v Papirnici 
Radeče. 

Osnovni problem v krajev-
ni skupnosti je bila in je tudi 
še danes komunalna uredi-
tev. Nekoliko s pomočjo ra-
deške komunalne skupnosti, 
nekoliko z lastnimi sredstvi 
in prostovoljnim delom, so 
uspeli asfaltirati že vse po-
membnejše cestne odcepe. 
Zgradili so tudi vodovode v 
vseh treh zaselkih in končno 
napeljali elektriko na Vetmi 
vrh, Id je med zadnjimi dobil 
električno napeljavo na ob-
močju laške občine. Javni 
prevoz zaenkrat tudi zadošča 
potrebam tamkajšnj ih kraja-
nov in delavcev. 

Panoramo Svibnega do-
polnjuje tudi več kot tisoč let 
star grad, od katerega so do 

današnjih časov ostale le še 
razvaline in pa le dvesto let 
mlajša cerkev Sv. Križa v ka-
teri je nekaj znamenitih 
fresk. V Svibnem imajo tudi 
štirirazredno osnovno šolo 
in gostilno. 

Na krajšem klepetu smo se 
ustavili pri gostilničarju 
Kmetiču katerega rod je že 
400 let na Svibnem: »Oče je 
gostilno prevzel v začetku te-
ga stoletja, jaz jo vodim že 35 
let. Z gostilničarstvom se uk-

varjam od mladih nog, če-
prav imam doma kmetijo. 
Danes vsa km.ečka opravila 
opravimo veliko hitreje kot 
včasih, ko še ni bilo strojev. 
Naši l judje najdejo zvečer 
čas in posedijo pri meni. Po-
govarjamo se o delu, o tem 
kako bomo drug drugemu 
pomagali, če je potrebno. 
Kdaj pa kda j tudi zapojemo. 
V gostilni se zbira tudi vsa 
mladež, saj nimajo nobene 
druge zabave. Tako je pri nas 
včasih prav živahno in nam 
ni dolgčas.« 

Gizela Rutar pa je že deset 
let gospodarica 22 hektarov 
zemlje, ki jo je podedovala 
po teti: »V glavnem se uk-
varjamo z živinorejo. Sejem 
tudi nekaj pšenice in koruze. 
Dobro sodelujemo z zadrugo 
in tako kot vsi naši kmet je 
tudi mi oddajamo mleko. 
Imam pet otrok. Štirje so že 
odšli, najmlajši pa bo prevzel 
kmetijo, čeprav hodi že v 
službo. Morda bo možu 
uspelo, da ga prepriča, naj se 
popolnoma posveti kmetij-
stvu. Delo na zemlji je trdo 
in težko in če hočeš biti 
uspešen kmetovalec, se mo-
raš ves predati temu delu.« 

BOŽA GOLOUH 

Ko so ugasnile njegove oči, 
zanj ni bilo konec življenja 

Dokler ne spoznate Mate-
ja Žnuderla, enaindvajset-
letnega študenta psihologi-
je, si ne morete predstavlja-
ti, da lahko človek, ki je po-
polnoma slep, živi normal-
no živl^nje. 

Matej je oslepel, ko je obi-
skoval šesti razred osnovne 
šole. Kljub temu pa ni pustil. 

da bi se njegovo življenje s 
tem končalo. V osnovni šoli 
in gimnaziji je bil ves čas od-
ličnjak. Po končani gimnazi-
ji pa je odšel v Ljubljano, 
kjer je letos končal že drugi 
letnik. Matej je zelo dober 
študent, saj opravlja vse izpi-
te v rednem roku in z zelo 
dobrimi ocenami. Človek bi 
mislil, da mu ne ostane prav 
nič prostega časa. Toda tega 
je kl jub vsemu dovolj. 

In kaj vse takrat počne? 
Kot vsak fant se zanima za 
šport in se z njim tudi ukvar-
ja. Udeležuje se tekmovanj, 
ki jih organizira zveza slepih. 
Tako se lahko pohvali s 
prvim mestom v mini keglja-
nju, z nekaj drugimi in tretji-
mi mesti. 

V vročih poletnih mesecih 
izkorišča ugodnosti, ki jih 
zvezi slepih nudi Neptun. 

Vsako sončno dopoldne obi 
skuje celjski bazen, kjer ima 
posebno progo in uro in pol 
nabira kondicijo s plava-
njem. Drugače se ukvarja š« 
z atletiko, smučanjem, keg-
ljanjem in šahiranjem. Sah je 
množična igra med slepimi 
zato zveza slepih Celje orga 
nizira 3-4 mladinske turnirje 
na leto. Matej je tudi član ko-
misije za šah, šport in rekrea-
cijo ter predsednik mladin-
skega aktiva pri zvezi slepili 
v Celju. 

Matejev prosti čas pa ni iz-
polnjen le s športom, pač pi 
se rad tudi zabava. Zato vza 
me v roke harmoniko ali pl 
kaj zaigra na klavir. Ko џ 
razdere še kakšno smešna' 
res nima konkurentà in M 
pokonci vso družbo. 

NATAŠA GERKES 
Foto: K. LORENG 

Prečuden spomenik 
Kiosk ¥ Novi ¥asl stoji prazen že tíobri Ove leti 

Podjeten zelenjadar je v ti-
stih časih, ko še ni bilo bla-
govnice v Novi Vasi, postavil 
kiosk. Res je nekaj časa pro-
dajal kvalitetno zelenjavo, 
potem pa so mu dobesedno 
pred nosom postavili trgovi-
no. Očitno se mu prodaja ni 
več splačala, zato je Idosk 
zaprl. Prazen in poškodovan 
še vedno stoji, kot svojevr-
sten spomenik človeške ne-
premišljenosti. 

Ne vemo, če so tisti, ki so 
kiosk postavili, vedeli, da 
bodo kmalu dobili konku-
renco. Vendar bi to morali 
vedeti tisti, ki so dovolili po-
stavitev kioska. Ni preveč 
pomembno, ali je temu bo-
trovala napaka ali nepremiš-
ljenost, žalostno je, da ta 
kiosk stoji. Gospodinje se z 
otožnostjo spominjajo vedno 
lepe zelenjave (kar za tisto v 
trgovini ne moremo vedno 
trditi), ki so jo tam prodajali, 
hkrati pa se postavljajo ob 
bok možem in glasno zahte-
vajo, naj kiosk sedaj odstra-
nijo. Arhitektonsko ta kiosk 
res ni kaj preveč lep. Na živ-
ce je šel tudi neznanemu 
vozniku, ki ga je poskušal 
podreti, včasih pa se tega lo-
tijo tudi neznani krajani. 
Vsemu navkljub kiosk še ve-
dno stoji, zakaj, pa ne ve nih-
če. Bodo morda nekega dne 
vendarle dobili pojasnilo? 

Žalostno je, da to v Novi 
Vasi ni osamljen primer. 
Zgrešeno postavljen je bil 
tudi kiosk za prodajo časopi-
sov. Do postavitve blagovni-
ce je sosedoval kiosku za ze-
lenjavo. Res je, da so ga po-
tem odstranili. Ampak go-
spodarno tudi to ni bilo. 

GORAN BERVAR 

Roman IVlavri 
Romanu Ma vri ju, nje-

govemu bratu Andreju in 
planinskemu vodniku 
Tonetu Šterbanu gre za-
sluga, da se je začela v La-
škem razvijati organizira-
na hoja v hribe. »Takrat 
mi je bilo 18 let,« pravi 
Roman. »Prej sem bolj 
poredko hodil v planine, 
potem sem planinstvo 
vzljubil. Že naslednje leto 
sva z bratom opravila te-
čaj za planinske vodnike. 
Pet mladincev nas je bilo 
in takrat smo osnovali 
mladinski odsek pri pla-
ninskem društvu v La-
škem. " 

Vsako leto je bilo več 
planincev. Letno so imeli 
tudi do 30 izletov ob kon-

cu tedna, ob tem pa so 
razvijali še ostale planin-
ske dejavnosti. Zanje so 
laški planinci dobili vrsto 
priznanj in bili so republi-
ški prvaki v planinski 
orientaciji. »Lahko re-
čem, da je društvo najbolj 
aktivno delovalo konec 
šestdesetih in v začetku 
sedemdesetih let. Posta-
vili smo temelje nekate-

rim oblikam povezova-
nja. Tako se danes planin-
sko društvo povezuje s 
šolskimi planinskimi 
krožki in s planinci iz de-
lovnih organizacij. Pla-
ninstvo je postalo mno-
žično in se vedno bolj ra-
zvija, ker kot šport ne za-
hteva posebne in drage 
opreme. Planinec je lah-
ko vsak.« 

Ob tem, ko seje razvija-
la planinska dejavnost pa 
so bili ravno laški planin-
ci pobudniki pohodov: 
»Z bratom sva se udeleži-
la prvega pohoda po po-
teh Avnoja kot predstav-
nika občinske konferen-
ce Zveze mladine iz La-
škega. Takrat smo začeh 

tudi naše planinske izlete 
povezovati z izobraževa-
njem. Na svojih poteh 
smo se ustavljali pri spo-
minskih obeležjih iz na-
rodnoosvobodilne borbe, 
kjer smo mladino in osta-
le udeležence seznanjali z 
njihovim pomenom. Pred 
več kot desetimi leti pa 
smo organizirali prvi po-
hod po poteh štirinajste, 
ki je danes postal republi-
ški mladinski pohod. 

Zadnja leta Roman Ma-
vri ni več tako vnet plani-
nec kot v mladeniških le-
tih. Zaposlen je kot prav-
nik v TIM Laško in 
opravlja številne delegat-
ske in samoupravne 
funkcije tudi na ravni ob-
čine in republike. V pla-
ninskem društvu pa 
opravlja predvsem uprav-
na in administrativna de-
la: »Tudi to mi vzame pre-
cej časa, kajti člani se ne-
radi lotevajo takih del. Ta 
pa so za obstoj društva 
nujno potrebna. Morda se 
bom k aktivnejšemu pla-
ninstvu vrnil ponovno, 
ko bosta otroka zrasla. « 

Violeta V. Einspieler 

OBRAZI 

Pastir začetnik 
Na Rogll Je šele tri mesece 

Pravi, da je prišel na Roglo 
zato, ker ima rad živino. Ko-
maj tri mesece pase 380 krav 
skupaj s pastirjem na Osan-
karici, pa se je že tako nava-
dil, da ga tudi 20 kilometrov 
hoje na dan ne spravi v slabo 
voljo. 

Anton Javnomik iz Vita-
nja šteje 64 let. Pokojnino si 
je prislužil z delom med goz-
darji, letos pa je prišel med 
pastirje na Roglo. Pri Pašni 
skupnosti so ga vprašali, če 
bi pasel, pa je bil takoj za. 
Vse življenje ima rad živali, 
pa ni imel nikoli priložnosti, 
da bi stopil v svoj hlev. Kme-
tije nima. F^avi, da ima samo 
ženo in otroke. 

Ce imaš srečo, ga najdeš 
pri njegovi koči poleg hotela. 
Popoldne, ko počivajo kra-

've, si tudi on malo oddahne. 
Za hrano mora poskrbeti 
sam, tako gre na malico v 
hotel ali pa si sam kaj pripra-
vi. Ker je dobrega zdravja, 
mu ni pretežko, čeprav živi-
na rada uhaja in včasih kate-
re tudi po več dni ne najde. 
Pa ne bo »scagal«, že zato ne, 
ker je tako prijeten občutek, 
kadar te pridejo zjutraj krave 

klicat pred kočo in kadar pn 
pelje katera nekaj dni stare 
ga telička. Ce zbolijo ali si 
poškodujejo, mora poklicai 
zdravnika in lastnika živali; 
Večkrat se govedo poreže Ц 
razbitih steklenicah, ki ЈЧ 
puščajo turisti. Ena krava ^ 
je zlomila nogo, drugo pa ij 
zadela strela in si sama il 
mojgla pomagati. Se dobrO' 
da jo je pravočasno našel, d' 
ni poginila. 
Takšno bo njegovo delo ^ 
do konca meseca. Nato bod^ 
začeli prihajati kmetje, ^̂  
odpeljejo živino nazaj v doit 
no. Vmes bo skočil še v Vitî 
nje k ženi, ki je ni videl ^ 
ves mesec, pa se bo njego^ 
počitniško delo končalo. ^ 
bo zdrav, ga bomo na Roí" 
prav gotovo srečali tudi di^ 

TATJANA P O D G O R S ^ 
KAMILO LORENC^ 

; 

Razstava o lovstvu na Planini 
Lovska družina Bohor Planina ima 26 izredno aktivnih 

lovcev. Letos so se prvič odločili tudi za organizacijo raz-
stave o lovstvu. V dvorani prosvetnega društva na Planini 
bodo v nedeljo, 4. septembra postavili na ogled lovske tro-
feje, staro zanimivo orožje, lovske pripomočke in fotografije 
s pogonov. Razstava bo na ogled še v ponedeljek in torek, in 
sicer od 9. do 11. in od 15. do 17. ure. 

MP 



IZ ŽIVUENJA IN DELA DELAVČEV ZAPOSLENIH PRI SAMOSTOJNIH OBRTNIKIH 
V OiDiNAH REGIJSKEGA SKLADÄ ZA DOrolNILNO IZOBM^EVANJE » 
Jesenski strokovni program 
dopolnilnega strokovnega 
izobraževanja 

v skladu s programom izobraževanja delavcev za-
poslenih pri samostojnih obrtnikih v občinah ob-
močja regijskega sklada za izobraževanje, pripravlja 
iklad od 10. do 12. septembra 1983 strokovno ekskur-
zijo za 100 delavcev v Dubrovnik, Banja Luko, z 
ogledom in spoznavanjem proizvodnega programa 
delovne organizacije »Sintetik« v Banja Luki, kjer si 
bodo udeleženci ogledali celotno proizvodnjo najra-
zličnejših sintetično gumarskih izdelkov za tehnično 
opremljanje vseh vrst končnih proizvodov avtomo-
bilske in tudi druge industrije v Jugoslaviji. 

Delavci bodo tudi v razgovoru s s t rokovno ekipo 
predstavnikov «Sintetik« podrobneje spoznali proi-
zvodni program in pogoje dela delavcev v tej delovni 
organizaciji. V okviru možnosti si bo lahko določeno 
število udeležencev s t rokovne ekskurzi je ogledalo 
tudi proizvodnjo «Rudi Cajavec". Te s t rokovne ek-
skurzije se bodo udeležili delavci vseh strok. 

8. sep tembra 1983 v popoldanskih urah pa bo 30 
delavcev odšlo na specializirano s trokovno ekskurzi jo 
v Knin, k jer si bodo ogledali proizvodni program izde-
lave vseh zvrsti in d imenzi j kovinskih vijakov in galva-
niziranja kovin. Te s t rokovne ekskurzi je se bodo ude-
ležili samo delavci, ki so zaposleni pri samostojnih 
obrtnikih galvanizerske s t roke in pri proizvajalcih vi-
jakov. Ekskurzi ja bo mešana in bodo sodelovali tudi 
nosilci obrti teh strok, kar pogojuje skupno izmenjavo 
mnenj in s t rokovnih izkušenj v svoji stroki. ^ 

Način in oblika zbiranja interesentov sta za obe stro-
kovni ekskurzi j i objavljena v razpisih na tej strani. 

Sklad za izobraževanje delavcev tudi poziva vse 
osnovne organizacije s indikata delavcev pri samostoj-
nih obr tnikih v občinah območja regijskega sklada, da 
posvetijo več pozornosti špor tno rekreat ivnim eki-
pam, da se v svoji športni dejavnosti pripravijo na 
medsebojno srečanje v športnih igrah, ki se bo odvi-
jalo na večjem srečanju delavcev vseh občin območja 
regijskega sklada v Mozirju, predvidoma koncem sep-
tembra ali v začetku oktobra. Srečanje bo predvsem 
namenjeno medsebo jnemu spoznavanju delavcev 
vseh občin, izmenjavi izkušenj v delu osnovnih organi-
zacij sindikata, dejavnost i sklada na področju izobra-
ževanja ter rekreat ivnim dejavnost im. 

Strokovna ekskurzija 
v Dubrovnik -
Banjaluko in po 
poteh revolucije 
SPORED POTOVANJA; 

1. dan: sobota 10. septembra 
ob 14.30 uri odhod udeležencev 
iz občin Celja (29 oseb), Šentjurja 
(5 oseb) Šmarja pri Jelšah (15 
oseb) izpred hotela CELEIA v 
Celju proti Žalcu. Udeleženci iz 
občine Velenje (12 oseb) in obči-
ne Žalec (39 oseb) imajo odhod 
ob 14.40 uri izpred hotela RU-
BIN v Žalcu. Skupen prevoz na 
letališče Brnik. Polet v Dubrov-
nik ob 16,45 uri. Z letališča CIU-
PI prevoz v biser Jadrana - Du-
brovnik ter ogled mestnih zna-
menitosti (Stradun, stara apote-
ka, katedrala, samostan, palača 
Sponze, kneževa palača itd ). 
Zvečer prevoz v hotel, večerja^in 
prenočišče. 

2. dan: nedelja 11. septembra: 
po zajtrku potovanje po jadran-
ski magistrali in dolini NERE-
TVE do MOSTARJA. Ogled slo-
vitega mostu preko Neretve in 
kosilo. Vožnja v Jablanico ter po-
stanek za ogled spominskega 
kompleksa bitke na Neretvi. Sle-
di vožnja mimo PROZORA na 
MAKLEN. Ogled veličastnega 
spomenika NOB ter potovanje 
mimo BUGOJNA v JAJCE. 
Krajši postanek, nato prevoz v 
BANJA LUKO, namestitev v ho-
telu, večerja in prenočišče. 

3. dan: ponedeljek 12. septem-
bra: zajtrk in v dopoldanskem 
času strokovni program z ogle-
dom delovne organizacije »SIN-
TETIK« jî  BANJA LUKI, proiz-
vodnje giimoplastičnih izdelkov 
vseh vrst, ki zadovoljuje potrebe 
industrije Jugoslavije. Po mož-
nosti še ogled DO »RUDI CAJA-
VEC«. Podrobneje o programu 
še med potjo. Po kosilu vožnja na 
KOZARO. Ogled spominskega 
parka na MRAKOVICI in povra-
tek mimo NOVSKE in ZAGRE-
BA v Celje oz. Žalec. V kolikor 

bo dopuščal čas, še ogled bivšega 
koncentracijskega taborišča v 
JASENOVCU. 
Piijave sprejemajo sedeži osnov-
nih organizacij sindikata delav-
cev oz. občinski sveti ZSS posa-
mezne občine, kjer ni delavca za 
OOS in to na podlagi izpolnjene 
prijavnice ter plačila kotizacije v 
višini 1.000,00 din. Prednost pri 
udeležbi imajo delavci, ki še niso 
bili na strokovnih ekskurzijah re-
gijskega sklada. Prijave se spre-
jemajo do 12.00 ure 7. septembra. 
Ker je strokovna ekskurzija izje-
mno poceni, ni možnosti preloži-
tve temnina, ter prosimo za ta-
kojšnje in hitre prijave, ki jih bo-
mo sprejemali do popolnitve 
predvidenih udeležencev po ob-
činah. Dodatne informacije daje 
strokovna služba sklada po tele-
fonu 710-886 oz. občinski sveti -
OOS delavcev. 

Strokovna ekskurzija 
v delovno 
organizacijo TVIK 
in galvanizacijo 
v Kninu 
za delavce zaposlene pri samo-
stojih obrtnikih v občinah regij-
skega sklada in nosilce obrti 
galvanizerske stroke in specia-
lizirane izdelovalce vijakov. 

Na strokovni ekskurziji imamo 
predvsem namen udeležence 
spoznati s proizvodnim progra-
mom »TVЖ« - Knin, postop-
kom sodobne proizvodnje vija-
kov in postopki galvaniziranja. 
Deîavci, zaposleni pri samostoj-
nih obrtnikih za udeležbo pri-
spevajo po 1.000,00 din kotizaci-
je, dočim udeleženci samostojni 
obrtniki pokrijejo stroške v ce-
loti sami v višini 6.400,00 din. 
Prispevek oz. strošek vsak ude-
leženec poravna ob prijavi za 
ekskurzijo in to na sedežu Zdru-
ženja obrtnikov v svoji občini. 

Program strokovne ekskur-
zije 

1. dan: 8. septembra (četrtek) 
ob 17.30 uri zbirališče na želez-

niški postaji v Celju (pri kiosku 
na peronu), ter odhod s spalni-
kom preko Zidanega mosta, v 
KNIN. Odhod vlaka je ob 17.51 
uri. 

2. dan: 9. septembra (petek): 
prihod v KNIN, zajtrk in prevoz 
v delovno organizacijo »TVIK«. 
Strokovni ogled proizvodnega 
programa izdelave vseh zvrsti 
vijakov in postopkov galvanizi-
ranja. Razgovor s predstavniki 
delovne organizacije. Po stro-
kovnem delu odhod na kosilo ter 
prevoz na znamenite slapove 
KRKE. Ogled slapov in gornjega 
jezera ter zgodovinskih znameni-
tosti, prevoz v Šibenik, postanek, 
nato prevoz v TROGIR ter nasta-
nitev z večerjo in prenočiščem v 
Trogirju ali Splitu. 

3. dan: 10. september (sobota) 
po zajtrku ogled znamenitosti 

mesta Trogira oz. Splita in prosto 
do kosila. Po kosilu še ogled zna-
menitosti Splita ter ob 17.00 uri 
prevoz na splitsko letališče. Po 
opravljenih letaliških formalno-
stih ob 18.30 polet na letališče 
Zagreb. Prevoz v Celje in Žalec. 

Strokovne ekskurzije se skup-
no z delodajalci navedenih strok 
lahko udeleži iz posamezne obči-
ne naslednje število udeležen-
cev: 

- iz občine CELJE 5 oseb, MO-
ZIRJE 3 osebe. ŠENTJUR 3 ose-
be, ŠMARJE pri JELŠAH 3 ose 
be, VEI^NJE 6 oseb in iz občine 
ŽALEC 10 os. Skupno se lahko 
udeleži ekskurzije 30 oseb. 

Vse zainteresirane vljudno na-
prošamo, da se prijavijo najka-
sneje do ponedeljka 5. septem-
bra na sedežu Obrtnega združe-
nja svoje občine ter poravnajo 
kotizacijo oz. stroške. 

Piknik olirtnikov in ilelavcev 
Samostojni obrtniki občine Žalec oziroma Obrtno 

združenje Žalec v dogovoru z OOZS delavcev zapo-
slenih pri samostojnih obrtnikih skupno organizi-
rajo piknik na avtopoligonu Šempeter v Šempetru v 
Savinjski dolini. 

Samostojni obrtniki in delavci iz občine Žalec se 
bodo zbrali 
v soboto, 10. septembra 1983 ob 13.00 uri 
na avtopoligonu v Šempet ru . 

Zaželjeno je, da se vsi udeleženci napoti jo na mes to 
zbirališča - avtopoligon, s kolesi. 

P iknik je predvsem namen jen spoznavanju obrtni-
kov in delavcev med seboj ter rekreativni dejavnosti , 
ki se bo v popoldanskem času odvijala v obliki družab-
nih športnih iger. Za delavce, zaposlene pri samostoj-
nih obrtnikih, ki so člani OOZS, bo pr iskrbl jena ma-
lica brez plačila, obrtniki in ostali udeleženci pa si 
bodo lahko malico nabavili na licu mesta, za kar bo 
poskrbelo Obrtno združenje Žalec. 

Poskrb l jeno je tudi za zabavo, ki jo bosta popestrila 
Janez Hočevar-Rifle in Tone Fornezzi-Tof v povezavi z 
glasbo. 

Za čim večjo udeležbo se priporočata Obr tno združe-
n je in OOZS, ki želita vsem pri jetno zabavo. 

V pr imeru slabega vremena piknik odpade. 

ANGELOSBAŠ 

SAVINJSKI SPLAVARJI 
od začetka 20. stoletja do 1941 

y telesno vzgojnih organizacijah klerikal-
Çin liberalne stranke, t. j. pri orlih in soko-

so bili splavarji in splavarski gospodarj i 
[^lanjeni kvečjemu, preden so šli k voja-

vendar so bili ti primeri redki. Clan-
'̂ ô v teh dveh s t rankah je bilo še redkejše, 

pa so splavarski gospodarj i mars ikdaj 
podpre t i svoje gospodarsko uve-

®^'ljanje s siceršnjo pridružitvijo eni od 
¡i'iu (največkrat klerikalni). Splavarji v 
^^ankah niso sodelovali, bili pa so vendar-
^ toliko poučeni , da so tako rekoč vsi vede-
'(fnimo kralja) za klerikalnega voditelja 
^orošca in hrvaškega politika Mačića, ne-
pari pa prav tako za slovenskega bana, 
ornačega poslanca in posamezne vidnejše 
'ovenske politike iz obeh strank. Splavar-
ji' gospodarji so včasih vedeli tudi še za 
^sarnezne pomembne j še ali pogostnejše 
'Ministre. 

^зка/.апе vezi z omenjen ima s t rankama 
¡^^da niso mogle vplivati na sp remembe v 
l^^ovljenem razmerju splavarjev do spla-
j^skih gospodarjev, t emveč so takšno ra-
КЈ̂ Пе še krepile, nikakor pa ga niso razla-

ali celo spreminjale. To bi bilo mogoče 
j '̂̂ ole v okviru naprednejše politične de-
li '^osti, te pa teda j v zgórnji Savinjski doli-

Za d ret j u ni bilo. Na L jubnem so so-
demokrat i kmalu po prvi svetovni 

vojski resda opazneje zastavili delo, vendar 
je bil to le kra tkotra jen vzpon, pozneje pa je 
njihova podje tnos t skorajda povsem spla-
hnela. Komunis t ična partija na t em ozem-
lju po vsem videzu ni razvijala pomembne j -
še dejavnosti , saj ni najt i o njej v ohranje-
nem us tnem izročilu nobenih poročil. Do-
bršen del t amkajšn jega prebivalstva (in ta-
ko tudi splavarjev) sploh ni vedel, da je 
Komunis t ična partija obstajala. Kolikor je 
bila znana, je bilo to deloma zasluga časo-
pisja, ki pa je podobo praviloma izkrivljalo, 
medtem ko je to »znanje« deloma dajala 
cerkev s svojo prot ikomunis t ično propa-
gando. Tako na obravnavanem ozemlju ni-
so imeli stvarnih predstav o dejavnost i Ko-
munis t ične partije. 

Tamka j šn je d ružbene in politične razme-
re so razvidne tudi iz nepoučenost i o Sov-
jetski zvezi. Deloma niso v zgornji Savinj-
ski dolini in Zadret ju med svetovnima voj-
skama ničesar vedeli o družbeni ureditvi v 
Sovjetski zvezi. Tisti pa, ki so bili o njej do 
neke meje poučeni, so dobili to »znanje-
predvsem od duhovnikov, ki so (posebej v 
rečički župniji) v precejšnji meri ustvarajali 
nerazpoloženje do sovjetske države. Z 
manjš im učinkom je rabilo is temu namenu 
časopisje. Ponekod so o Sovjetski zvezi od-
klonilno govorili tudi nekdanj i avstrijski 

vojaki, ki so bili med prvo svetovno vojsko 
kot ujetniki v Rusiji in so po vsem videzu 
enačili neure jene vojne razmere s splošni-
mi razmerami v Sovjetski zvezi ali, bolje, v 
Rusiji, vendar so se nekateri vračali iz ru-
skega ujetniš tva tudi z drugačnimi vtisi, 
čeprav v nobenem pr imeru niso zadosti lo-
čevali razmer pred oktobrsko revolucijo in 
po njej. 

Zastran razmerja do Hitlerjeve Nemčije 
je t reba povedati naslednje. V zgornji Sa-
vinjski dolini in Zadret ju je med svetovni-
ma vojskama prevladovala narodna (slo-
venska) zavest nad pokraj insko (štajersko). 
Edino nekateri starejši l judje so se teda j še 
imeli p redvsem za Štajerce. Kako se je na 
tem ozemlju zastavljalo vprašanje o obstoju 
avstroogrske monarhi je oziroma o nastan-
ku Jugoslavije, se na podlagi dosegljivih 
pričevanj ne da natančneje dognati . Z nem-
ško narodno manjš ino tuka j niso imeli sko-
ra jda nobenih stikov, saj so najbližji Nemci 
v omembe vrednem številu živeli šele v 
Celju. Medsebojnih sporov ni bilo; kolikor 
je obstajala neka pFotinemška zavest, jo je v 
stari Jugoslavij i oblikovala zlasti šola in do 
neke mere cerkev, neka j tudi časopisje. 

Neposredno pred okupaci jo je bila hitler-
jevska agitacija v teh krajih precej živahna. 
Koliko je bila ta dejavnost načr tna in koli-
ko jo je snoval tudi Kul tu rbund iz Celja, ni 
mogoče nadrobneje ugotoviti. Poleg tega 
so po ohran jenem us tenem izročilu za ure-
ditev v nacistični Namčiji v veliki meri agi-
tirali tisti Savinjčani in Zadrečani, ki so bili 
t am na delu. Marsikdo je tedaj na obravna-
vanem ozemlju vedel za Hitlerja in menil, 
da je v njegovi Namčiji življenje boljše, ka-
kor je v Jugoslaviji . Takšno mnen je je bilo 
neposredno povezano s tem, da je v zgornji 
Savinjski dolini in Zadretj i prevladovalo 
nezadovoljstvo z razmerami v stari Jugosla-
viji. Hkrati je bila v boljšem spominu doba 
avstroogrske monarhije , in nekateri so šteli 
glede tega nacistično Nemčijo za nasledni-
co stare Avstrije. Nakazani pogledi so bili 

mogoči posebej zavoljo popolne nevedno-
sti o poli t ičnem ustroju Hitlerjeve vladavi-
ne (in nato o njenih ciljih pri zasedbi Slo-
venskega Štajerskega). 

Ce še pristavimo, da splavarji tudi na svo-
jih vožnjah niso prihajali v številnejše in 
tesnejše stike z obsavskimi in obdonavski-
mi delavci in da ti stiki niso razširjali spla-
varskega političnega obzorja, je do kraja 
umljivo, zakaj je bilo razmerje splavarjev 
do splavarskih gospodar jev takšno, kakor 
je bilo ugotovljeno. 

Vplivi, ki so jih imele vožnje na splavarje 
in splavarske gospodarje , so lahko bili le 
drugačne narave. Deloma smo jih že naved-
li. Tako rekoč vsi splavarji in splavarski 
gospodarj i so bolje ali slabše govorili srbo-
hrvaški. Nadalje pravi ohran jeno us tno 
izročilo, da so splavarji in splavarski gospo-
darji »več vedeli in videli« kakor tisti, ki 
niso splavarili, ali bili bolj »brihtni«. Hkrati 
pa so se na vožnjah precej navadili južnja-
ških kletvic, pitja ipd. Mimo določene no-
t ranje samozavesti in občutka premoči nad 
bližnjimi hribovci, ki se niso ukvarjali ŝ  
splavarstvom, nakazana razgledanost ni' 
povzročila do malega nobenega zadevnega 
ponosa. Krmariižev in »Mitrovčanov« je bi-
lo preveč, da bi lahko bili pomenil i ka j 
posebnejšega, pa tudi tistih, ki so vozili 
samo do Rugvice in so se na teh vožnjah 
dokaj podobno razgledali, je bilo veliko. Se 
drugače: omenjeni vplivi voženj so zajema-
li toliko ljudi, da je bilo to v zgornji Savinj-
ski dolini in Zadret ju do neke meje že splo-
šen pojav, ki kot tak skorajda ni bodel v oči. 
In pri življenju v teh krajih so štele v pogla-
vi tnem samo posameznikove domače go-
spodarske in družbene razmere, te pa so 
bile pri splavarjih ali, bolje, pri krmanižih 
in -Mitrovčanih" največkrat le nizke. To 
okoliščino so tu in tam dopolnjevale še 
ustrezne izkušnje, ko so se vračali s splavov 
domov. 

KONEC 



Uubitelisko kulturno 
lielo pred novo sezono 

Kljub mrtvi lu med polet-
nimi meseci se nekatere lju-
biteljske kulturne dejavno-
sti le niso povsem umrtvi le: 
predvsem folklorna in glas-
bena dejavnost. Življenje se 
vrača tudi v tista društva, 
ki v teh kulturno sušnih me-
secih skoraj v celoti usa-
hnejo. Za normalno delujo-
ča društva je zdaj čas načr-
tovanja in priprav na novo 
sezono. Težavni časi ne pri-
zanašajo niti ljubiteljskim 
kulturnim delavcem. Pred-
vsem gre za »nenaklonje-
nost razmer«, ki puščajo ob-
čutne posledice v miselno-
sti aktivnih amaterskih 
kulturnih delavcev. Te te-
žave se kažejo predvsem v 
gledališki dejavnosti, ki je 
večkrat odvisna od posa-
meznika. Toda letošnjo kul-
turno sezono ne smemo in 
ne moremo začeti s preveli-
kim pesimizmom, saj so 
prav ljubitelji znani po ve-
l ikem odrekanju in optimi-
zmu, brez katerega bi že 
večkrat omagala marsika-
tera kulturniška skupina. 

Ce sem v uvodu zapisal, da 
je zdaj čas načrtovanja, po-
t em m o r a m to t rdi tev tudi še 
posebej poudari t i . Res je, da 
je točno načr tovanje pri 
amate r skem delu skorajda 
nemogoče. A vendar je res, 
da mora vsaka skup ina sto-
piti v novo sezono z jasnimi 
cilji in vsaj okvirnim načr-
tom. Ne samo, da to zahteva 
današnj i čas in tudi s is tem 
f inanciranja dejavnosti , zdi 
se mi, da je drugačno delo 
improvizacija, ki ne more za-
gotavljati pravega napredka . 
Zveza kul turn ih organizacij 
se na novo sezono temelj i to 
pripravlja in želi te pr iprave 
prenest i v vsako ku l tu rno 
sekcijo, ki se združuje v Zve-
zi ku l turn ih organizacij. 
S t rokovna služba bo vsem 
druš tvom pomagala sestaviti 
t ake p rograme dela, ki bodo 
zagotavljali dostojni delež k 
s k u p n i m ku l tu rn im prizade-
vanjem. O b načr tovanju, ka-
kršnega zahteva Kul turna 
skupnost , se ponavadi ustav-
l jamo pri številu koncertov, 
predstav, razstav in drugih 
nastopov; vse premalo pa se 
že vp rašu jemo ali so vsi ti 
nastopi tud i kakovos tno do-
stojni času in kra ju , ki so m u 
namenjeni . Res je, 4a se o 

t em veliko pogovar jamo v 
okviru s t rokovnih odborov, 
ki deluje jo pri Zvezi, res pa 
je tudi , da so kul turn i ljubi-
telji še vse preveč »občutlji-
vi« za kritično, poš teno in ja-
sno besedo. Ne t rdim, da je 
to vsesplošen pojav, želim 
zapisati, da je perspekt iva 
(poleg množičnosti) v kako-
vosti. O t em se bomo tudi 
temelj i to pogovorili na dveh 
srečanjih: seminar ju za pred-
sednike, ta jn ike in blagajni-
ke druš tev ter ob »okrogli 
mizi«, na katero bomo pova-
bili p redsednike kra jevnih 
skupnos t i (ali p redsednike 
odborov za kul turo) ter vod-
s tvene sindikalne delavce. 

Že neka j let nazaj ugotav-
ljamo, da niso materi lna 
sredstva (kljub skromnosti) 
edini pogoj za dobro delo, saj 
vemo iz preteklosti , da so bi-
li še težji f inančni časi, pa je 
amater izem še kako cvetel. S 
t em pa ne misl im reči, da 
lahko živi danes, saj te nihče 
ne vpraša ali si profesionalec 
ali l jubitelj , ko je po t rebno 
vzdrževati kul turn i dom, 
plačevati elektr ično energijo 
(po enaki tarifi kot obrtni-
ki!), drago ki lometr ino ali 
kur i lno olje. Ljubi te l jska 
ku l tu rna dejavnost bo živela 
t ako dolgo, dokler bodo v 
nj ihovih vrs tah delavoljni, 
pr idni in iznajdljivi l judje; 
dokler se bodo združevali iz 
resničnih potreb. Takih l judi 
pa je (žal) vedno manj . In 
prav zato se bodo morala 
druš tva ustaviti p redvsem 
ob t em p rob lemu (najaktual-
nejše: Ž P D »France Preše-
ren« in D P D »Svoboda« Ce-
lje). Organizacijska t rdnos t 
je prvi pogoj tudi za pravo 
medsebo jno povezovanje v 
Zvezi ki i l turnih organizacij 
in za resnično svobodno me-
n javo dela v okviru Kul tu rne 
skupnost i . 

Velika druščina ku l turn ih 
druš tev v celjski občini (44 
druš tev z več kot 100 sekcija-
mi), ki pripravi letno več kot 
1500 prireditev, si zasluži vso 
pozornost, p redvsem ko go-
vor imo o pogojih dela. Med 
osnovne pogoje š te jemo 
predvsem prostore za vadbo 
in nastope. Na t em področju 
n i smo veUko napravili: kul-
turn i d o m Store, Tmovl j e in 
adaptaci je Šmar tno v Rožni 
dolini, Vojnik, Zagrad in še 

nekatere malenkosti . Naj-
m a n j smo storili za dejavno-
sti, ki delujejo v središču me-
sta. Veseli smo lahko, da da-
je ce l j skemu Komornemu 
m o š k e m u zboru domovan je 
Glasbena šola, niso pa vsi ta-
ko srečni. Brez svojega pro-
stora je folklorna skupina 
Ž P D »France Prešeren«, ple-
sne dejavnost i se pot ikajo po 
vsem mes tu (Golovec, Cen-
ter za k lubsko dejavnost , 
Pionirski dom, dvorana 
ZKO), vadbeni prostori Pi-
halnega orkestra »Prešeren« 
so brez sanitarij in še bi lah-
ko naštevali. Nikoli ni bilo 
pravega denar ja in potrebne-
ga razumevanja , zdaj pa se je 
nakopiči lo toliko proble-
mov, da še dolgo ne bomo 
zledi na zeleno vejo. Rešitev 
smo videli v obnovi celjske 
mes tne kasarne, pa se je s j ^ t 
zataknilo: načrti adaptaci je 
zahtevajo preveč sredstev, ki 
jih t r enu tno n ima nihče. 
Amaterski kul turni delavci 
so pripravljeni s prostovolj-
n im delom obnoviti prostore 
in jih dati v uporabo, verjet-
no pa ne bi zmogli poznejše 
ekonomske najemnine , ki se 
obeta z ods topom stavbe v 
S tanovanjsko skupnost . Ta 
p rob lem rešu je posebna ko-
misija pri cel jskem izvršnem 
svetu. Upamo, da bo delček 
te s t rehe deležna tudi kul-
tura. 

Kl jub velikim težavam 
lahko zapišemo, da smo že 
doslej skora j vedno našli ne-
ko »trenutno« rešitev, t ako 
da smo z voljo in zagnanost-
jo pripravili programe-do-
stojne današn j emu času in 
potrebam. 

To nam pot r ju je jo številni 
kul turni dogodki, zaupanje 
nam vlivajo uspeh i na občin-
skih, medobč insk ih in repu-
bliških priredi tvah; o prizna-
nj ih pa to pot ne bomo govo-
rili, čeprav dobro vemo, da 
se moramo vedno znova do-
kazovati in potrjevati . In ta-
ko je tud i prav! 

Amater izem (ne samo v 
kulturi) ima še drugo stran: 
goji medčloveške odnose, ki 
so prav zdaj še kako potreb-
ni. Prijateljstvo, skovano v 
t eh vrstah, je včasih v redno 
veliko več ko t koncer t ali 
gledališka predstava. To se 
sicer ne da ocenjevati , merit i 

in tehtati , lahko pa se občut i 
v veliki večini skupin. In ne-
nazadnje so lahko predani 
l jubiteljski kul turniki tudi 
najboljši animator j i in orga-
nizatorji ku l turnega življe-
nja. Na to nekatera druš tva 
pozabljajo in daje jo izključ-
no prednost svoji »produkci-
ji«. Zveza ku l tu rn ih organi-
zacij se tega zaveda in bo da-
jala pobudo za d ružabno živ-
l jenje članov amatersk ih 
kul turniških skupin. 

Smo pred sezono, ki bo za-
htevala od nas vseh veliko 
t rdega dela za dobro organi-
ziranost, za kakovostni na-
predek in morda za temelj i to 
preosnovo. Opravičiti bo po-
t rebno ku l tu rno pomemb-
nost. To pa lahko dosežemo 
samoupravno urejeni, kritič-
ni do lastnega in tu jega dela, 
organizacijsko trdni, pred-
vsem pa prijateljski in s pra-
vimi medsebojn imi odnosi. 

STEFAN ŽVIŽEJ 

Častitljivi jubilej moškega 
pevskega zbora Ivan Cankar 
Prihodnje leto bodo proslavlU 65. obletnico - VabUo nowe 
pevce 

Kadar v Celju govorimo o 
zborovsko vokalnoglasbeni 
ustveirjalnosti, prav gotovo 
ne moremo m i m o kakovost-
nega deleža, ki ga nosi mošk i 
pevski zbor K U D Ivan Can-
kar Celje. Zbor bo v nasled-
n j e m letu praznoval pomem-
ben jubilej - 65. letnico ljubi-
tel jskega ustvarjanja . 

V letih po prvi svetovni 
vojni je pred naraščajočim 
fašistič. t e ror jem na zasedeni 
Primorski , tud i v Celje pri-
bežalo veliko zavednih Slo-
vencev, ki so s seboj prinesli 
tudi l jubitel j stvo do melo-
dične s lovenske besede. Ta-
ko so že leta 1919 v Celju 
ustanovili mešani pevski 
Pr imorsk i zbor, ki se je v na-
s lednjem letu preosnoval v 
moški pevski zbor, kakršen 
deluje še danes ter si nadel 
novo ime Oljka kot s imbol 
pr imorskih krajev. Vodstvo 
zbora je takrat prevzel znani 
slovenski skladatel j dr. An-
ton Schwab, ki je zanj uglas-
bil tudi prenekatero pesem 
in je ostal zvest zboru do svo-
je smrti leta 1938. P r e d v o j n o 
pa so zbor vodili še J . J e r -
lanc, Ciril Pregelj , Vili in 
Mirko Videčnik. Ob nas topu 
dringe svetovne vojne, je za-
radi petokolonašev zbor pre-
nehal delovati že p red ura-
dn im razpustom, zboru so 
uničili celoten arhiv in d rugo 
dokumentac i jo , veliko čla-
nov pa je bilo pregnanih in 
izseljenih. Takoj po vojni, že 
leta 1945 so pevci nastopili in 

sicer pod takt i rko Radovana 
Gobca, sep tembra istega leta 
pa so zbor ponovno ustano-
vili pod imenom Oljka. Leta 
1948 se je zbor združil s Celj-
sk im godalrdm orkes t rom v 
enotno, s indikalno ku l tu rno 
vimetniško druš tvo Ivan 
Cankar. V t em o b d o b m so 
zbor vodili ing. Rudolf Seru-
ga, za n j im pa Jože Kores, 
Tone Ferme, J u r č e Vreže ter 
P rodano va, leta 1959 pa je 
imietniško vods tvo prevzel 
prof. Marjan Lebič, ki zbor 
vodi še danes. 

Že v p redvo jnem delova-
n j u zbora se je van j vključe-
valo po 40 do 50 pevcev, pa 
tudi danes je van j vk l jučeno 
okoli 40 pevcev. Zbor je kon-
certiral po vsej Sloveniji. 
Njegova pesem vselej odme-
va tud i na vsakoletni občin-

ski in medobč insk i pevs 
reviji, pr isotna pa je tudi 
ce l jskem združenem del 
prenekatera d ružbeno po 
t ična prireditev pa je poir 
zazvenela tud i zaradi nasi 
pa pevcev zbora Ivana Ca 
karja. 

Na 65. obletnico pevci n 
slijo že danes. Pripravili t 
do ustrezni p rogram ter izp 
polnili repertocir, ki obse 
umetno , l judsko in revo) 
c ionamo pesem. Zato ob 
priliki vabijo v svoje vrs 
nove pevce, ki jih veseli zl 
rovsko prepevanje . Zbor 1 
pričel z r edn im de lom 2. s€ 
t embra 1983 v dvorani Zve 
ku l tu rn ih organizacij Cel 
Gregorčičeva 6, vaje pa b o 
vsak torek in petek od 19. i 
21. ure. 

ŽIVKO BESKOVNl 

Za zlato harmoniko vse narod 
Prireditev v soboto na Frankolovem In v nedeljo na UubeùnI 

Prireditev kulturno 
umetniškega društva Lju-
bečna na kateri se harmoni-
karji z diatoničnimi harmo-
nikami pomerijo za pokal 
Zlata harmonika Ljubečne 
iz dneva v dan vzbuja več 
zanimanja. Zanimanje pa 
ne raste samo med harmo-
nikarji, ki bodo nastopili na 
tem tekmovanju pač pa tu-
di med tistimi, ki bodo letos 
harmonikarje poslušali že 
tretjič v Ljubečni. 

Tekmovan j e za Zlato har-
mon iko L jubečne ima letos 
številne novosti. Prva je ta, 
da so za t ekmovan je prijav-
ljeni harmonikar j i iz cele 
Slovenije. Zato bo letošnje 
t ekmovan je pravo s lovensko 
prvenstvo. Druga in po-
m e m b n a novost je, da je le-
tošnje t ekmovan je sestavlje-
no iz dveh delov. Harmoni-
karj i bodo nastopili v pred-
t ekmovan ju in vel ikem fina-
lu. Zato bo letošnje tekmo-
van je trajalo tudi kar dva 
dneva. 

V soboto, 3. sep tembra ob 

16. uri se bo pričelo predtek-
movan je v graščinskem vr tu 
na, Frankolovem. Najboljš ih 
15 od več kot petdeset pri-
javljenih harmonikar jev pa 
bo naslednj i dan v nedel jo 4. 
sep tembra ob 16. uri pokaza-
lo svoje znanje na Ljubečni . 
P red številnimi poslušalci 
bo vsak izmed nj ih skušal 
osvojiti pokal Zlata harmo-
nika L jubečne in poleg tega 
še kakšno lepo nagrado. Na 
letošnji Zlati harmonik i Lju-
bečne ne bo nastopil doseda-
nji dvakratni zmagovalec te 
prireditve Miro Kline iz Li-
boj. Miro je namreč z ansam-
blom Savinjskih sedem od-
šel m e d poklicne glasbenike 
in zato ne more več meriti 
svojega znanja z harmoni-
karj i amaterj i . 

Vseeno pa med harmoni-
karj i ne bo manjka lo kvali-
te tnih izvajalcev. Med njimi 
so nekateri , ki so že zmago-
vali na Pokljuki , v Begunjah 
in še kje. Harmonikar j i kot 
so Š tefka Skul j iz Ljubl jane, 
brata Veble iz Kočevja, Kapš 

iz Mengša, brata Praprotn ik 
iz Podnar ta , Resnik iz Blago-
vice, Pivk iz Tržiča, Vrbn jak 
iz T. Velenja, Komple t iz 
Dramelj , Lipovšek iz Vojni-
ka, Vodlan iz Laškega, Bu-
čan iz Ljubl jane, Novak iz 
Celja, Sotošek iz Koprivnice, 
K i n d iz Ponikve, pa člani or-
kes t ra diatoničnih ha rmonik 
K U D Prežihov Voranc iz Ra-
ven na Koroškem in še drugi 
obeta jo kvali tetno priredi-
tev. Med temi bodo zagotovo 
tudi godci iz Italije in Avstri-
je. Zato bo komisija, ki jo bo-
do sestavljali priznani stro-
kovnjaki , in ki de lu je že tret-
je leto v isti sestavi, imela 
težko delo. Pravgotovo ji bo 
uspelo, da bo v finalu na Lju-
bečni nastopilo zares pet-
najs t najboljših. Pokal in 
d ruge nagrade pa bosta v 
Ljubečni podelila predstav-
nik Radia Celje in Novega 
tednika, kot pokrovitel j pri-
reditve in Franc Žveplan, 
predsednik K U D Ljubečna. 

MILAN BRECL 

Mešani pevski zbor 
France Prešeren iz 
Celja 

vabi k sodelovanju 

nove pevce 

Avdicija in sprejem vsak 
ponedeljek in četrtek v me-
secu septembru ob 19. uri v 
pevski sobi na Gregorčiče-
vi 6 v Celju. 

Festival Žalec 83 
Pr ihodnj i teden, v pe tek in 

soboto, bo v Žalcu že četrti 
tradicionalni glasbeni festi-
val »Žalec 83«. Tudi letošnji 
festival sledi na jsodobnej -
š im glasbenim tokovom z že 
uveljavl jeno glasbo na eni 
strani in na jmla j šo kreat ivno 
al ternativno glasbo. 

Prvi festival p red štirimi 
leti je nastal na p o b u d o sku-
pine Kladivo, kon j in voda. 
N a m e n festivala je bil (in tu-
di ostal) predstavit i tisto 
glasbo, ki je bila izven popu-
larnih glasbenih tokov. Ta-
krat so navduši le skupine 
Levi breg Ljubl jane , Sedmi-
na in KKV. 

Drugi festival je nadaljeval 
tradicijo prvega, m e d t e m ko 
je tret j i šel korak naprej . Oz-
ka uokvir jenost v akust ično 

glasbo je postala premal 
Koncep t se je razširil na »¡ 
temat ivne« zasedbe, kater 
t ipična preds tavnika sta bi 
skupina S rp in Jan i Kovači 

Letošnj i festival bo traj 
dva dni. Pričel se bo v pet 
zvečer, ko bodo nastopi 
skupine: Desant , Džumbi 
Masaker in Lokalna televt 
ja. V soboto dopoldne se t 
do predstavile skupine: KJ 
divo, k o n j in voda, Prihra 
za presenečenje . Lan, Mi 
jan Starič, R o m a n Zelič 
R imska cesta. V Dvora 
Hmezad v Žalcu pa bo v s 
boto tudi glavni festivals 
večer. Na n j e m bodo nasi 
pali: Božično darilo, Epiti 
S ip , Veno Dolenc ter di 
Mirt in Sajko. 

Z NOVIM TEDNIKOM 
TUDi NA MORJU 

Novi tednik poiščite v Ves^ikovil 
kioskih , /i 



Na cesti nisi sam 
Ko vas avto pusti na cedi-

lu, pa naj bo to v okolici 
Celja, na morju ali pa v tuji-
mi, lahko pokličete številko 
987 in uslužbenci AMZS 
vam bodo priskočili na po-
flioč. Njihova dolžnost je tu-
di vleka poškodovanih vo-

îl v prometnih nesrečah, 
tehnični pregledi in testira-
nje-

Z avtomehañikom Raj-
liom Kolškom sem preživela 
vroče poletno dopoldne z na-
menom, da vas seznanim z 
delom AMZS Celje. 

Na prvi telefonski klic ni 
bilo potrebno čakati dolgo. 
I^ed vožnjo proti Vrunčevi 
ulici je Rajko povedal, da je 
največ okvar na svečkah, 
platinah in akomulatorjih, 
zato se skušajo z vozniki že 

DO telefonu pogovoriti, kaj je 
W-obe z vozilom. Pri večjih 
pkvarah morajo priti z vleč-
no prikolico. 
^.»Na dan je približno se-
ijiem klicev, to je odvisno tu-
ĵ ái od vremena in letnega ča-
sa. Število klicev je zaradi 

^bencinske krize manjše,« 
^pravi Rajko. Njegov delovni 
č̂as traja dvanajst ur, vsak 

I drugi dan je prost. 
. Casa za pogovor ni bilo 
I ifeč, ker sva že opazila tovari-
lia, ki nama je razburjeno 
I nahal. Rajko je v pičlih de-
etih minutah zamenjal pla-
ine. Voznik je postajal ve-
Ino bolj zadovoljen in ko 
smo se prijateljsko razšli, na-

ju je z Raj kom že čakal nov 
klic. V Hmezadu se je pokva-
ril menjalnik službenemu 
avtomobilu. Z vozilom, ki 
ima vlečno prikolico, sva se 
odpeljala v Medlog in ob 
skupini radovednežev je bil 
avto hitro naložen. Odpeljati 
sva ga morala samo še k av-
tomehaniku v Šempeter. 

Zaman sem čakala še na 
kakšen telefonski poziv, zato 
mi je vodja tehnične baze, 
Anton Skorja, razkazal de-
lavnico, kjer opravljajo te-
hnične preglede. Tu imajo 
fantje mnogo dela. Težava, 
ki jih trenutno najbolj pesti, 
je pomanjkanje rezervnih 
delov. Vozilo mora biti te-
hnično izpravno, če ga hoče-
jo registrirati. Zato so nepo-

pustljivi, čeprav zaradi tega 
veljajo mnogokrat za nepri-
jazne in neustrežljive. 

Da pa je zapletov pri te-
hničnih pregledih čim manj, 
opravljajo vsak dan tudi var-
nostne teste, kjer lahko voz-
niki svoja vozila tehnično iz-
popolnijo in nimajo težav pri 
tehničnih pregledih. Motorje 
testirajo z namenom, da bi 
bila poraba čim manjša, iz-
koristek pa čim večji, testira-
jo pa tudi zavore, podvozje, 
blažilnike... »Vse kar dela-
mo, delamo iz preventive, da 
zmanjšujemo nevarnosti na 
cesti in onesnaževanje oko-
ha,« je strnil misli Anton 
Skorja. 

NATAŠA GERKES 

V strmcu so 
zmagali debeli 

Gasilci IZ Strmca pri 
Vojniku so v nedeljo pri-
pravili nogometno tekmo 
med debelimi in suhimi. 
Privabila je precej obi-
skovalcev, ki so se lahko 
zabavali in nasmejali po 
mili volji. Po zagrizenem 
boju je bil rezultat neod-
ločen, ko pa so streljali 
enajstmetrovke, so imeli 
več sreče debeli. Suhi se-
daj pravijo, da so izgubili 
po krivici in so nekoliko 
jezni na sodnika Vilija 
Sumra, objektivni gledal-
ci pa so prepričani, da bi 
tako vestne in poštene so-
dnike kot je Vili potrebo-
val ves jugoslovanski no-
gomet. 

J . V. 

Domača pesem 
v Zibiki 

Kar enaindvajset vokal-
no-instrumentalnih skupin 
se je zbralo v nedeljo v Zi-
biki, na tretjem srečanju 
narodnozabavnih ansam-
blov občine Šmarje pri Jel-
šah. To tradicionalno prire-
ditev sta tudi letos organizi-
rala prosvetno društvo iz 
Zibike in zibiško gasilsko 
društvo, v sodelovanju s 
kulturno skupnostjo obči-
ne Smaije pri Jelšah, ob-
činske zveze kulturnih or-

Šanizacij in Radiom 
marje. m. A. 

Joža le rad kakšno ušpičil 
85 let Jože Požeka Iz Trebč 

»Pri Javorškovih smo sku-
paj pasli. O, ja, dobro se spo-
minjam, Joža je večkrat 

kakšno ušpičil. Ni dolgo pa-
sel skupaj z nami, a kasneje 
se je vedno rad in večkrat 

oglasil,« se je mladostnih do-
življajev iz časa, ki ga je pre-
živel na paši skupaj z Josi-
pom Brozom, spominjal Jo-
že Požek iz Trebč. 

Letos spomladi jih je na-
štel petinosemdeset, a letom 
navldjub še vedno pridno 
dela na deset hektarjev veli-
ki kmetiji, na kateri sicer že 
nekaj let gospodari sin. 

Jože je preživel dve vojni, 
pod generalom Maistrom se 
je boril za našo severno 
mejo. 

»Iz prve vojne sem se od 
treh bratov Požek vrnil samo 
jaz, med drugo vojno pa so 
našo družino izselili. Kar hu-
do je bilo,« je povedal. 

Jože je skop z besedami. V 
življenju je veliko doživel, 
veselega in žalostnega. Toda 
večino doživljajev odpravi z 
nekaj besedami in tudi odgo-
vor na vprašanje po receptu 
za dolgo življenje je ostal 
kratek in jedrnat: »Nikoli ni-
sem bil bolan.« 

»Cez tri leta bo zlata poro-
ka,« je ob koncu omenil Jože 
in pogledal trinajst let mlaj-
šo ženo Marijo. »Da je ne bi 
učakala? Eh, kaj ne, saj sva 
še kar pri zdravju,« je bil 
poln optimizma. 

S.S. 

Rasti las nič ne zaustavi 
Poletni klepet pri frizerju, Kiru Nuševu 

Na začetku Ljubljanske 
ulice je tudi majhen lokal z 
napisom »Moški frizer«. 
Lastnik je Kiro Nušev. Pro-
stor je sicer precej slabo 
opremljen, saj se ne more 
pohvaliti z bleščečimi obla-
zinjenimi stoli in drugim 
udobjem, ki ga strankam 
lahko ponudijo drugi celj-
ski frizerski saloni. Kljub 
temu je pri Kiru vedno pol-
no strank. Tradicija je dol-
ga, lastnik pa slovi po pri-
jaznosti in po tem, da je ve-
dno pripravljen za šalo. 

Iz vašega imena in govora 
se vidi, da niste Slovenec.. . 

Rodil sem se 21. maja 1938 
v Stipu v Makedoniji. Tam 

sem tudi končal osnovno šo-
lo in se izučil za brivca. 

Kaj vas je pripeljalo v Ce-
lje in kakšni se vam zdimo 
Celjani? 

To pa je dolga zgodba. I^ i-
čela se je 1960. leta. Najprej 
sem šel v Ljubljano. Tam je 
študiral brat, pa sem mu šel 
pomagat - finančno seveda! 
V Celje pa me je zvleklo srce. 
Iz okolice je namreč doma 
moja žena. Tu sem odprl fri-
zerijo leta 1963. Celjanov pa 
sem se v teh letih že tako 
navadil, da se mi zdijo kar 
prijetni. Pa kaj bi kritiziral 
samega sebe, tudi sam sem 
Celjan. 

V Celju je precej frizerjev. 
Se ne bojite, da bi vam 
zmanjkalo dela, še posebej 
v teh stabilizacijskih časih? 

Da, res jih je veliko. Toda 
na srečo je ljudi, ki se želijo 

striči tudi. Lasje pač rastejo, 
kot cene. Počasi, toda vztraj-
no in jih ne moremo zadržati 
na določeni dolžini z nobe-
nim preparatom, tako kot 
cen ne more zadržati noben 
ukrep. 

Vidim, da radi opazujete 
mimoidoče predstavnice 
nežnega spola. Zakaj ne 
strižete tudi njih in kako na 
to opazovanje gleda vaša 
žena? 

Kdaj pa kdaj pride na stri-
ženje k meni kakšna ženska, 
toda drugič je prav gotovo 
ni. Ne vem zakaj. Morda za-
to, ker sem navajen striči 
bolj po moško, na kratko. 
Glede opazovanja lepotic je 
pa takole: res jih rad gledam, 
pa tudi požvižgam za katero, 
toda žena ve, da pes, ki laja. 
ne grize. 

MATJAŽ GALJOT 
Dom v Vitanju 
potreben obnove 

Prosvetno društvo v Vita-
nju je v letih svojega delo-
vanja pognalo globoke ko-
renine, ki pa jih v zadnjih 
letih najeda prostorska sti-
ska, oziroma slabi pogoji 
sekcij za delo. Tone Ošlak, 
ki je evidentiran za novega 
predsednika društva, tako-
le razmišlja: 

»V kraju je najbolj razvita 
pevska kultura. Vitanjčani 
smo znani p<ĵ  tem, da radi 
pojemo. Ker sem tudi sam 
član pevskega zbora, naj po-
vem, da nas posebej veseli, 
če v svoje vrste pritegnemo 
mlade pevce. Pojemo pa ob 
različnih proslavah, ki jih v 
kraju ne manjka, čeprav 
nam kulturni dom ne more 
biti v ponos. Dotrajan je in 
potreben temeljite adaptaci-
je, kar smo dali tudi v naš 
referendumski program. Mi-
slim, da bi se naša dejavnost 
potem močno okrepila in ra-
zrasla tudi na druga področ-

ja. Tako na primer dramska 
skupina zaenkrat ne more 
delati, saj vemo, da so sekci-
je navadno najbolj aktivne v 
zimskem času. Tako je tudi s 
folkloro, kino sekcijo in dru-
gimi skupinami, ki bi bile 
pripravljene delati. Drug 
problem pa so tudi kadri za 
vodenje posameznih skupin, 
ki jih bo treba še pridobiti ali 
vzgojiti. Od tod dalje bomo 
laže gradili in načrtovali delo 
prosvetnega društva, saj si v 
kraju to prav vsi želimo.« 

M. PODJED 

Novi dom lovcev v Imenski gorel 
Člani lovske družine iz 

Podčetrtka so si, ob pomoči 
ostalih krajanov, sami zgra-
dili svoj dom z večnamenski-
mi prostori za potrebe kraja. 
Lovski dom v Imenski gorci 
je danes vreden okoli šest 
milijonov dinarjev. 

Svečanost ob otvoritvi no-
vega lovskega doma je bila v 
nedeljo, ko se je v Imenski 
gorci zbralo 18 lovskih ekip 
iz žalske, novomeške, krške 
in šmarske občine in se po-
merilo v streljanju na glina-
ste golobe. 

Lovska družina v Podče-
trtku je bila ustanovljena že 
leta 1946, danes pa je ena naj-
bolj aktivnih v krajevni 
skupnosti Podčetrtek. Nove-
ga objekta so, seveda, veseli 
tudi ostali krajani, saj se jih 
bo v dvorani lahko zbralo 

kar osemdeset hkrati; na 
proslavah, prireditvah, se-
stankih, pa tudi zabavah. 

M.A. 

Otroci iz 
Šercerjeve ulice 
presenetili 

Ko so se otroci iz Sercerje-
ve ulice v Celju med počitni-
cami že dolgočasili, so se do-
mislili nečesa, kar je v tem 
času redkim padlo na pamet. 
Stopili so skupaj in se dogo-
vorili, da bodo izdali svoje 
počitniško glasilo. Izbrali so 
uredniški odbor, se dogovo-
rili za vsebino glasila, za po-
samezne prispevke ter izbra-
li tudi ime glasila. 

»Prijatelji«, glasilo mlajše 
generacije Sercerjeve ulice, 
je sredi avgusta izšlo v 25. 
izvodih. Vsebina je pestra, 
živahna in kakovostna. V 
Številki najdemo domala vse 
literarno-novinarske zvrsti, 
ki jih mladi avtorji kar dobro 
obvladajo, zahvaljujoč svoji 
mentorici Milki Conradi. 

Nadvse spodbuden primer 
iz Sercerjeve ulice, ki bi ga 
kazalo posnemati. Z recep-
tom, kako koristno razbiti 
počitniško dolgočasje bodo 
otroci iz te majhne celjske 
ulice radi pos t r^ l i . 

MAGREZ 

Posodobljena cesta v Leskovcu 
v krajevni skupnosti Ljubečna iz leta v leto posvečajo več 

pozornosti urejanju komunalnih problemov. Letos so ob 
krajevnem prazniku, 15. juniju, izročili namenu novo vodo-
vodno omrežje v Ljubečni in delu Smiklavža. V teh dneh pa 
končujejo modernizacijo krajevne ceste v I_A?skovcu. Cesta, 
ki jo bodo v dolžini 700 metrov prevlekli z asfaltom, bo 
veljala milijon in osemsto tisoč dinarjev. Večino sredstev so 
zbrali krajani sami, nekaj z denarjem in nekaj z delom. 
Pomagala pa je tudi delovna organizacija Ljubečna. Kra-
jevna skupnost pa je primaknila skoraj šestotisoč dinarjev. 
FYi cestnem podjetju Celje, ki je izvajalec del na tej cesti 
upajo, da bodo dela dokončali do konca avgusta. 

MILAN BRECL 



Gnojenje pšenice 
Res je, da je izbira rodne 

sorte pšenice odločilna za 
pridelek. Namesto dveh ali 
t reh ton zrnja na hektar lah-
ko dosežemo tudi dvakrat ali ^ 
tr ikrat večji pridelek na hek-
tar. Toda nič ne pomaga do-
bra sorta, če posevku ne gno-
jimo. Več kot je namreč sor-
ta sposobna dati, bolj mora-
mo posevku gnojiti. Pr i tem 
pa je seveda odločilno, kda j 
posevku gnoj imo in s kakš-
nimi gnojili. 

Kot je že običajno pri nas, 
tudi letos pridelovalci ne bo-
do imeli povsod na voljo naj-
pr imernejšega gnojila ob je-
senski setvi. Zato bo t reba 
pri gnojen ju ob setvi to upo-
števati, še posebej zatega-
delj, ker večina tudi ne ve, 
kater ih hranil v zemlji naj-
bolj p r imanjkuje . Nasploh 
so naša tla slabo založena s 
fosforom. Zato ne bo nihče 
napravil večje napake, če bo 
nj ivo jeseni pognojil z NPK. 
Ce se le da, pa se izognemo 
gnojen ju z gnojilom, ki ima 
veliko duš ika (N). Pšenica 
namreč v začetni s topnji ra-
sti jeseni dušika zelo malo 
po t rebu je in je škoda, če se 
to hranilo čez zimo zgubi. 

Najpr imernejše gnojilo za 
jesensko gnojenje pšenice je 
N P K 6:18:18. Dovolj je, če 
pot ros imo 400 do 500 kg tega 
gnojila na hektar . Ce tega 
gnojila n imamo na voljo, se 
zadovolj imo z N P K 13:10:12, 
vendar jeseni ne uporab imo 
celotnega odmerka - samo 
okrog 300 kg na hektar , med-
t em ko nadoknad imo pri-
man jk l j a j fosfora in kalija pri 
p rvem zgodnjem spornla-
d a n s k e m dognojevanju pše-
nice v februar ju ali marcu. 
P o d o b n o storimo, če imamo 
na razpolago N P K 11:11:16 
ali N P K 12:12:12. 

Osnovno gnojenje opravi-
mo pred setvijo pšenice. Naj-
bolj priporočlj ivo je, da dve 
tretj ini predpisanega gnojila 
N P K z a o i ^ m o . To storimo 
torej takoj, ko poberemo z 
njive jesenske pridelke - bo-
disi koruzo ali k rompi r ozi-
roma smo se odločili za preo-
ravanje deteljišča. Eno tretji-
no predpisanih gnojil N P K 
potrosimo po njivi tik pred 
doda tno predse tveno obde-
lavo, ko g remo torej na njivo 
z brano, vlačami ali predse-
tveniki, s kater imi pripravi-
mo zemljo za setev. 

Posebe j velja opozoriti na 
razliko pri gnojen ju za setev 
pšenice, če m o r a m o zaorati 
koruznico. Ostanki koruzni-
ce se bodo namreč hitreje 
r a z p a d i h v zemlji, če bo v 
n je j dovolj dušika. V t akem 
pr imeru torej gnoj imo njivo 
z NPK, ki ima veliko dušika. 
To obeta potlej velik pride-
lek pšenice, če bomo tudi 
spornladi izvedli pravilno 
dognojevanje posevka. 

Spomladi kolikor je mogo-
če zgodaj dognoj imo pšenici 
s 100 do 150 kg gnojila KAN 
na hektar . Ce pa smo prema-
lo gnojili z N P K ali n ismo 
imeli prave izbire gnojila. 

potrosimo ustrezno gnojilo 
N P K sedaj. Najbol je bi bilo, 
če bi uspeli uporabit i okrog 
300 kg N P K 17:8:9. 

Drugo dognojevanje opra-
vimo na začetku kolenčenja 
pšenice. Teda j potros imo 
150 do 200 kg KAN na hek-
tar. To dognojevanje je zelo 
p o m e m b n o za količino in ka-
kovost pridelka, saj vpliva 
na nabitost z m v klasih. Ce 
imamo posejane sorte z višjo 
slamo, škropimo takšne po-
sevke ob koncu razraščanja 
pšenice s s tabi lanom, ki utr-
ju je bih. Tako se izognemo 
poleganju posevkov in si 
hkrat i s škrpp l jen jem proti 
boleznim zagotovimo načr-
tovani pridelek zrnja. 

Ponekod dognoju je jo še 
tret j ič ob klasenju. Seveda 
pa je pri t em važno, da smo 
resnično preprečili polega-
n je posevka. V t em pr imeru 
je dognojevanje gospodarno, 
saj vsak dinar, ki ga vložimo 
v gnojilo na vrže vsaj še 
enega. 

Inz. J 0 2 E G U Z E L J 

5500 kombajnov 
v tovarni kmet i j ske mehanizaci je S I P Šempeter 

bodo letos izdelali 5500 komba jnov za žetev koruze in 
silažnih kombajnov . Večji del komba jnov bodo dobili 
domači kupci , okrog 10 odstotkov pa jih bodo izvozili 
na zahodnoevropsko tržišče. Gre predvsem za dva 
tipa, ki so jih v šempe te r skem SIP-u razvili z lastnim 
znanjem: za k o m b a j n t ipa EKO 3500, ki služi žetvi 
koruze in za silažni k o m b a j n SK 80-80 S. 

Da bi izpolnili dogovor jene roke in kmet i j cem omo-
gočili nemoteno delo, delajo v obratih, k jer izdelujejo 
kombajne , tri izmene, tako da proizvodnja teče nepre-
k in jeno 24 ur. Čeprav se iz dneva v dan ubada jo s 
težavami pri oskrbi z reprodukci j sk im materialom, pa 
poskuša jo te mo tn je kar najučinkovi te je reševati, zato 
pr ičakujejo, da bodo načr tovano število kombajnov 
pravočasno poslali kupcem, ki jih je največ v Srbiji in 
Vojvodini. 

Poleg komba jnov še v šempete r skem SIP-u izdelu-
jejo 35 drugih kmet i j sk ih strojev, ki jih izvažajo v deset 
držav. Letos so se izvoznih načrtov lotili še bolj smelo 
in tako ob polletju že uresničili 60 odstotkov predvide-
nega letnega izvoza. 

TONE TAVČAR 

Ena krava s 4000 ali dve z 2000 
kilogrami mleka? (5) 

Napisali smo že, da je za gospodarno pridelovanje mleka 
zelo pomembno, kolikšen je delež vzdrževalne krme v 
obroku krave molznice. 

Poglejmo, kako ekonomično izkoriščata hranilne snovi za 
proizvodnjo mleka kravi s 4000 oziroma z 2000 kilogrami 
mleka. Pri izračunavanju ekonomičnosti porabe krme pri 
predelavi mleka moramo sešteti vzdrževalno in produkcij-
sko krmo ter to dobljeno količino hranilnih snovi deliti s 
kilogrami namolženega mleka. Tako dobimo porabo hranil-
nih snovi za kilogram pridelanega mleka. 

550 kilogramov težka krava, ki daje letno 4000 kilogramov 
mleka s 4 odstotki tolšče, porabi za vzdrževanje 1095 kilogra-
mov škrobnih enot (КбЕ) ter 109,5 kilogramov prebavljivih 
surovih beljakovin (Kg PSB) in za produkcijo 1100 KSE ter 
240 kg PSB ali skupaj 2195 KSE in 349,5 kg PSB. Za en 
kilogram mleka je v tem primeru potrebnih 549 SE in 87 g 
PSB. Delež vzdrževalne krme znaša pri energiji 50 odstot-
kov in pri beljakovinah 31 odstotkov. 

Enako težka krava z 2000 kilogrami mleka enake kvalitete 
letno porabi za vzdrževanje enako količino hranilnih snovi, 
za produkcijo pa polovico manj ali skupaj 1645 KSE in 
229,5 kg PSB. Ce te količine hranilnih snovi delimo z 2000 
kilogrami mleka, ugotovimo da ta ekstenzivna krava porabi 
za kilogram mleka 832 SE in 115 g PSB. Pri energiji je delež 
vzdrževalne krme 67 odstotkov, pri beljakovinah pa 48 od-
stotkov. 

Delež vzdrževalne krme je pri intenzivnejši kravi precej 
nižji, zato porabi tudi veliko manj hranilnih snovi za 
kilogram mleka. Krava z mlečnostjo 4000 kilogramov po-
trebuje za kilogram mleka 33 odstotkov manj energije in 
25 odstotkov manj beljakovin kot njena enako težka vrst-
nica s polovico nižjo mlečnostjo. 

Virštaničani še 
mislijo na klet 

Slavko Božiček je kmet in 
v krajevni skupnost i Vir. 
štajn, k jer je doma, tucij 
predsednik njenega sveta. 
Dela je dovolj na kmetiji , ve. 
liko je problemov v krajevni 
skupnost i , ki jih je treba 
sproti reševati. L jud je v kra-
jevni skupnost i Virštanj so 
složni, kadar je t reba ka j na 
hi tro urediti, ukrepati , dobro 
delajo tudi samoupravne de-
legacije interesnih s k u p n a 
sti, aktiven je svet krajevne 

skupnosti, ki mu Slavko 
predseduje, pa skupščina z 
delegacijo v šmarskem o b 
činskem žboru krajevnih 
skupnosti. 

»Po toči, ki je n a j h u j e pri-
zadela vinorodni V i r š t ^ . 
imamo še posebno veliko de-
la. Največkrat pa razpravlja-
m o o občinski kmet i j sk i po-
litiki, ki n a m , vinogradni-
kom, ni najbol j naklonjena. 
Mnenja smo namreč, da bi se 
bilo treba Virštanju, kjer 
uspeva prvovrs tna vinska 
trta, bolj posvečati. Zato bi 
na j bih tu le vinogradi z in-
tenzivno tovrstno proizvod-
njo, saj drugačnih pogojev v 
teh hribovit ih ki-ajih ni. Tam, 
k je r je ravnina in drugačna 
zemlja pa na j bi bili travniki, 
živinoreja in poljedelstvo. Sej 
vedno nam ne gre v račun,' 
da z zahtevo, ki smo jo Vir] 
š tanjčani tol ikokrat poudar-
jali, n ismo uspeli. Vedno 
smo opozarjali, da je v Vir-
š tan ju nu jna vinska klet, saj 
je tu najkval i te tnejša in naj-
večja proizvodnja. Ne razu-
memo, zakaj se stvari ne pre-
makne jo z mr tve točke,« ji 
povedal Slavko Božiček. 

M. A 

Brez skrbi za nasledstvo 
Mramorßev! si cá novega hleva veliko obetajo 

Pri Mramorjevih v Vren-
ski gorci, zaselku v šmarski 
krajevni skupnosti Buče sta 
dva gospodarja: Jože starej-
ši in Jože mlajši. Jože Mra-
mor starejši se je odločil 
prepustiti kmetijo svojemu 
sinu. Postopoma, seveda, 
kajti Jožetu Mlajšemu 
manjka še nekaj mesecev 
do polnoletnosti , zlasti pa 
mu še manjka izkušenj. Ima 
pa dovolj volje in še zlasti 
vel iko načrtov za boljše, so-
dobnejše kmetovanje. Brez 
ljubosumja in trme na eni 
in neučakanosti ter mla-
dostniške vihravosti na 
drugi strani, se oba Mra-
morja dobro razumeta in 
kmetujeta složno. 

Jože Mramor mlajši kot 
bodoči naslednik, je mlad za-
družnik, član aktiva v Koz-
jem. Starejša bra t in sestra 
sta odšla od doma, on pa ima 
veselje do dela na zemlji ozi-
roma kmetij i . Dela je veliko, 
zlasti sedaj, ko so očetu, za-
radi lanske p rome tne nesre-
če, moči opešale. Treba je 
obdelovati hek ta r in pol vi-
nograda in streči osmim gla-
vam goveje živine. Se pred 
slabimi t remi leti so imeli 
Mramorjevi tud i do 15 glav 
živine v hlevu, danes pa bi 
Jože mlajši svega tega ne 
zmogel. Z očetom sta se letos 
lotila g radnje novega hleva, 
večjega, modernejšega, pri 
t em pa je na pomoč priskočil 
šmarski kmet i j sk i kombina t 
s kredi tom. »Tako b o m imel 
s kmetovan jem več veselja, 
zlasti ko vidim druge kmeti-
je, na katerih je delo lažje. Ce 
imajo drugi, zakaj bi ne imeh 
še pri nas«, pravi Jože mlajši , 
ko razpreda misli okrog no-
vogradnje. »Ko bo hlev go-
tov, bomo imeh tudi pri nas 
pe tna js t in več glav živine, ki 
jo bomo oddajali kombina tu . 
Pa še molzni stroj bo t reba 
nabavit i za odda jo mleka, 
drugih strojev oziroma me-
hanizacije pa imamo kar do-
volj«, nadaljuje. 

Letos je toča zopet oklesti-
la Mramorjev vinograd. Se-
demdese t in več odstotkov 
pridelka bo zato manj . Seda j 
je t reba redno škropiti. Pro-
blem so o d k u p n e cene vina, 
ki so mnogo prenizke za 
s t roške in vloženo delo pri 
proizvodnji. Zato je lanskega 
vina v kleti še precej. Se en 
problem je Jože mlajši načel. 

Tiče se odkupn ih cen živine, 
ki so v bližnji sosedni repu-
bliki občutno višje. »To n a m 
p e na živce, pa vseeno odda-
jamo živino domači zadrugi, 
ki nam, zlasti sedaj, pri grad-
nji, pomaga. Ce nekdo »po-

more«, m u moraš pomoč po-
plačati. Pogodba je pogod-
ba«, je dejal Jože Mramor 
mlajši, po tem pa prižgal mo-
tor svojega t raktor ja in po-
mahal v pozdrav. 
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Za dobro voljo pobiralcev 
Takšnih in podobnih prizorov je bilo te dni veliko. Kmet je so hiteh z izkc^avanjei 

krompir ja , ki jo letos glede na muhas to in sušno vreme še kar dobro obrodil. Na Skoberní 
tovi njivi v Skarnicah pod Dobjem pri Planini pa so imeli na njivi kar muzikanta . Fran 
Zvegler, ali kakor m u pravijo tudi Franc Košir, je veselo raztegnil meh m e d njivskiri 
brazdami in krajšal čas tistim, ki so si ga krajšali z delom. Foto: D. N 



Na Vranskem uspel večer evergreenov 
^ • • • в ш ш ш н в п ш 

Prizadevni člani turistič-
nega društva z Vranskega 
so znova presenetili z zani-
mivo prireditvijo. V soboto 
zvečer so namreč pripravili 
večer večno lepih melodij, 
ki so jih prepevali Marjana 
Deržaj, Majda Sepe, Irena 
Kohont in Lado Leskovar. 
Spremljal jih je ansambel 
SOK iz Ljubljane. 

Za popestritev večera so 
poskrbeli člani papirniškega 
pihalnega orkestra papirnice 
iz Vevč. Prireditev so organi-
zirali v idilični okolici grada 
Podgrad in na njej se je zbra-
lo dobrih 2000 obiskovalcev. 
Organizatorji pravijo, da bo 
ta prireditev odslej na vrsti 
vsiüco leto. Nameravajo jo še 
razširiti in popestriti. To je 
tudi edina tovrstna priredi-
tev v Sloveniji, potem ko so 
portoroško iz takšnih in dru-
gačnih vzrokov ukinili. Zani-
mî ^a je tudi misel Lada Le-
skovarja: »Vesel sem, da se 
je nekdo v Sloveniji spomnil 

na kaj takšnega. Mislim, da 
je prireditev uspela in ob-

ljubljam, da bom storil tudi 
sam vse za to, da ta priredi-
tev ne bo imela le lokalnega 
značaja.« 

Na Vranskem so v soboto 
pripravili tudi modno revijo, 

na kateri so sodelovali Inde, 
Savinjski magazin. Nama, 
tovarna nogavic Polzela, 
MIK Prebold in Zarja iz Pe-
trovč. 

JANEZ VEDENIK 

Večno mlade melodije so prepevali Marjana Deržaj, Majda Sepe, Irena Kohont in Lado 
Leskovar. 

Na modni reviji so izdelke predstavljali Inde Vransko, 
tovarna nogavic Polzela, Savinjski magazin. Nama Žalec, 
Zarja Petrovče in MIK Prebold. 

Pozimi na Roglo 
Na sneg v teh dneh prav gotovo še ne mislimo, na 

Rogli pa se na zimsko sezono že pridno pripravljajo. 
K hotelu Planja gradijo prizidek s 176 ležišči, do 

prihoda prvih smučarjev pa bo nared tudi 10 bungalo-
vov, od katerih bo vsak sprejel 4 osebe. Za zahtevnejše 
smučarje pripravljajo 600 metrov dolgo vlečnico, za 
tiste, ki jim ni do smučanja, pa bosta do pomladi 
končana tenis igrišče in atletski stadion. Znane so tudi 
že cene smučarskih kart: za dnevno bo treba odšteti 32 
dinarjev, za tedensko pa 1540. Nekoliko ceneje bo za 
otroke, več pa bo treba plačati za karto ob sobotah, 
nedeljah in praznikih. 

Zagotovili so, da bodo prevozi na Roglo dobro orga-
nizirani. 

T. P. 

Mozirska koča spet 
v rokah planincev 
Po 80 lotih naj hI Jo spet prevzeli ¥ 
upravljanje mozirski planinci 

Mozirska koča, zgrajena 
leta 1896, bo po več kot 80 
letih spet v rokah mozir-
skih planincev. Kočo naj bi 
člani PD Mozirje prevzeli 1. 
septembra, v času mozir-
skega občinskega praznika, 
pa tudi v času, ko se spomi-
njamo 90 letnice ustanovi-
tve organiziranega planin-
stva v Sloveniji. Martin Au-
breht, gospodar PD Mozirje 
ter predsednik komisije za 
planinstvo pri ZTKO Mo-
zirje je eden tistih, ki se no-
ve pridobitve najbolj vese-
lijo: 

»Mislim da bo Mozirska 
koča sedaj za vedno ostala v 
planinskih rokah. S preno-
som osnovnih sredstev smo 
končno dobili možnost pre-
vzema nekoč tako znane pla-
fiinske postojanke. Res je, da 
So ricun jo ponujali že pri 
Izletniku, vendar z nespre-
jemljivim pogojem, da pre-
v^memo tudi vse dolgove, 
k̂i jim pri planinskem druš-

jtvu ne bi bili kos.« 

Koča bo potrebna temelji-
te obnove? 

"Takšna, kot je sedaj, ne 
'Чоге biti v ponos planin-
am. Z udarniškim delom 
^ m o planinci najprej uredi-
'' zanemarjeno okolje, po-
•^favili streho, do spomladi 
¡J^slednjega leta pa tudi ure-
'̂'И notranjost, predvsem go-

' finski del. Upamo da bomo 
'̂ Urrn planinskemu zavetišču 

povrnili dober glas.« 

Letošnje planinske jubile-
je boste planinci v Gomje-
savinjski dolini proslavili 
tudi z otvoritvami drugih 
koč? 

»Na dan ustanovitve Sa-
vinjske podružnice Sloven-
skih planinskih društev, 28. 
avgusta bo na Menini planini 
otvoritev pristave ob dose-
danji koči planinskega druš-
tva iz Gornjega grada. Teden 
dni po dnevu planincev, 25. 
septembra, bodo člani pla-
ninskega društva iz Solčave 
odprli prenovljeno kočo na 
Klemenči jami. V oktobru pa 
bomo na Mozirski planini, 
na mestu kjer stoje temelji 
prve Mozirske koče, odprli 
kočo gorske reševalne služ-
be. Ob vsem tem smo, naj še 
enkrat poudarim, najbolj ve-
seli, da bomo tudi mozirski 
planinci imeli svoje planin-
sko zavetišče. 

P P 

jubilej 
planinskega 
društva 

Planinsko društvo 
Rimske Toplice praznuje 
letos 30-letnico delova-
nja. V tem času so dosegli 
vrsto uspehov. Število 
članov se je od 69 razširilo 
na 450 planincev in alpi-
nistov. Zgradili so kočo 
na Kopitniku, ki je ena 
lepših planinskih posto-
jank v naših gorah. Ves 
čas skrbijo tudi za izobra-
ževanje mladih, saj orga-
nizirajo planinsko šolo, 
tečaje za Gorsko stražo in 
različna predavanja. 

Jubilej bodo proslavili 
v nedeljo, 4. septembra, 
pri koči na Kopitniku. Na 
predvečer prireditve pa 
bo slavnostna seja, na ka-
teri se bodo zbrali delavci 
društva, njegovi ustanov-
ni člani in predstavniki 
pobratenega društva Mo-
sor iz Splita. 

Oktobra pripravljajo 
slavnostno akademijo, ki 
bo počastila tudi 25-letni-
co Turističnega društva 
in 100-letnico pevskega 
zbora iz Rimskih Toplic. 

V avtokampu Atomske toplice 
Avtokamp »Atomske to-

plice« v Podčetrtku je zado-
voljivo urejen, kar pa ne po-
meni, da je vse v najlepšem 
redu. Upravnik nam je pove-
dal, da je kamp polno zase-
den saj v njem trenutno letu-
je 75 družin, to je 320 gostov. 
Gosta tega kampa Ivan Pin-
tarič in Darka Lazič, sta nas 
opozorila na naslednje slabo-
sti: 

IVAN PINTARIĆ: Najbolj 
nas moti, vsaj našo družino, 
da se kamp po vsakem de-
ževju spremeni v močvirje. 
Zemljo bi bilo potrebno po-
suti z drobnim kamenjem, 
Premalo je tudi bazenov in 
igrišč za majhne otroke. 
Priznati pa moram, da je za 
malo starejše z igrišči dobro 
poskrbljeno, lahko igramo 
tenis, namizni tenis, golf, tu 
je kegljišče in še kaj. Druga-
če nimamo pripomb in tudi 
naslednje leto bomo prišli 
sem, 

DARKA LAZIĆ: Moü me 
tole blato, Po vsakem dežev-
ju je tako. Naj posejejo travo, 
pa bo boljše, pa še lepše po-
vrhu, Restavracija je slabo 
založena, zato se ne čudim, 

da so cene nižje kot marsikje 
drugod, Dobro bi bilo, če bi 
p>ostavih še kakšno stojnico 
z zelenjavo, saj bi radi kupili 
tudi krompir, solato, fižol. . . 
Drugo je v redu. Predvsem 
ta voda je enkratna, saj se 
lahko tudi ob slabem vreme-
nu kopaš. Ce bodo odpravili 
te napake, bom še prišla, 
drugače pa . . . 

ICljub temu, da kamp ob-
staja šele od leta 1980 in da je 
po eni strani razumljivo, da 
vse še ni tako kot bi moralo 
biti, se vendarle pojavlja 
vprašanje, če se odgovorni v 
tem kampu ne zavedajo celo 
preveč, da so gostje zaradi 
zdravilne vode pravzaprav 
prisiljeni hoditi v Atomske 
toplice. GORAN OBREZ 



Najtežje je narediti plug 
»BoU sem tolkel, bolj sem bil vesel,'' pravi Slavko KItek, kovač Iz Vitanja 

Od nekdaj odmevajo ko-
vaška kladiva tam ob cesti, 
k« vodi iz Vitanja proti Ce-
Î ?îi, na Kitekovi kovačiji. Ki-
ú k o v a je pravzaprav šele. 

leta 1919, ko jo je kupil 
C .1 sedanjega kovača Slav-
h:t. Kot da je s' kovačijo ku-
Î»'.- tudi ljubezen do kovaš-
ÍV.'. Dva sina je z njim oku-
r-.V Л «luk pa se je tudi name-
ri? ГН isto pot. Pa njemu je 
fÀ- ï.. 'lanes lažje, oče pa se še 
i" ' > spominja trdega, tež-
Kp; ¿ dela. 

• ' iomači kovačiji se je pri-
či : iičiti, a ker se oče, moj-
ЧГ t ni vrnil iz nemških za-
i ^ -v, brat pa ni imel moj-

strskega izpita, ni mogel ve-
ljati za vajenca. Obmil se je 
na tovarno kovinskih izdel-
kov v Vitanju, da so ga »gor 
vzeli« in nekaj učne dobe za 
nazaj priznali. Tako je po le-
tu dni že lahko naredil po-
močniški izpit. Potem pa -
kovačija. Za kmete so največ 

delali, tako kot še danes. Ko-
vali so lesene vozove, delali 
nove pluge, popravljali stare. 
Včasih so imeli tu 'ü poseb-
nega kovača samo za podko-

vanje konjev. Tega danes ne 
rabijo več, tako kot najljub-
šega Slavkovega dela, kova-
nja koles, ni več. Zal je Slav-
ku za tem, za starim kova-
škim kladivom pa prav nič. 
Resda je bil svoj čas najbolj 
vesel, ko je najbolj tolkel, a s 
strojnim kladivom je delo le 

lažje. Kar dolgo je že, kar so 
kupili takšnega za odpad, pa 
so ga dobro popravili. Marsi-
katero uslugo še z njim opra-
vijo. Ne le za vitanjske kme-
te, tudi od daleč prihajajo, 
saj kovačev, ki bi tudi po-
pravljali to in ono ni več kaj 
prida. Večina se je pač usme-

Na fotografiji: Kovač 
Slavko Kitek s sinom 
Slavkom, ki že tudi kar 
dobro obvlada nekatere 
kovaške veščine. 

rila na serijsko proizvodnjo. 
Delo je lažje in bolje plačano. 

Tudi pri Kitekovih ne bo 
šlo brez serijske proizvod-
nje. Sin Slavko se je izučil za 
kovinsko stroko. Prav za ko-
vača ne, ker se kovaštvu ne 
pišejo najboljši časi. Oče pa 
le žen, da bi se kovačija ohra-
nila. Sinu pokaže, kolikor je 
mogoče: »Ce imam stvar, ki 
jo je treba okovati, mu lahko 
pokažem, če pa ne, mu pa 
seveda ne morem.« Ampak 
za popravila nikoli ni mogo-
če toliko računati, kot je bilo 
dela. Pozna se to pri dohod-
ku in kar premalo je denarja 
od uslug, da bi lahko plačali 
vse dajatve in še sinovo pla-
čo. Zato sta se odločila za 
kooperacijo za zreški Unior. 

Pravemu kovaču je takšno 
serijsko delo kar preveč eno-
lično. J e pa kovanje le nekaj 
drugega! 

MILENA B. POKLIC 

STARE OBRTI 

Najtežje je narediti 
plug. Zahtevno in težko 
je to delo, a vseeno mi-
kavno. Vsaka malenkost 
je važna, misliti je treba 
z glavo, roke pa morajo 
dobro poprijeti. Kovač 
in njegov pomočnik de-
lata plug štiri dni in to 
cele dneve. Je pa tako. 
Leta 1938 je oče dobil za 
plug 1000 dinarjev, prav 
toliko pa je takrat stala 
tudi krava. Danes stane 
plug tako, do starega mi-
lijona, kar polovica pa je 
v njem materiala, pa še 
električni tok. Krava 
p a . . . Ne, krave za ta de-
nar res ni mogoče več 
kupiti. 

»eigene« ni več, z njimi 
umira tudi obrt opeicarstva 

Ljubečna ni znana sa-
mo po industriji kera-
mičnih, kislinoodpomih 
in opečnih izdelkov am-
pak tudi po ročnem izde-
lovanju opeke. Pred 
prvo vojno se je z ročnim 
izdelovanjem zidne in 
strešne opeke ukvarjalo 
54 lastnikov »cigonc«. 

Po drugi vojni se je s to 
obrtjo ukvarjalo iz leta v 

leto manj prebivalcev 
Ljubečne. V šestdesetih 
letih je bilo še dvajset 
poljskih opekamic, ki so 
izdelale skoraj milijon zi-
dakov in strešnikov. V 
zadnjih letih pa še le dva 
vztrajata pri izdelovanju 
sicer nadvse iskanega 
ročnega zidaka. Vedno 
manj pa je tudi tistih, ki 
vedo, kako se izdela roč-
na opeka. Zato je pohval-

na odločitev delovne or-
ganizacije Ljubečna, da 
podpira ohranjanje izde-
lovanja kot etnografsko 
zanimivost. Tako vsako 

leto ob pomoči te delovne 
organizacije pripravijo 
»ciglarski praznik« na ka-

terem prikažejo izdelova-
nje ročnega zidaka in 
strešnika obenem pa šte-
vilnim gledalcem povedo 
še marsikaj zanimivega o 

običajih, ki so povezani s 
to izumirajočo obrtjo. 

Na posnetku vidimo iz-
delovanje ročnega zida-
ka. Pri izdelavi tega sode-
lujejo kar štirje. Prvi pri-
pravi glino, d r u ^ jo pri-
pelje, tretji oblikuje zi-
dak, četrti (ponavadi žen-
ska) pa ga »odnaša« sušit 
na zato pripravljen pro-
stor. Preden je opeka po-
sušena in pripravljena za 
žganje »vzame« izdeloval-
cem še veliko dela. Treba 
jo je namreč še zložiti v 
pakete, da dobijo prostor 
za drugo. Potem, najpo-
gosteje v jesenskih mese-
cih, jo zvozijo v »pečni-
co«, kjer jo več dni žgo. 
Šele po nekajdnevnem 
ohlajanju je godna za pro-
dajo. Včasih pa so seveda 
kupci neučakani in nalo-
žijo še kar vročo. Pravijo, 
da je ročni zidak najboljši 
za izdelavo krušnih peči 
in za oblogo kaminov. 

MILAN BRECL 

Srčika nlegovili 
del ostaja človek 
KIpar-samouk Alojz PongraSlč odkriva 
življenje z dletom 

Kako rada se usoda po-
l l a v a z umetniško nadarje-
nimi dušami, je dokaz tudi 
ustvarjalna pot kiparja-sa-
mouka Lojzeta Pongrašiča. 
Ko je pred 23. leti prišel iz 
Krapine v Celje iskat zasluž-
ka, je v njem že tlela želja po 
krotenju različnih vrst mate-
rialov, ki jim je želel vdihniti 
življenje. Njegova trdovrat-
na iskanja so z leti odkrivala 
nove in nove zakonitosti ki-
parskega oblikovanja. Kot 
delavec, najprej v EMO in 
zdaj v Aeru, je kmalu po pri-
hodu v Celje začel upodab-
ljati svet okoli sebe, iz svoje-
ga okolja. Ves prosti čas še 
danes najraje preživlja z dle-
tom v roki. Po naravi je 
skromen in morda se je prva 
leta prav zato težko prebijal 
skozi začarane umetniške 
kroge. Prvo potrditev, da 
mora svoje umetniško izra-
žanje gojiti še naprej, je žal 
moral iskati v tujini, v Nem--
čiji in Avstriji, kjer tamkajš-
nji kritiki niso skoparili z la-
skavimi ocenami njegovih 
kiparskih del. Ko smo pred 
16. leti prav v našem tedniku 
pisali o umetniku z varilno 
pištolo, smo mu zaželeli 
srečno pot in upali, da ta-
lent, kakršen je, ne bo izgub-
ljen za našo domovino! 

Po štirih večjih samostoj-
nih razstavah v tujini ime 
Lojzeta Pongrašiča tudi na 
celjskem in v širšem sloven-
sem prostoru ni več nezna-
no. Od leta 1978 je tudi ak-
tivni član društva likovnih 
amaterjev Celje, kjer si pri-

dobiva novo znanje 
njuje izkušnje. Iz n 
stega realizma ga z( 
niška pot vodi v isl 
vih, sodobnejših ol 
vedno je njegov ci 
jen k človeku. I 
oblikuje baker, mai 
vec in v zadnjem či 
je les. Tudi zato, 
material razmerora 
segljiv, a topel za ( 
nje. Kipar Lojze pa 
zadovoljstva tudi i 
da mu je kolektiv i 
danškovi ulici v Сб 
pil prostor, kjer i 
neizmerno srečnegi 
bodnega pri svojefl 
janju. Pri tem ne pc 
staviti, da imajo v / 
den posluh i razi) 
tudi za druge člane 
va, ki v sekciji tegí 
va odkrivajo svoj sv 
nosti. Včasih skD 
pravljajo tudi kakši 
vo in tako je zadi 
obojestransko. V 
Aera na Ipavčevi 
dnevu samoupravi) 
krili Pongračičevo 
ro iz bakra, ki ji je ä 
delovni naslov: SeS 

Kiparju iz Krapirl 
ko razstavlja tudi j 
škem, sicer pa je I 
tudi Celjan, ni več' 
diti po priznanje j 
vendar pa bo, kot Ц 
dela kmalu predst^ 
Češkem, v Olševi. ' 
je pa se prestavlja 
mu človeku, ki je ti) 
vseh njegovih del. 

MATEJA! 



Sreča ¡e v preprostih rečeh 
Marjan Randič Išče le dobrotnika, ki bi mu odkupil leta 

Največji modreci tega 
sveta so razmišljali o sreči, 
zato o 1 ф ј najdemo nič koli-
ko misli, izrekov, definicij. 
Drug drugemu zaželimo sre-
čo in pri tem pravzaprav ne 
vemo, kaj imamo v mislih. 
Pojem sreče je lahko širok, 
brezmejen, tako oddaljen, 
kot če bi pričakovali, da se 
bosta dve vzjwrednici ne-
koč nekje zlili v eno. Vse 
življenje se pehamo za to 
presneto srečo, in če smo za-
radi tega iskanja upehani in 
onemogli, smo krivi sami, 
ker smo si izbrali napačno 
pot, največkrat predolgo, 
ker sreče ne znamo opaziti, 
jo začutiti ali pravočasno 
zaznati da se nam izmika. 
Zato je med nami premalo 
srečnih ljudi. 

Srečanje s 
srečnežem 

Zato tudi srečnega človeka 
ne srečaš na vsakem koraku. 
Takšnega namreč, ki ti eno-
stavTio reče: vse življenje 
sem srečen, ničesar ne potre-
bujem. Zadnjič pa sem le na-
letela na enega. Dolgo sva 
klepetala v majhni, temačni 
sobi, načičkani in oblepljeni-
mi z živopisanimi okraski in 
spominki vseh vrst, v sobi, 
ki gleda na dvorišče v Zidan-
škovi ulici 27 v Celju. Prav-
zaprav smo bili trije: Marjan 
Randič, ki si je dan pred mo-
jim obiskom naložil osmi 
križ na ramena, psiček Sen-
ko in moja radovednost. 

Izrojeni 
pomorščak iz 
Kostrene 

Danes osemdesetletni 
Marjan Randič- bi moral že 
zaradi dolgoletne družinske 
tragedije postati pomorščak, 
pa se je, na veliko razočara-
nje vsega sorodstva, odločil 
za trgovski poklic. Svojegla-
vi mladenič je iz rodne Ko-
strene, majhnega kraja blizu 
Rijeke, odšel s trebuhorn za 
kruhom po širni domovini, 
dokler ni leta 1933 končno 
pristal v Celju. 

V Slovenijo, Celje, gore in 
planine, se je ta nesojeni po-
morec zaljubil in potem mu 
nikoli ni prišlo na pamet, da 
bi šel kam drugam. Pred 
drugo vojno je kot trgovski 
potnik uspešno sklepal kup-
čije, po vojni pa je delal na 
Petrolovi bencinski črpalki 
sredi mesta Celja, ki so jo že 
davno podrli. Pred trinajsti-
mi leti je prejel svojo prvo 
pokojnino. 

Niotorist s 
psičke 

Marjana Randiča pozna 
veliko Celjanov. Le kdo ga ni 
vsaj enkrat srečal na starem 
Puchu, v popolni motoristič-
ni opremi in z nahrbtnikom, 
iz katerega je zvedavo gledal 
psiček. Motor ga spremlja 
vse življenje. Se danes se 
prevaža na oseminpetdeset 
let starem Puchu. »Pali ko 
mina i juri ko strela,« se po-
stavlja z njim. Motor je resda 
že prava starina, a je zelo do-

bro ohranjen, ker mu Marjan 
poklanja veliko časa in po-
zornosti. Najmanj sto kup-
cev ima zanj, pa ga ne da za 
nič na svetu. »Samo dve 
stvari imam, 2^to Puch in 
pes ne gresta nikoli od hiše,« 
pripoveduje. 

Na Puchu je prepotoval 
domala vso Jugoslavijo, z 
njim je odkril sleherni koti-
ček Slovenije. Srec^en je, ko 
ga v popolni opremi'zajaše in 
odhiti v naravo. »Kje vse 
sem bil s svojim Puchom? 
Raje me vprašajte, kje še ni-
sem bil, pa vam bom lažje 
odgovoril,« se zasmeje. Pri-
jatelj mu je nekoč nagajivo 
dejal, da vozi kot bi prevažal 
mleko od hiše do hiše. Mar-
jan res nikoli ne vozi hitro, 
ker ves čas vožnje opazuje 
naravo okoli sebe. »Vedno 
vozim tako, da lahko natanč-
no povem, kje sem bil in kaj 
vse sem videl.« 

Takrat, ko je prišel v Celje, 
je bilo motoriste mogoče 
prešteti na prste, pa tudi dru-
god jih je bilo bore malo. Za-
to je bil v tistih letih Marjan 
na cesti prava posebnost. 
»Prvi bencin sem kupoval za 
dva dinarja,« pravi in s tem 
vselej podkrepi podatek o 
svojem motorističnem stažu. 

Pasja zvestoba 
Druga Marjanova ljube-

zen, ki bi ji lahko rekli tudi 
sreča, so psi. Tako kot mo-
torji so ga v življenju sprem-
ljali majhni psički: Lolo, 
Hajli, pa Jelva, Kokič in Laj-
ka, njegov sedanji družabnik 
pa je Senko Senkulovič. Da, 
tudi priimek ima ta štirino-

žec, ki pa ni navdušen nad 
vožnjo z motorjem kot so bih 
njegovi predhodniki. Marjan 
me je želel prepričati, da je 
njegov Senko pameten pes 
in da prav vse razume. Cisto 
verjamem mu le-to, da ima 
svojega psička nadvse rad, 
kot je imel rad Kokiča, pa 
Laj ko in vse ostale. V sobi, ki 
ji pravi kar »bunker« pa je na 
stenah vse polno pasjih po-
dobic. 

Delno uporaben 
recept za dolgo 
življenje 

J e trdoživ samec, ki, kot 
pravi, živi svobodno kot pti-
ček na veji. Ce je vreme lepo, 
vstaja ob štirih, se potem ra-
zveseli golobov, ki ga vsak 
dan obiščejo, nato pa sede na 
motor in odhiti naravi napro-
ti. »Imam svoj ,bunker', sta-
rega dobrega Pucha, psa in 
zdravje. Vse življenje sem 
užival v enostavnih rečeh, 
zato sem bil vedno zadovo-
ljen in srečen. Srečen sem še 
danes. Ce kaj potrebujem? 
Nič drugega kot dobrotnika, 
ki bi odJcupil moja leta, vsaj 
tja do petdesetega,« mi od-
govori. 

Marjan Randič je kl jub 
osemdesetim čil in zdrav. Ko 
se je pred trinajstimi leti od-
pravljal v pokoj, mu je dal 
zdravnik spodbudno diagno-
zo: da ima srce zdravo še za 
sto let življenja, pljuča pa kot 
osemnajstletni nogometaš. 

Zgodaj vstaja, veliko diha 
na čistem, mleko pije »od t a 
prave krave«, ne kadi, alko-

hola se izogiba. Polnih osem-
deset let živi tako. In ker zra-
ven uživa v preprostih rečeh, 
živi zadovoljno in sproščeno. 
Marjanov recept za dolgo, 
srečno in zdravo življenje je 
enostaven, kar preveč, da bi 
se lahko ravnali po njem. 

kajti življenje je danes tud 
preveč zapleteno in zahte\ 
no. Eno pa vendarle drži 
sreča, ki jo iščemo, tisti 
vsakdanja, je v drobnih stva 
reh, mi pa smo vse bolj slepi 
in gluhi. 

MARJELA AGRE2 

Planine ne bi smele 
biti podobne svinlaku 
OkrešelJ Je prava podoba slovenskega planinstva 

Okrešelj, ta ledeniška krni-
ca na koncu Logarske doline, 
ki jo obdajajo več kot dva ti-
soč metrov visoki vrhovi 
Mrzle gore, Rinke, Turške go-
re in Brane, kaže ob sobotah in 
nedeljah ves blišč, pa tudi sla-
be strani našega odnosa do 
gora. 

Tu se namreč konča pot šte-
vilnih izletnikov, ki obiščejo 
Logarsko dolino in se potem 
povžpnejo še do 1385 m visoke-
ga Frischaufovega doma na 
Okrešlju. Tu se križajo številne 
poti planincev in tu je tudi 
izhodiščna točka za alpiniste, 
ki plezajo v okoliških stenah. 

Komaj sem v soboto dopol-
dne zavil preko brvi pod Orlo-
vim gnezdom in se pričel vzpe-
njati proti vrhu slapa Rinka, ki 
letos bolj nežno prši kot pa bu-
či v brezno nad Logarsko doli-
no, že se je oglasila harmonika, 
kitara in še nekaj instrumentov 
ter številni glasovi, ki so prepe-
vali neko staro Avsenikovo pol-
ko. Na prvi razgledni točki, ko 
se odpre eden tistih čudovitih 
pogledov na Logarsko dolino 
in gore, ki jo obkrožajo, je po-
gled zdrsnil tudi na leseno 
zgradbo Orlovega gnezda, kot 
se imenuje postojanka pod sla-
pom Rinka. Ta se je šibil pod 

številnimi obiskovalci, ki so na 
dokaj majhnem prostoru pre-
pevali in poskušali tudi zaple-
sati. 

Ko sem se počasi vzpenjal 
proti domu, sem že srečeval 
planince, ki so hiteli v dolino 
ali pa na številne ture, ki jih 
nudi ta del Savinjskih Alp. 
Pred Frischaufovim domom je 
bilo že veselo in hrupno. Dve 
skupini izletnikov in planincev 
sta si že dajali duška s petjem, 
igranjem na kitaro in, žal, tudi s 
pitjem. To je tista druga stran 
obiskov Okrešlja. Medtem ko 
planinci in alpinisti izkoristijo 
obisk pri domu za počitek in 
okrepčilo, pa številni izletniki 
kronajo svoj vzpon z alkoho-
lom in včasih tudi z razgraja-
njem. 

Oskrbnik doma Ivo Zupan 
pravi, da mu taki gostje večkrat 
povzročajo samo težave. Zelo 
pa je zadovoljen s planinci in 
posebej z alpinisti, ki mu veliko 
pomagajo. Rad pove, da je le-
tošnja sezona izredno ugodna 
in bo verjetno po številu gostov 
tudi rekordna. 

Hrup pred domom prežene 
marsikaterega planinca, potem 
ko je spil čaj, v okolico, kjer si 
lahko v miru nabere moči za 
nadaljnjo pot. Na kakšni jasi, v 
senci planinskih borov ali za 
kakšno skalo, hitro najdeš 
družbo, ki bo ponudila požirek 
krepkega, da boš lažje nadalje-
val pot. To pa je tisto, kot je 
zatrdil Sinjo Jezernik, ko sem 
ga srečal ob povratku z Ojstri-
ce, kar pritegne tudi tiste, ki so 
prvič v hribih. Razen lepote na-
rave in vsega drugega kar gore 
nudijo. 

Ob povratku v dolino in po-
tem, ko sem se ustavil v Planin-
skem domu v Logarski dolini, 
pa je treba povedati tudi nekaj 
senčnih strani tega obiska na 
Okrešlju. Povsod ob poti so le-
žali odpadki, konzerve in pla-
stične vrečke. V razgovoru mi 
je marsikateri planinec potožil, 
da je tistih nekaj kilometrov as-
falta od avtobusne postaje do 
slapa Rinka utrujajočih tako ob 
vzponu kot ob povratku. Tudi 
Planinski dom, ki so ga z veliko 
prizadevnostjo zgradili celjski 
planinci, ni kazal kakšne po-
sebne planinske dobrodošlice. 
Ravno takrat so namreč gostili 
skupino izletnikov, ki je imela 
kosilo v domu. Tako smo mora-
li za pultom čakati na osvežilni 
sok več kot deset minut, otroci 
iz planinskega pionirskega ta-
bora Cinkarne Celje pa so se 
pritoževali nad ravnanjem na-
takarja, ki jih je pred kosilom 
naganjal iz doma. 

Kljub vsemu je celotni vtis 
izleta lep in čeprav sem se kot 
mnogi izletniki povzpel samo 
na Okrešelj, tudi vzpodbuda za 
bodoče. 



Tokrat - »na 
frizerje« 

Vsa besna sem zapuščala 
česalnico ter razmišljala o 
cenah frizerskih storitev ter 
o kvaliteti opravljenega dela. 
Pravzaprav sem bila toliko 
besna in razočarana, da moja 
razmišljanja niso rodila no-
l>enih sadov; vse, kar lahko v 
tem trenutku še storim, je, 
da svoje pismo uvrstim v va-
šo rubriko. 

No, in kaj me je tako razka-
čilo?! 

2e dalj časa sem imela na-
men, da si uredim frizuro. 
Zaradi izredno mastnih las 
(kar pa je seveda čisto moj 
problem), sem se tudi tokrat 
odločila za trajno. Ker pa 
med tednom nimam ureje-
nega varstva za otroka, sem 
si izbrala soboto. Okoli pol 
dvanajstih (priznam, bila 
sem pozna) sem vstopila v 
česalnico »Pavlina«, ki je bi-
la precej prazna. Ker pa je 
njihov delovni čas ob sobo-
tah do 14. ure (vsaj na vratih 
tako piše), sem bila prepriča-
na, da s trajno, ki je končana 
v dveh urah, ne bo proble-
ma. Videti je bilo, da me po-
močnici v salonu nista po-
sebno veseli; prav nasprotno 
pa je reagirala šefica, ki me 
je velikodušno povabila z be-
sedami: »Vas bom pa jaz ure-
dila.« In ni se obotavljala!. 
Dogovorili sva se za trajno, 
ki bo lase rahlo skodrala in 
jih izsušila. Delala je z izre-
dno vnemo in rezultat (pa 
kakšen je bil!) ni izostal. Po 
uri in f)etnajstih minutah 
(trajna je bila končana v re-
kordnem času) sem bila po 
njenem mnenju »tip-top«. 
Sama pa s frizuro nisem bila 
niti malo zadovoljna. In ce-
na? Plačala sem natanko 850 
dinarjev. Da ne bo pomote! 
Gre zgolj za trajno in sušenje 
s fenom, brez striženja ko-
nic, kreme ali česa p&dob-
nega. 

Z novo pričesko in osuše-
no denarnico sem potem 
preživela soboto in nedeljo, 
v ponedeljek pa so bili moji 
lasje mastni kot pred trajno. 
Trajna pa mi lase običajno 
fino izsuši! In ker sem imela 
ob tej trajni nasploh hudo 
slab občutek, sem si lase 
oprala. Kaj je zdaj ostalo od 
moje dva dni stare trajne? 

Bilo je borih par kodrčkov 
na konceh las. 

Lahko si mislite, da me je 
pograbila sveta jeza. V torek 
sern spet iskala varstvo 7jq. 
otroka (dojenčka ne čuva 
vsak posebno rad), sama pa 
sem se ponovno odpeljala v 
Celje. 

Jasno je, da me šefica salo-
na Pavlina ni bila niti malo 
vesela. Bila je prepričana, da 
je trajna kar v redu (drugi 
frizerji so mislili dmgače); 
vzrok temu, da so kodri (če 
bi se o njih sploh dalo govo-
riti) le na konceh las pa je v 
tem, da so lasje predolgi. Pa 
nikar ne planite v smeh, če 
vam zaupam, da je bila nji-
hova dolžina kvečjemu kak 
decimeter. Potjem je bila kri-
va še pomočnica, ki me je 
preslabo sfenala in pa seve-
da jaz, ker nisem dovolila 
striženja. Ta šefica pa je mo-
dro pozabila, da je na vpraša-
nje pomočnice: »Ali vas po-
strižem?«, ki je bilo seveda 
namenjeno meni, odgovorila 
kar ona z besedami: »Saj vi-
diš, da je postrižena.« In če 
človek zaupa v njeno stro-
kovnost, kot sem tedaj jaz, je 
seveda tiho. 

Lahko bi pisala še o tem, 
da me je skušala nato s ku-
pom tujih revij prepričati o 
modernosti moje trajne, o 
tem, da bi mi jo marsikatera 
zavidala, vendar v to verjet-
no niti sama ni bila prepriča-
na. Prepričati nasprotnika v 
»svoj prav«, če nimaš ravno 
sam trdnih tal, pa je izredno 
težka stvar. In ko sem želela, 
da mojo frizuro vendarle 
spravi v red, je odredila stri-
ženje. Se prej, ko me je »ob-
delala« pomočnica, mi je sa-
ma dala na lase vse tisto, za 
kar sem bila v soboto pri-
krajšana. Tedaj je, ker se ji je 
mudilo na kosilo, obupno hi-
tela. 

Potem je vse potekalo po 
ustaljenih tirnicah. Pomoč-
nica me je postrigla (izbrala 
sem friziiTO, za katero ni po-
trebno trajne, saj o tej pri 
meni ni ne duha ne sluha) in 
uredila prijetno pričesko. 
Vsaj s tem sem bila tokrat 
zadovoljna. Vsako zado-
voljstvo pa je treba očitno 
plačati. In že je na pomočni-
cin poziv: »Šefica, bi prosim, 
kasirali,« prihrumela gospa 
Pavla in izustila: »Za vas le 
150 dinarjev.« 

Plačala sem torej še striže-

nje, saj se ob strankah, ki so 
me začudeno gledale, nisem 
imela več volje bosti z n jo . . . 
Mislila pa sem: ali niso rekla-
macije običajno zastonj? 

»Gospo« Pavlo bi rada 
spomnila le še na to, da je 
bilo striženje le izhod v sili, 
ki ga je izbrala ona ob pogle-
du na mojo spačeno frizuro. 

Zdaj bom povzela: v sobo-
to sem plačala 850 dinarjev, 
v torek 150 in dvakrat 45 din 
za vožnjo; to je brez »žepni-
ne« za varstvo otroka 1090 
dinarjev. . . In to za frizuro, 
ki bi mi jo v drugem salonu 
naredili za dobrih 300 dinar-
jev (striženje in sušenje s fe-
nom). 

Seveda sebi in vam zastav-
ljam vprašanje; kdo kroji ce-
ne privatnim uslugam. Smo 
mar krivi sami, ker takšne 
zneske plačujemo? Pa še na 
nekaj bi rada opozorila! V ča-
su, ki sem ga presedela v ča-
kalnici, ni bil izdan niti en 
račun. Te pa naj bi, kot pri-
vatnica, tudi lastnica frizer-
skega salona »Pavlina« izda-
jala! Pa naj se frizerji še pri-
tožujejo, da njihovi »tringel-
ti« usihajo! 

V. L., Frankolovo 

Medved ч 
Zadretiu 

Po naslovu sodeč bi si 
vsak bralec tegale spisa na-
del očala in še enkrat preciz-
no pogledal na papir. Da, na-
slov je medved. Nisem doma 
iz Kočevja, da bi mi bil me-
dved že tako poznan kot so-
sed. Tudi sama ga nisem vi-
dela, a po govoricah v Za-
drečki dolini mora biti prav 
podoben človeku. Kar je res, 
je res. Medved se že sedaj 
kar nekaj časa potika po Me-
nini in okoliških hribih. Pra-
vijo, da je prestopil tudi me-
jo. Naredil je veliko škode, 
ker je prvič prevrnil satovje 
in raztrgal že nekaj ovc, dru-
gič pa tudi ljudem ni lahko, 
saj jih spremlja strah pred 
»pošastjo«. Kar pa ni res, je 
pa laž. Seveda so tu še govo-
rice in spreininjanje dogod-
kov. Ker pa se te lažne govo-
rice še hitreje širijo, je nekoč 
prišlo tudi do nas. In sicer 
novica, s katero je privihrala 
mamica v sobo: »Ksenija, 
Otoku so ustrelili medveda!« 
Seveda sem se hitro oblekla 
in polna sem bila prič£ikova-

nja, da vidim medveda. Ko 
smo prišli v gostilno, kjer naj 
bi vse vedeli, kajti tam so 
imeli zbor jagri, so fiam po-
vedali naslednje: »Medveda 
smo obstrelili, sedaj pa ga za-
sledujejo s psi.« Bolj nesreč-
ni kot srečni smo se vrnili 
domov. Minila je noč in nav-
sezgodaj sem slišala novo 
novico: »Medveda niso ne 
ustrelili, ne obstrelili, tudi s 
psi ga ne zasledujejo, ampak 
so ga samo videli.« Ko smo 
že pozabili na medveda in 
skrbi ob njem, sem zopet sli-
šala vest. Tokrat smo pobira-
li krompir. Kot je na vsakem 
kmečkem delu veselo, je tu-
di tu bilo. Kar nekje sredi 
dela se je na njivo primajal 
kmet. Vsi smo ga dobro po-
znali. Velik šaljivec in sploh 
ga ima vedno nekaj v glavi. 
Prišel je na njivo in začel z 
razlago: »Grem zadnjič z nji-
ve in zagledam nekaj v koru-
zi. Mislil sem, da je sosedov 
Lojz. Poklical sem ga: 
»Lojz!« Toda on se ni oglasil. 
Se je sledilo nekaj takšnih 
klicev. Potem pa mi je prišlo 
na misel, da je jezen: »Lojz, 
zakaj si pa jezen?« sem zakri-
čal. Ni odgovora. Potem ko 
je bil »Lojz« že čisto blizu, 
sem opazil da nima gumbov. 
Zbežal sem in tekel, dokler 
so me nesle noge.« Tako so 
se širile govorice in se morda 
še širijo. Tudi stari Kašman 
je opravil svoje, saj je bilo 
pred dnevi celo zborovanje 
jagrov na njegov račun. 

KSENIJA ULAGA 
Celje 

Soia kliče! 
Pri mnogih obrtnikih nale-

timo na učence osnovne šo-
le. Pa tudi drugod. Vendar 
taki primeri niso pogostni. 
So pa. In če povprašaš te 
mlade državljane, zakaj so si 
poiskali delo, odgovorijo: Da 
si prislužim za šolske potreb-
ščine. 

Tem sezonskim delavcem 
bi lahko rekH-srečneži. Kaj 
pa na tisoče tistih, ki nimajo 
poznanstev, ki nimajo do-
brih stricev in tet, da bi jim 
dali delo, denar za knjige in 
zvezke. 

Cene trenirajo skok v viši-
no. Tudi skoke s palico. 
Zmeraj više in višje. Rade bi 
dosegle svetovni rekord. In 
kdo ploska tem rekorder-

kam? Starši, ki zaslužijo še 
kar precej manj kot en stari 
milijon na mesec prav goto-
vo ne. Kar stopite v knjigar-
ne in boste videli dramatične 
prizore. Otrok prosi: Mama, 
oče, tole, pa še tole. Preneka-
tera mama je solzna, prene-
kateri oče preklinja predra-
go osnovno šolo. Otrok ne 
razume stiske staršev. Hoče 
biti enak s tistimi, kjer starši 
zaslužijo tri, štiri pa tudi pet 
starih milijonov. Kakšne so-
cialne razlike! Pa so nas v 
hosti učili, da se borimo za 
to, da bomo v svobodi vsi 
enaki. Verjeli smo in danes 
smo krepko razočarani. 
Srečni so samo otroci, ki teh 
težav ne razumejo. Oče in 
mati se trudita, da bi kupila 
dvema, trem, pa tudi štirim 
otrokom vse tisto, kar imajò 
sosedovi, ki se vozijo z naj-
novejšim mercedesom, ki 
imajo vikend hišico ob mor-

ju in pod goro, ki imajo last-
no hišo z dvema, tremi dru-
žinskimi stanovanji. 

In tukaj ni samo predraga 
šola. Pred durmi je ozimni-
ca! Reklame na malih ekra-
nih so zares vabljive. Ali kaj, 
ko si na tisoče proletarskih 
družin ne bo moglö privošči-
ti niti najosnovnejših živil-
skih potrebščin. Ondan sem 
govoril z mladim moškim, 
očetom treh otrok. Z družino 
stanuje v bloku. In je kar od-
krito povedal. Meso mogoče 
enkrat na teden. Prod leti je 
iz vsakega stanovaiija priha-
jal duh po pečenki. Posebno 
ob nedeljah in praznikih. Da-
nes? Argo juha, krompirček, 
solata. Skupaj sva potem ra-
zmišljala, da pravzaprav do-
biš vse, samo da imaš denar. 
Da, tudi danes je denar sveta 
vladar. Le koliko je teh sreč-
nežev, založenih z denarjem! 

D. K., Gotovlje 

ûradovi in graščine 
na $ioven$l(em Štaierslieni 
1 1 5 ! Piše: dr. IVAN STOPAR 

Svarcenštajn 
(Schwarzenstein), 
grad, graščina 
Gradič 

Na položni vzp>etini, v naselju 
Laze pri Amačah. Občina Velenje. 

1360 se v neki listini omenja Ott 
Fläming s Svarcenštajna - Swarc-
zenstain, 1371 pa sta se on in nje-
gov sin Aendel(Andrej), ko se je ta 
poročil z neko Kacenštajnovo 
hčerjo, odpovedala vsem svojim 
zahtevkom do dediščine v prid 
Kacenštajnskih. Potlej viri za dol-
ga desetletja umolknejo. Utrdba -
grad se nato prvič i2Tečno omenja 
šele 1428 kot vest Swarczenstain 
in nato ponovno 1436, ko so jo 
grofje Celjski skupaj s pritiklina-
mi podeUli v fevd Andreju Trebni-
škemu s Trebnika pri Konjicah. 
1441 jo je grof Friderik Celjski 
prodal »svojemu zvestemu Ulriku 
Moshaimerju« za 5Q0 funtov: on in 
njegovi dediči naj bi jo posedovali 
kot fevd. Vendar jo že 1534 in nato 
ob cenitvi posesti 1542 spet sreča-
mo v rokah Trebniških. Takrat jo 

je Adam Trebniški s Svarcenštaj-
na ocenil na 500 funtov, ostale po-
sest pa na skupno 380 funtov. Do-
minij je takrat obsegal dva urada, 
enega na OTadu in drugega v Skor-
nem pri Šoštanju. Gospoščina je 
imela tudi svoje pomirje, ki je bilo 
izčrpno popisano 1575 in je bilo 
potemtakem izvzeto iz deželno-
knežjega sodišča v Šoštanju. 1614 
sta Erazem in Julij Trebniška pro-
dala malo gospoščino Hansu Lu-
doviku Sauerju z Velenja, ta pa jo 
je 1618 izročil Hansu Wagnu z Ve-
lenja. 1627 si jo je pridobil Juri j 
Schrottenbach in nekaj let potem, 
1635, je grad postal plen upornih 
kmetov. Poznejši lastniki: 1656 Ži-
ga grof Gaisruck, 1682 Ulrik grof 
Maschwander, 1720 spet Gaisruc-
ki, 1730-1785 baroni pl. Adlstein, 
nato Dienersbergi. 1798 ga je Fer-
dinand baron pl. Dienersberg pro-
dal Gabrielu Pauerju, ki je švar-
cenštajnsko gospoščino združil z 
velenjsko. Gradič Svarcenštajn je 
1805 kupil Matija Kasesnik, vulgo 
Korošec. Po njegovi smrti 1846 je 
posest prevzel njegov sin Johan 
Lipoid iz Mozirja, ki je 1849 raz-
prodal zemljišča različnim kup-
cem, gradič z delom posesti pa je 

kupil kmet Boštjan Glušič, vulgo 
Hleš, katerega dediči so ga pose-
dovali še ob koncu 19. stoletja. 
Stavba je dotlej že hudo propadla. 
V njej je bila tudi 1767 prvič izpri-
čana kapela. V napol opuščeni 
graščini so zdaj stanovanja. 

Na Vischerjevi upodobitvi je 
grad predstavljen kot četverokot-
na, štiritraktna, enonadstropna 
stavba z zaprtim notranjim dvori-
ščem, pristrešnimi vogalnimi stol-
piči in štirimi večjimi pravokotni-
mi stolpi, postavljenimi vsakokrat 
pribhžno v osi zunanjih fasad. 

Utemeljen je sum, da gre za fiktiv-
no podobo objekta, bolje za pro-
jekt njegove času ustrezne moder-
nizacije, ki ni bil nikoli realiziran. 

Današnja zasnova ima v tlorisu 
obliko skoraj pravilnega kvadrata, 
ki ga oblikuje obzidno dvorišče s 
cisterno in dvonadstropnim sta-
novanjskim traktom na severni 
strani, vhodnim stolpičem z got-
skim portalom na zahodni strani 
in pritličnim pomožnim poslop-
jem na vzhodni strani. K stano-
vanjskemu traktu se na severni 
strani prislanja enako visok stol-

pič s pravokotnim tlorisom. Naj-
zanimivejši je stanovanjski trakt. 
Razvrstitev prostorov v njegovem 
pritličju je simetrična. Veliki klet-
ni prostor na zahodni strani, ki v 
primerjavi s prvotno enakim pro-
storom na vzhodni strani ni prede-
lan, ima še ohranjen lesen pozno-
gotski strop, ki ga na sredi opira 
gotsko oblikovan lesen steber. 
Manjši središčni prostor je banja-
sto obokan. V nadstropjih so opaz-
ne razne predelave, avtentična pa 
je čma kuhinja v pn/em nadstrop-
ju, ki sega s svojim obokom delno 
še v 2. nadstropje - na podstrešju 
je na kuhinjskem dimniku nash-
kana letnica 1523. Okenske in 
vratne odprtine na traktu so veči-
del predelane, vendar tu in tam 
naletimo na prirezane gotske pro-
file, del oken pa ima preproste le-
sene okvire. Arkade, ki so jih na 
dvoriščni strani sekundarno pri-
slonili k traktu, so sprva počivale 
na okroglih stebrih z nekoliko 
odebeljenimi bazami in ploščati-
mi kvadratnimi kapiteli s plitko 
žlebljenim profilom - na enem 
izmed njih je še razvidna poškodo-
vana letnica 1530 (zadnji dve šte-
vilki nista zanesljivi). Stebre so 
pozneje - morda šele v 19. stoletju 
- iz statičnih vzrokov obzidali 
(med materialom najdemo opeko 
in gotske spohje), tako da so dobili 
značaj slopov. Svarcenštajn, grad ob koncu 17. stoletja 



pragmi prijatelji! 
pa se je spet zače-

lo, kaj? Prvi šolski 
dan je bil tu, kot bi 
fliignil. Pa saj ni nič 
jiarobel Po dveh 
piesecih ste se tudi 
¡enarjenja najbrž že 
naveličali in prav 
radi boste spet sed-
li v šolske klopi. 
Tudi naš kotiček bo 
verjetno zdaj, ko 
ste si dobro odpoči-
li vaše glave, bolj 
poln. 

Torej - veselo v 
novo šolsko leto. In 
naj bo čimbolj 
uspešno! 

Vaša Nadja 

Hura, šola! 
I Kot smo vriskali pred dvema 
mesecema: Hura, počitnice!, vri-
skamo zdaj: Hura, šola! Res sem 
jresel šole,' saj sem se počitnic že 
naveličal. Poiskal sem torbo, pri-
pravil ravnila in peresmco, vse 
4rugo pa dobimo v šoli. No, zdaj 
fi še spričevalo. Našel sem ga 
taed tistimi iz prejšnjih let. Ogle-
dal sem si uspehe vseh prejšnjih 
razredov in ugotovil, da sem se 
malo poslabšal. 

Nato sem prebral na ovitku: 
[Vaša prva naloga je učenje. To so 
|ntove besede. Brez učenja ni 
kruha, brez znanja človek ne mo-
le živeti. To je res. Za vsako delo 
^ mora človek priučiti, saj se 
»troci dela učimo že od mladosti, 
iklenil sem, da se bom v tem 
olskem letu res potrudil, da se 
«m kar največ naučil, saj bom le 
ako lahko v življenju dobro de-
al. 

MARKO LAZNIK 
STRANICE 

Deset dni do vodnika 
Taborniki so Imeli tečaj na Rogll 

Vsako leto pripravi področna 
Zveza tabornikov Slovenije te-
čaj, na katerem si taborniki pri-
dobijo naziv vodnika. Letos je ta 
tečaj za celjsko območje organi-
ziral Odred heroja Bračiča iz Slo-
venskih Konjic. Tako je devetin-
trideset mladih preživelo deset 
dni avgusta pod šotorskimi кгД1 
na Rogli, kjer so se vneto pri-
pravljali na izpit, ki je obsegal 
znanje iz topografije, orientacije, 
signalizacije, postavljanja šoto-
rov in drugih taborniških veščin, 
poznati pa so morali tudi dogod-
ke iz NOB. Vse to so mlade ta-
bornike učili njihovi starejši to-
variši, ki so si že pridobili naslov 
vodnika ali tabornika partizana. 

Za vso opremo so poskrbeü or-
ganizatori, ki so na Rogli imeli 

že prej svoj tabor. Postavili so 
tudi poljsko kiohinjo, tako da jim 
lakote ni bilo treba trpeti. Ven-
dar so se taborniki dobro znašli 
tudi brez kuhinje, saj so si hrano 
našli v bližnjih gozdovih. Na 
enem izmed izletov v naravo sp 
nabrali 11 kilogramov malin in 
borovnic, iz katerih so si pripra-
vili slastno sadno kupo. Vendar 
pa niso nabirali s ^ o gozdnih sa-
dežev, ampak so prodirali v 
skrivnosti narave, odkrivali nje-
ne lepote in zakonitosti. V okviru 
tečaja so obiskali tudi Osankari-
co in ob tem spoznavali našo pol-
preteklo zgodovino. Povedali so, 
da tistih 24 kilometrov sploh ni 
bilo težko prehoditi. 

Ob zaključku tabora so izdali 
svoj bilten Tečajnik, v katerem 

so se morali izkazati še kot novi-
narii in pisatelji, pripravili pa so 
tudi krajši kulturni program ob 
tabornem ognju. 

Z vsem tem znanjem se tabor-
niki vključujejo v sistem splošne 
ljudske obrambe, v veliko po-
moč pa je taborniško življenje 
fantom pri kasnejšem služenju 
vojaškega roka, pa tudi dekletom 
pri delu v civilni zaščiti. 

K.L., T.P. 

IVloje počitnice 
Počitnice sem preživljala kar 

doma. Pomagala sem pri delu. 
Seveda dela ni bilo nikoli toliko, 
da ga tisti dan ne bi opravila. 
Včasih sem šla za nekaj ur tudi k 
stari mami. Peljala sem se s kole-
som. Včasih pa sva šla z najmlaj-
šim bratcem peš. Domov sva šla 
proti večeru. Med počitnicami 
smo se šli večkrat tudi kopat, se-
veda samo v lepem vremenu. 
Imeli smo veliko sonca. Po tisti 
vročini pa je hudo deževalo. Ta-
krat sem brala knjige, delala roč-
na dela, pisala... 

Sušili smo tudi krmo. Najraje 
sem bila na vozu. Tudi pri zmeta-
vanju sem rada pomagala. 

MELITA BOŽICNIK, 
BISTRICA OB SOTLI 

Presenečenje 
Dneve počitnic sem preživljala 

enolično. Toda nekega dne ni bi-
lo tako kot vsak dan. 

S podstrešja so prihajali čudni 
glasovi. S strahom sem šla pogle-
dat, kaj je. In glej. Bila je mlada 
lastovica v škatli z raznimi časo-
pisi. Poklicala sem sestro Sonjo, 
da si jo je ogledala. Potem sem jo 
vzela iz škatle in jo položila na 
okno. Veselo je odletela. Bila je 
svobodna. Tudi midve sva büi 
veseli, da se je vse srečno kon-
čalo. 

NADA HORVAT 
SKOMARJE 

Sušili smo 
Travniki so pokošeni. Kosili 

smo s kosilnico. Obračali smo z 
grabljami. Z vozom smo otavo 
odpeljali domov. Z vilami smo jo 
zmetali na »rušt«. Krme bo do-
volj za štiri krave in enega te-
lička. 

MARJETKA KONEC 
STRANICE 

Odprti oder na Tomšičevem trgu 
Na odprtem odru na Tomšičevem trgu bo jutri ob 18. 

uri koncert Pihalnega orkestra Storskih železarjev. Tv) 
bo tudi zadnja prireditev na odprtem odru v okviru 
letošnjih Celjskih poletnih prireditev. 

Likovni salon 
v Likovnem salonu v Celju bo danes otvorite\' raz-

stave japonske grafike Hodake Yoshide. Razstavo je 
posredovala osnovna šola Solkan iz Nove Gorice, ogle-
date pa si jo lahko do 16. septembra, vsak dan od 9. do 
13. in od 16. dp 19. ure, ob sobotah pa samo dopoldne. 

Kino Vojnik 
v kinodvorani v Vojniku bodo predvajali v nedeljo. 

4. septembra ob 10. dopoldne za matinejsko predstavo 
ameriški risani film Nuška, Duška dolgouška, popol-
dne ob 17. in zvečer ob 19.30 uri pa ameriški znanstve-
nofantastični film Nostradamus, mož ki je videl bodoč-
nost. 

Knjižnica Edvarda Kardelja 
v obeh avlah osrednje knjižnice na Muzejskem trgu 

je odprta razstava z naslovom Rckreacija m prosti čas 
ter zbirka celjskih trim značk. Razstavo je pripravila 
knjižnica Edvarda Kardelja, ogledate pa si jo lahko 
vsak dan v času, ko knjižnica posluje za bralce do 8. 
septembra. 

Razstavni prostor ljubljanske banke 
v razstavnem prostoru Ljubljanske banke v Vodni-

kovi ulici se s svojimi deli predstavlja slikar amater 
Niko Ignjatič. Razstavo si lahko ogledate v času, ko 
banka posluje za stranke do 19. septembra. 

Rock koncert na Gričku 
Center za klubsko dejavnost iz Celja organizira jutri 

zvečer ob 19Turi rock koncert na Gričku. Predstavil se 
bo rock ansambel Oikus. 

Dom svobode Polzela 
v domu svobode na Polzeli bo v nedeljo, 4. septem-

bra ob 18. uri gostoval Janez Hočevar Riñe in duo 12. 
nadstropje z občinskim svetnikom Josefom Svejkorn. 

Razstavni salon Rogaška Slatina 
v Razstavnem salonu v Rogaški Slatini je odprta 

razstava portretov slikarke Vlaste Gospič, ki jo je orga-
nizirala Delavska univerza Rogaška Slatina v sodelo-
vanju z Občinsko kulturno skupnostjo Šmarje in Turi-
stičnim društvom Rogaška Slatina. 9. septembra ob 20. 
uri pa bo v Razstavnem salonu otvoritev razstave kari-
katur akademskega slikarja Staneta Jagodiča iz Ljub-
ljane. V kulturnem programu ob otvoritvi bodo člani 
gledališke skupine iz Šmarja brali aforizme jugoslo-
vanskih avtorjev. 

Kino Šmarje 
Četrtek, 1. 9. ob 21. uri in nedalja, 4. 9. ob 18. uri: 

angleška fantastična komedija - Razbojniki za večne 
čase. 

Petek, 2. 9.: ob 16. uri ameriški mladinski film Times 
Square, ob 21. uri in v soboto, 3. 9. ob 21. uri: ameriško-
nemški akcijski film Pirati avtoceste. 

Lovska koča nad Šentjurjem 
v soboto, 3. septembra se bo ob 16. uri pričela na 

lovski koči nad Šent jur jem tradicionalna lovska prire-
ditev, z zabavnim programom in bogatim srečolovom. 

Praznovanje 110 letnice gasilskega 
društva in delovne skupnosti Tekstilne 
tovarne Prebold 

Industri jsko gasilsko društvo Tekstilne tovarne Pre-
bold in delovna skupnost Tekstilne tovarne praznujeta 
v teh dneh pomembne jubileje. Pi'aznovanja se bodo 
pričela že danes, ko bo ob pol osmih zvečer otvoritev 
prenovljene knjižnice DPD Svoboda, v kinodvorani pa 
bo ob 20. uri tovariško srečanje gasilcev, gostov in 
krajanov pri bazenu v Pi-eboldu. Organizatorji priprav-
ljajo promenadni koncert pihalnega orkestra Tekstilne 
tovarne, kresovanje in ognjemet, po športnem tekmo-
vanju pa bo zabava ob zvokih zabavnega orkestra Ra-
dius. 

Praznovanje bodo zaključili v soboto, 3. septembra 
ob 15.30 uri v novo zgrajenih halah Tekstilne tovarne s 
slavnostnim govorom, kulturnim programom, razgla-
sitvijo rezultatov športnili tekmovanj in zabavo ob 
zvokih ansambla Jogy band. 

Tekmovanje Zlata harmonika na 
Frankolovem in Ljubečni 

2e tradicionalna prireditev Zlata harmonika bo tudi 
letos razveseljevala ljubitelje narodnozabavne glasbe, 
tekmovalce pa spodbujala k čim bolj kvalitetnemu 
igranju. Harmonikarji se bodo pomerili v soboto, 3. 
septembra ob 16. uri na Frankolovem, v nedeljo, 4. 
septembra ob isti uri pa na Ljubečni. 



Rokometne 
vzporednice 
Piše: Vlado Bojovič 

S m o sredi pripravljalnega obdobja in počasi se že 
kažejo rezultati preteklih treningov. Tudi zadnje testi-
ranje fizičnih zmogljivosti je pokazalo boljše rezultate 
pri večini igralcev, vendar bo pot rebno v zadnji fazi na 
t em področju še dosti delati, še posebej, ker dosedaj 
n i smo posvečali večje pozornosti t em faktorju. Neka j 
zadnj ih prijateljskih t ekem pa je pokazalo, da so na-
sprotne ekipe samo v tem bile dosti boljše od nas, kar 
je tudi v končnem rezultatu prevesilo tehnico na nji-
hovo stran. 

V petek smo odigrali t ekmo z Železničarjem iz Sara-
jeva 26:26 (12:13). Na tej t ekmi smo že igrali bolje, k l jub 
t emu da ni bilo v ekipi Toplaka in Selčana, ki sta 
pavzirala zaradi zdravstvenih razlogov. Ravno po-
škodbe in bolezni igralcev prve postave bi nam lahko v 
le tošnjem tekmovanju povzročile največje preglavice, 
ker je kader preizkušenih igralcev resnično ozek. 

V p r ihodn jem obdobju bomo nadaljevali s treningi, 
včeraj smo igrali t ekmo s Slogo Bosnaprevoz iz Do-
boja, v soboto pa bomo sodelovali na turn i r ju v Šošta-
nju. 

m KRATKO 

strelci v Grižali 
Ob krajevnem prazniku so pri-

pravili tekmovanje z zračno pu-
ško, katerega se je od dvanajst 
povabljenih družin udeležilo 
šest. Zmagal je Žalec 1542 kro-
gov, sledijo Griže 1531, Liboje 
1517 ter dnage ekipe teh krajev. 
Posamezniki: Darko Tumšek 
(Griže) 186, Mladen Melanšek 
183, Rudi Kotnik 180, Franc Kot-
nik (vsi Žalec) 179, Srečko Džu-
darič (Liboje) 176 krogov itd. 

DRAGO GRESAK 

Minerva prva 
Na manjšem rokometnem tur-

niiju v Grižah je zmagala ekipa 
Minerve pred ekipo Veteranov 
Griže in Šempetrom. 

Skok pred Turkom in 
Štorman 

Na šahovskem tumiriu v Gri-
žah je zmagal Skok iz Šempetra 
pred Turkom iz Žalca in Štorma-
nom iz Sempetra. 

Kolesarji Aera 
aktivni 

v letošnjem letu je zelo aktivna 
tudi sekcija kolesarjev pri Aeru 
Celje, ki je bila ustanovljena lani. 
Zlasti se pozna aktivnost pri re-
kreacijskem kolesarjenju in ude-
ležbi na večjih kolesarskih mara-
tonih. Tako so Aerovci sodelova-

li na Pohorskem maratonu, Koz-
janskem maratonu in maratonu 
FVanja, v soboto pa so se udeleži-
li še maratona Treh src v Po-
murju. 

Letos jih čaka še Celjski kole-
sarski maraton in tudi sami bodo 
pripravili v mesecu septembru 
dirko za pokal AERA v vseh sta-
rostnih kategorijah po ulicah Ce-
lja. 

J. K. 

Zmaga šahistov v 
Črni 

Celjski šahisti so sodelovali î a 
večjem šahovskem turnirju v 
Cmi na Koroškem. Na turnirju je 
sodelovalo 18 ekip. Zmagali so 
Celjani z 61 in pol točke pred 
Slovenje Gradcem 52 in Maribor 
- Tezno 48 in pol točke. 

Za celjsko ekipo so igrali Božo 
Stud, ki je zbral iz 17 iger 13 
točk, Bervar 15,5, Mikac 16 in 
Stane Pertinač 17 točk. 

J. K. 

Hokejisti so bili v 
Italiji 

Hokejisti Cinkarne Celje so se 
vrnili s kratke tumeje po Italiji, 
kjer so odigrali dve tekmi in obe 
izgubili. 

v prvem srečanju so Celjani iz-
gubili v Asiagu proti istoimenski 
ekipi 3:9,'drugo srečanje pa so 
odigrali v Camazeiu proti HC 
Fassa 4:10 (1:5, 2:2, 3:1). 

Kljub porazoma so Celjani pri-
kazali dopadljiv hokej. Sedaj 

celjski hokejisti čakajo na svoj 
led, kajti gostovanje na Cehoslo-
vaškem je odpadlo. Skoda! Celja-
ni bodo dobili svojo ledeno plo-
skev 9. septembra. 

J. KUZMA 

$ah v Vrbju 
Šahovska sekcija pri Partizanu 

v Vrbju pri Žalcu je pripravila 
hitropotezni tumir, kjer je sode-
lovalo 19 šahistov. Zmagal je 
Stud iz Celja pred Skokom iz 
Šempetra in Crepanom iz Žalca. 

start v medobčinski 
nogometni ligi 

v zahodni ligi bodo 17. septem-
bra nastopili: Partizan Vojnik, 
Olimp Celje, Rudar Titovo Vele-
nje II, Partizan Vrbje in Partizan 
Vinska gora, v vzhodni pa Ope-
kar Ljubečna, Partizan Podsre-
da, Odred Kozje, Partizan Ponik-
va, Kovinar Store in Partizan Ra-
deče. JOŽE GROBELNIK 

Olimpijski ogenj prvič v Celju 
Na prihodnje zimske olim-

pijske igre v Sarajevu bo 
olimpijski ogenj z legendar-
nega Olimpa v Grčiji potoval 
tudi skozi Celje. To bo prva 
pot olimpijskega ognja skozi 
Slovenijo in seveda tudi Ce-
lje. 

Tine Veber, sekretar ZTKO 
Celje: »3. februarja 1984 bomo 
v Celju pozdravili olimpijski 
ogenj! Do hotela Merx ga bodo 
pripeljali, nato pa ga bodo sko-
zi mesto do drsališča v Mest-
nem parku in kasneje do Teha-
rij izmenoma nosili vs¿ nekda-
nji športniki našega mesta, ki 
so se udeležili letnih ali zim-
skih olimpijskih iger. Prvi raz-
govor z našimi nekdanjimi 
olimpijci smo že imeli in vsi so 
pristali, da bodo sodelovali v 
tej akciji. V Celju smo sicer 
imeli 19 olimpijcev, vendar ti-
stih, ki danes živijo po drugih 
mestih, nismo vključili v naš 
program, ki zahteva dvanajst 
udeležencev, to pa so: Stanko 
Lorger, Nataša Urbančič-Bez-
jak, Mariana Lubej, "Vlado Bo-
jovič, Miro Kocuvan, Simo Va-
žič. Roman Lešek, Mirko Kol-

nik, Jože Urankar, Rok Kopi-
tar, Zdravko Pečar, vsi udele-
ženci letnih olimpijskih iger, 
in kot edina udeleženka Celja 
na zimskih olimpijskih igrah v 
Cortini Amalija Belaj.« 

Na drsališču v Mestnem par-
ku bodo ob tej priložnosti pri-
praili drsalno revijo s kultur-
nim programom. Iz Celja bo 
olimpijski ogenj nadaljeval pot 
skozi Šentjur (manjši posta-

nek) do Podčetrtka, kjer bo 
večja slovesnost. Na poti skozi 
Slbvenijo bo olimpijski ogenj 
dvakrat -prenočil" in sicer v 
Maribonj ter Kopru. 

Olimpijski ogenj za ZOl 84 v 
Sarajevu bodo prižgali na 
Olimpu v nedeljo, 29. januarja, 
na stadion Koševo v Sarajevu, 
kjer bo slavnostna otvoritev 
zimskih olimpijskih iger pa 
bodo olimpijski ogenj prinesli 
8. feruarja. 

Zbor slovenskih 
strelcev v Rečici 

Izredno lepo strelišče v Re-
čici pri Laškem je bilo zasede-
no do zadnjega kotička, saj so 
na njemu tekmovali domala 
vsi najboljši slovenski strelci 
na čelu z dvakratnim udele-
žencem olimpijskih iger Fran-
cem Petemelom iz Kranja. 
Pokrovitelj tega kvalitetnega 
tekmovanja je bila Skupščina 
občine I.aško - komite za 
SLO! 

S pištolo Drue v je zmagala 
Olimpija iz Ljubljane pred 
strelci iz Titovega "Velenja. Ce-
ljani so se uvrstili na četrto me-
sto; M ^ a n Lazar 450, Marian 
DolDovičnik 460 in Zoran Lah 
508 krogov. Med posamezniki 
je velik uspeh dosegel doma-
čin Vinko Lavrinc, ki je zma-
gal s 511. krogi. Se prijetneje 
pa je presenetil Celjan Zoran 
Lah, ki se je uvrstil na 2. mesto 
in pri tem postavil osebni re-
kord 508 krogov. 

Z malokalibrsko pištolo 
proste izbire je ekipno ponov-
no slavila Olimpija, tekmoval-
ci iz Titovega Velenja so bili 
tretji, Konjičani pa peti. 

Z malokalibrsko puško 
standard je med ženskami 
zmagala Olimpija, odlične dru-
ge so bile domačinke iz Rečice. 
Med posameznicami je zmaga-
la Tončka Rolih iz Ljubljane, 
odlična tretja je büa komaj 14-

letna Helenca Lavrinc iz Reči-
ce, ki je s 535. krogi le za 18 
krogov zaostala za zmagoval-
ko, ki je državna rekorderka v 
tej disciplini. Na solidno peto 
mesto se je uvrstila Zora La-
vrinc ter tako dop)olnüa uspeh 
svoje hčerke Helence in moža 
Vinka. 

S hitrostrelno pištolo je po 
pričakovanju zmagal ^ a n c 
Peternel z izenačenim držav-
nim rekordom 593 krogov, 
Vinko Lavrinc je bil s 555 kro-
gi šesti, l'aldi s standardno pi-
štolo je zmagal FVanc Petemel 
s 562 krogi. Letos je bUa prvič 
uvedena tudi kombinacija (se-
števek vseh štirih pištolskih 
disciplin), ki jo je dobil Franc 
Petemel, Vinko Lavrinc je bil 
peti. Zoran Lah pa sedmi. Z 
malokalibrsko puško je nasto-
pilo kar 20 ekip, med katerimi 
so zmagali Celjani pred Kovi-
nariem iz Stor, Titovim Vele-
njem, Zrečami itd. Med posa-
mezniki je zmagal Celjan Jože 
Jeran s 360 krogi pred Bran-
kom Malcem iz Stor 354, Mar-
janom Podgrajškom 352 - Zre-
če, itd. Tekmovanje je bilo od-
lično organizirano, kar pa ni 
nič novega, saj prizadevni Re-
čičani mnogo dajo za ta šport 
in so lahko svetal v^or vsem 
ostalim. 

T. J. 

Rok Kopitar 
pripoveduje 

Od prvega svetovnega pr. 
venstva v atletiki, ki je bilo 
v Helsinkih, je minilo že ta 
liko časa, da smo potegni!' 
črto pod uspehi in rezultati 
ter ra/.očaranji posam(.'zni}| 
atletov. Najboljši primei jç 
Rok Kopitar, rekorder v teH 
ku na 400 metrov z oviratni^ 
Od njega nismo zahtevali 
medalje ali državnega re-
korda, temveč tisto, kar je v 
tem trenutku najbolj spe,; 
soben. Znan nam je tudi re-, 
zultat, ki ga je v Helsinkih 
dosegel. Po povratku do-
mov smo se z njim pogo-
varjali in Rok je bil več kot 
razočaran nad neobjektiv-
nim pisanjem posameznih 
novinarjev, tembolj, ker so 
sledili dobri nastopi v Pra-
gi in Postojni. 

»Nisem si zaslužil takš-
nega odnosa nekaterih no-
vinarjev. Morali bi na bolj 
objektivni način informira-; 
ti javnost o mojem neuspe-
hu, če moram to tako ime-
novati. Kajti že v Beogradu 
na državnem prvenstvu so 
se začele moje težave z že-
lodcem, ki jih je spremljala 
tudi temperatura. Vse to se 
je dogajcilo 2 ali 3 dni pred 
étartom v Helsinkih. Ce bi 
bil prisoten vsaj zdravnik, 
bi mi to mnogo pomenilo. 
In še nekaj bi rad poudaril. 
Bil sem dobro pripravljen. 
Moja forma je zagotavljala 
rezultat od 50.0 do 50,5. Za-
to sem se tudi odločil za 
nastop v Helsinkih.« Ce po-
znamo Rokovo borbenost 
in poštenost, moramo nje-
govim besedam vedeti. > 

Tudi besede dr. Rudija 
Cajevca govorijo o tem, v 
kakšnem zdravstvenem 
stanju je bil Rok pred štar-
tom. Če bi bil prisoten 
zdravnik, bi mu ne dovolil 
štarta. Polet tega, da je imel ; 
visoko temperaturo in dia-
rejo, se mu je močno povi-
šala tudi sedimentaci j a. 
Rok bi moral mirovati ob 
takšnem stanju najmanj 4 ' 
do 5 dni« 

M. ZALOŽNIK 

13 naslovov za atlete 
Na 35. republiškem prvenstvu za člane in članice v Po-

stojni je nastopilo okoli 200 atletov iz 17 društev. Atleti 
Kladivarja so osvojili deset naslovov, atleti Velenja iz Tito-
vega Velenja pa tri. Pri Celjanih je bil najboljši Kopitar z 
dvema samostojnima zmagama na 400 in 400 m ovire ter 
prispevkom v zmagovalni štafeti, prva mesta pa so še 
osvojili Gaber na 200 m, Simunič v troskoku. Krajne ob 
palici, Pristovnik v kladivu, Selesova v disku, Nagličeva 
na 800 m in Jazbinškova v kopju. Velenjčani: dve zmagi za 
Popetruja na 1500 in 800 m ter Jugova na 100 m ovire. Ob 
vseh teh pa je treba pohvaliti še vTsto d r u ^ h mladih 
atletov, ki so se bolj kot z osvojenimi mesti izkazali z 
doseženimi rezultati, ki obljubljajo lepše atletske čase. 

TV 

20GA JE OKROGLA 
Republiška liga: odigrali so drugo kolo. Kladivar je i 

Mariboru izgubil z Železničarjem 3:0, prav tako pa tud 
iŠmartno v Trbovl jah proti Rudar ju . Edino zmago so zabele 
žili nogometaši velenjskega Rudarja doma nad Koprom 4:fl| 
strelca Celic in Naveršnik vsak po dvakrat . Ruda r je nJ 
d rugem mestu, Kladivar na dese tem in Šmar tno na trinaj 
stem. Par i 3. kola: Šmar tno Mura in lokalni derb i v Celju ni 
Skalni kleti med Kladivar jem in velenjskim Rudar jem. . 

Vzhodna liga: tudi tu so odigrali 2. kolo. Dravinja jI 
izgubila z Nafto 3:1, Steklar in Elkroj pa sta igrala neodlo 
ceno 1:1 oz. 0:0 z Ojstrico in Bočem. 3. kolo: STEKLAR 
Proleterec, Dravinja-Ojstrica in Brežice-Elkroj. 

V soboto državno prvenstvo v T. Velenju 
v Ti tovem Velenju bo v soboto državno prvenstvo v kota lkanju in na n jem bodo nastopili 

tudi odlični predstavniki Cinkarne iz Celja ter Titovega Velenja. 
Tekmovan je se bo pričelo ob 8. uri z obveznim programom in ob 16. uri, ko bo po otvoritvi 

še prosti program. 
Iz Celja bodo na prvenstvu sodelovali Lea Vodušek, republ iška mladinska prvakinja ter 

pionirke v starostni skupini A ^ Je rne ja Pere, Klavdija Perl ič in Pet ra Prodan ter pionir 
J e rne j Lakner . 

Na posne tku pa so celjske tekmovalke in tekmovalci , ki so sodelovali na republ iškem 
prvenstvu v Celju. Stojijo z leve: Je rne ja Pere, Lea Vodušek, J e rne j Lakner in Petra 
Prodan, spodaj pa Mojca Brezigar, Alja Beccari, Spela Pere in Miha Strehar . 

J . Kuzma Foto: T. Tavčar 

Mednarodna 
zmaga Libele 

v sklopu priprav za novo ko-
šarkarsko sezono v I. B zvezni 
ligi so igralci Libele odigrali 
srečanje proti izvrstni ekipi 
Hapoela iz Afula v Izraelu in 
zmagali s 97:96 (45:51). 

Celjani so s peterko Gole, 
Tovornik, Mirt, Medved in 
Aničič pokazali, da imajo do-
bro vrsto. Ko se bo vmil še 
poškodovani Kafedžič, bo vse 
v najboljšem redu. Tudi mlajši 
igralci so dobili priložnost za 
igro. Koše so dosegli: Govc 2, 
Gole 24, Prodan 4, Tovornik 
31, Turk 3, Mirt 12, Medved 7, 
Aničič 14. 

Celjani so v Žalcu odigrali 
trening tekmo 4 x 12 minut z 
Vojvodino iz Novega Sada, ki 
vadi v tem mestu. V treh četrti-
nah so büi boljši Celjani, ki so 
dosegli naslednje rezultate 
28:27, 28:28, 26:22 in vodiU vse 
do 97:97. V zadnji minuti pa so 
prepustili pobudo gostom, ki 
so ob koncu zmagali s 103:97. 

V celjski ekipi je igralo 14 
igralcev: Govc 2, Urbanija 2, 
Klančnik 4, Gole 18, Turk 2, 
Prodan 2, Ulaga 4, Tovornik 
30, Aničič 2, Mirt 12, Medved 
10, Jurič 1, Kralj 6 in Martič 2. 

J. KUZMA 

Jože Mesarec vse bližje zlati čelai 
Na avtopoligonu na Ljubečni pri Celju je bila druga dirh 

za državno prvenstvo v kar t ingu ter medna rodna dirka 
udeležbo tekmovalcev t reh držav. Nastopilo je 67 tekmova 
cev iz petnajs t ih društev. Največ uspeha je imel Jože Mesi 
ree, član AMD Slander, ki je znova slavil v razredu do S 
ccm. To je njegova že druga zmaga na letošnjih d i rkah 1 
državno prvenstvo. Ce bo dobil tudi nas lednje dirke, b 
osvojil dragoceno lovoriko zlato čelado. Na drugo mesto 1 
je uvrstil njegov klubski tovariš Rado Romih. Med ekiparï 
je AMD Slander osvojil peto mesto. 1 

Na posnetku zmagovalec Jože Mesarec in njegov mehani! 
Sašo Ivanovič, oba zadovoljna po novem velikem uspehu^ 

TV - Foto: F. GABËÎ 



• Marija R. s Ceste na 
grad ni najbolj vešča fi-
nančnih poslov, kot kaže 
pa je tudi preveč zauplji-
va. Tako je prišel k njej 
neznan moški in se zani-
mal za nakup deviz. Ma-
rija mu je izročila 15.000 
avstrijskih šil ingov, pro-
tivrednost v dinarjih pa 
naj bi dobila šele nasled-
nji dan. »Kupca« seveda 
naslednji dan ni bilo več, 
kljub temu pa ima Mari-
ja še upanje, da bo dobi-
la nazaj svoje devize, saj 
so miličniki že na sledi 
prevarantu. 

• Radoslav Z. je zapo-
slen v Elektru, zato tudi 
ve, kje imajo spravljene 
ključe avtomobilov. 
Prejšnji teden se mu je 
zahotelo vožnje s službe-
nim avtomobilom, pa je 
v lomil v pisarno, ukra-
del ključe in se odpeljal. 
Daleč ni prišel, saj so ga 
še isto noč prijeli milič-
niki in napisali kazensko 
ovadbo z ^ . Zastojnkar-
ska vožnja ga bo nazad-
nje kar precej s t a l a . . . 

• Dragica S. z Mari-
borske 64 je nosilec sta-
novanjske pravice v tej 
hiši, občasno pa daje 
kakšno sobo tudi v na-
jem, da si popravi svoj 
proračun. V eni izmed 
sob je bila dosedaj po-
dnajemnica Zlatka H., 
toda očitno je Dragica 
našla boljšega podnaje-
mnika, zato je Zlatko po 
enem letu postavila pred 
vrata. Podnajemnica pa 
se ni dala kar tako ugna-
ti - na pomoč je poklica-
la svojega fanta, Jakupi-
ja !Š. Toda, ko sta se oba 
pojavila pred Dragico, je 
ta pograbila sekiro in še-
le miličniki so ji iztrgali 
nevarno orožje iz rok. 
Toda Dragica je imela 
pri roki že valjar in z 
njim hotela nad vztrajno 
podna^mnico . Da bi jo 
umirili, so jo miličniki 
za en dan priprli, dan 
pripora pa ji je »podaril« 
še sodnik za prekrške. 

• V nedeljo zvečer je 
bil na delu kurji tat. Na-
slednje jutro je v kumi-
ku Marije S. zmanjkalo 
7, v kurniku Jožeta K. pa 
tri nesnice. Neznani tat 
se bo nekaj dni másti l s 
kurjo pečenko - če ne bo 
prej prišel v roke možem 
pos tave . . . 

Cvetke odmevajo 
Pretep v stanovanju 

V 31. številki našega časopisa (4. avgusta letos) smo 
objavili v »nočnih cvetkah« tudi vest o boksarskem 
dvoboju v Prisojni ulici m e d F ran jom K. in Dragom B. 

Podatki , ki jih je v ovadbi pred dnevi poslala celjska 
UNZ Temel jnemu javnemu tožilcu v Celju, pa ves 
pre tep osvetl jujejo z nekol iko drugačno lučjo. 

Kot izhaja iz ovadbe, je 47-letni Drago Bernard iz 
Rogaške Slat ine vdrl v s tanovanje na Prisojni ulici 6, 
k jer s tanuje 52-letni Franjo Krivec. Srečala stg se v veži 
in Bernard na j bi takoj skočil v Krivca. Ta je zahteval, 
da se vsiljivec takoj odstrani iz s tanovanja, nato pa sta 
se še neka j časa prepirala. Bernard se je tako razjezil, 
da se je lotil Franja Krivca s pes tmi in ga butal v steno. 

Posredoval i sta Franjeva bivša oziroma Bernardova 
sedanja žena Zvonka in hči Dijana, ter ju nekako ločili. 
Franjo Krivec je bil hu je telesno poškodovan (zlom 
zgornje čeljusti). Drago Bernard pa je u temel jeno 
osuml jen kaznivega dejanja h u d e telesne poškodbe . 

Draga plat nočnega gnoienja 
v nočni cvetki iz 30. številke Novega Tednika smo se 

rahlo pošalili iz nočnega gnojenja travnika. Domačija 
Okomovih je tako prišla na slab glas, zato so nas-
prosili, naj zadevo osvetlimo še z njihove plati. 

Edini sin dela dopoldne v Etolu. Ko pride popoldne 
domov, mora pomagati mami pri nujnih kmečkih 
opravilih. Oče je bolan, zato njegove roke hiši niso v 
pomoč. Tako Branko, kot ga kličejo, opravi vsa dela s 
traktorjem sam. Res je tistega dne gnojil travnik окоИ 
21. ure, pa ne zato, da bi ljudem ne smrdelo, temveč 
zato, ker prej ni bilo časa. Jamo je moral izprazniti, saj 
je bila polna, pa še vreme je bilo ugodno, saj je ponoči 
deževalo. No, gnoj je šel na travnik, ker imajo veliko 
živine. Vsekakor bolje kot da bi končal v obcestnem 
jarku ali potoku. Dišalo sicer res ni, vendar gnoj kmetu 
ne smrdi. Brez gnoja ni kruha, umeten gnoj pa je 
navkljub vsemu slabši od naravnega. 

Kar je bilo, je bilo. Zato upamo, da smo s tem vsaj v 
časopisu zaključili. Veliko bolj pametno bi bilo, če bi 
take stvari urejevali sosedi med sabo. 

GB 

Mala Vesna že 
okreva 

Približno deset dni potem, 
ko je 5-letna Vesna Cverlin 
omahnila iz sedmega nad-
stropja s tanovanjske stolpni-
ce v Nušičevi ulici v Celju in 
so jo hu j e ranjeno prepeljali 
v celjsko bolnišnico, se je de-
khčino zdravstveno s tanje že 
precej izboljšalo. 

»Deklica je bila res hudo 
ranjena,« je povedal doktor 
Janez Vilč z oddelka za in-
tenzivno terapijo, k jer so šti-
ri dn i po operaciji bdeli nad 
Vesninim zdravjem. »Vesna 
si je sorazmerno hitro opo-
mogla, k sreči pa pri padcu 
ni dobila poškodb glave.« 

Pre jšnj i petek, takoj ko je 
začela sama jesti, so Vesno 
prestavili na otroški oddelek 
m e d vrstnike, k jer deklica že 
veselo čeblja in se igra s pri-
jatelji, vendar pa zaradi zlo-
ma noge še neka j časa ne bo 
mogla iz postelje. 

PROMETNE 
NESREČE > 

Kolesar pod traktor 
v Lembergu se je smr tno 

ponesrečil 21-letni voznik 
kolesa s pomožnim motor-
jem Jože Zvonar iz Grlič pri 
Podplatu . Kolesar se je zale-
tel v traktor, ki ga je iz na-
sprotne smeri, brez predpi-
sanih belih luči pripeljal 28-
letni Anton Fidler iz Polžan-
ske vasi. Kolesar je padel 
pod zadnje kolo t raktor ja in 
umrl , voznik Fidler pa je po 
nesreči pobegnil domov, 
k jer so ga našli miličniki. 

Trije ranjeni 
P o Kersnikovi ulici je pro-

ti središču mes ta peljala z 
osebnim avtomobi lom Irena 
Zupanec iz Nušičeve 14 v 
Celju. V križišču s prednost-
no Dečkovo cesto je izsilje-

vala prednost pred motori-
s tom Ervinom Rozmanom iz 
Trbovelj . Pri t rčenju se je av-
tomobil prevrnil na streho, v 
nesreči pa so se hu je ranili 
motorist , voznica in sopot-
nik v n j enem avtomobilu 
Mehmed Bradič iz Celja. 

Voznik tovornjaka ni 
počakal na kraju 
nesreče 

v prometni nesreči, ki se 
je pripetila v križišču Ope-
karske in Dečkove ulice v 
Celju, se je h u j e ranil Fride-
rik Gobec iz Celja. S tovor-
n j akom je po Opekarski pri-
peljal Valentin Cerovšek iz 
Šent jur ja . V križišču z Deč-
kovo cesto je zavijal v desno 
in z desnim sprednj im blat-
n ikom zadel kolesarja Fride-
rika Gobca, ki je vozil v isto 
smer. V nesreči se je kolesar 
hu j e ranil, voznik tovornjaka 
pa je odpeljal napre j in so ga 
miličniki našli na njegovem 
domu. 

»DEKORATIVNA«, tovarna 
dekorativnih tkanin 
Ljubljana, Celovška 280, n. sol. o. 

TOZD »PREDILNICA« Laško 
Podšmihel 1, n. sol. o. 
razpisuje 
po določilih statuta in sklepa delavskega sveta TOZD 
dela in naloge 

INDIVIDUALNO POSLOVODNEGA 
ORGANA TOZD 

Kandidati morajo poleg z zakonom predpisanih 
splošnih pogojev izpolnjevati tudi naslednje poseb-
ne pogoje: 
- da ima visoko ali višjo izobrazbo tekstilne, eko-
nomske ali pravne smeri in 3 oziroma 5 let delovnih 
izkušenj na takih ali podobnih delih in nalogah, 
- da ima poslovne in organizacijske sposobnosti, 
- da je družbenopolitično in moralnoetično neopo-
rečen. 

Mandat individualno poslovodnega organa TOZD 
traja štiri leta. 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema 
razpisna komisija 15 dni po objavi razpisa na naslov: 
»Dekorativna« TOZD »Predilnica« Laško, Podšmihel 
1, z oznako »za razpisno komisijo«. 

Kandidate bomo o izidu razpisa obvestili v 30 dneh 
po končanem zbiranju ponudb. 

DO EMONA HOTELI 
TOZD hotel Evropa Celje 
Titov trg 4 

Komisija za delovna razmerja TOZD 
objavlja 
prosta dela in naloge 

VODENJE RAČUNOVODSTVA 
za nedoločen čas s polnim delovnim časom. 
Kandidat mora izpolnjevati naslednje pogoje: 
1. da ima visoko ali višješolsko izobrazbo ekonom-
ske smeri 
2. da ima vsaj 5 let delovnih izkušenj pri opravljanju 
samostojnih računovodskih del 
3. da ima organizacijske sposobnosti, potrebne za 
vodenje računovodstva. 

Poskusno delo 3 mesece. 

Pisne prijave z dokazili o izpolnjenih pogojih pošljite 
v 15 dneh od dneva objave na naslov DO Emona 
hoteli, TOZD hotel Evropa celje, Titov trg 4. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po skle-
pu o izbiri. 

Na podlagi sklepa delavskega sveta 

DO Hmezad export import 

se proda na javni dražbi naslednje osnovno 
sredstvo: 

Točilna miza, inv. št. 23531 z 
izklicno ceno 10.000 din 

Javna dražba bo dne 8. 9. 1983 ob 8.00 uri na dvori-
šču DO Hmezad export import, Vrečarjeva 14, Žalec. 

Interesenti so za odkup gornjega osnovnega sred-
stva dolžni pred pričetkom javne dražbe vplačati 
varščino v višini 10% izklicne cene. Prometni davek 
v izklicno ceno ni vštet. 





Gimnaziji za 175. rojstni dan 
' Za ustanovitev celjske gi-
mnazije se je zavzel lavantin-
ski škof, grof Maksimiljan Fir-
mian. Na pomoč mu je prisko-
čil celjski sodnik dr. Nikolaj 
Lipič, ki je z meščani nabral 
ustanovitveni fond. Leta 1808 
je bilo zbranih 30.000 goldinar-
jev. Cesar Franc I. je dovolil 
otvoritev. Novembra 1808 so 
ustanovili I. razred v hiši neke-
ga meščana. Naslednji razredi 
so sledili leto za letom. Med-
tem so sezidali lastno šolsko 
poslopje med opatijsko cerkvi-
jo in Savinjsko ulico. V jeseni 
leta 1819 je sledil še VI. razred. 
Glavni predmet je bila latinšči-
na, ki ji je bilo odmerjenih 12 
ur tedensko. Grščini sta bili 
posvečeni dve tedenski uri, 
drugi predmeti pa so bili: zgo-
dovina, zemljepis, matematika 
in verouk. Nekateri učitelji so 
se spomnili tudi na sloven-
ščino. 

Gimnazijski učitelji so bili 
duhovniki ali juristi. Ravnatelj 
je bil najdlje bivši menih Hart-
ad Dorfmann. Nadzorstvo sta 
imela okrožni glavar za državo 

opat za cerkev. 
Leta 1848 je imela gimnaäja 

ПО učencev, po revoluciji 
1848/49 pa je postala osemlet-
ka. Dobila je še en trakt, zgra-
jen vzporedno s cerkvijo. 
Nemščina je postala učni jezik, 
slovenščina pa učni predmet 
2a Slovence. Sprva sta jo pon-
iževala Valentin Konšek in Jo-
žef Drobnič. Slovenski dijaki 
So celo ustanovili posebno 
društvo, imenovano »Slavija«. 

Daljšo dobo so vodili zavod: 
Jožef Premru, Franc Svoboda 

Peter Končnik. Med sloven-
skimi profesorji je bilo več za 
slovensko kulturo in znanost 
Pornembnih mož. Med njimi 
^ameniti Čeh, dr. Gustav 
^dolf Lindner, slovenskih pro-
jesorjev pa je bilo malo. Proti 
^oncu avstrijske dobe sta bila 
^a : Matija Suhač in katehet 
Jožef Kardinal. 

V devetdesetih letih so imeli 
i ^lovenci v državnem in dežel-
^̂ m zboru zelo težko borbo. Z 

so si pridobili nižjo, v bi-
: ̂ ^ utrakvistično gimnazijo, 
: y je dobila dom na sosednjem 
^ ^ j s k e m trgu. Profesorji so 
^ Slovenci. Ob koncu prve 
^^tovne vojne je imela nem-

ška višja 218 dijakov, nižja slo-
venska pa 163. Prav tedaj so 
zgadili na Otoku novo gimna-
zijsko poslopje, vendar so v 
njem nastanili vojsko. Ko se je 
vojna končala, se je vanj prese-
lila enotna gimnazija. To sta 
izvedla ravnatelj Lilek in prof. 
Fran Mravljak. Z odlokom Viš-
jega šolskega sveta z dne 21. 
avgusta 1919 je postala gimna-
zija realna. Stevüo dijácov je 
naraslo preko 1400. Leta 
1940/41 je zaživela II. državna 
^mnazija klasičnega tipa, ki jo 
je vodil prof. FVan Bračko. 

Izza leta 1886 je delovala Di-
jaška kuhinja, ki je ubožnim 
slovenskim dijakom preskrbo-
vala brezplačno kosüo. Se iz-
datneje jih je podpirala po prvi 
vojni, ko jo je vodil upokojeni 
prof. Kožuh. Med velikimi do-
brotniki najdemo tudi župnika 
Matijo Freceta. Obstajalo je tu-
di podporno društvo. Poseben 
fond v prid ubogih učencev je 
ustanovil trgovec Anton Ko-
lenc. 

Okupator je celjsko gimnazi-
jo uničil in jo nadomestil z 
glavno šolo. Nastanjena je bila 
v privatni hiši, gimnazijsko po-
slopje pa je zavzela vojska. Slo-
venski dijaki so mogli med se-
boj govoriti slovenski jezik le 
skrivoma. Močnejši so se pri-
družili borcem. 

Po osvoboditvi je sledila ob-
nova dela v gimnaziji. Kot rav-
natelji so jo vodili: Ivan Brač-
ko, dr. Pavle Blaznik, Tine 
Orel, Zdenka Baš (začasno), 
Ivan Grobelnik in Jože Zupan-
čič. 

Ob šolski reformi leta 1958 
so gimnaziji prepustili samo 
višje štiri razrede, nižje pa so 
priključili obvezni osnovni šo-
li. Ob prehodu na usmeqeno 
izobraževanje leta 1981 se gi-
mnazija postopoma ukinja. Le-
tošnje šolsko leto sta büa gi-
mnazijska le še tretji in četrti 
letnik. Zavod pa vendar upra-
vičeno praznuje svojo častitlji-
vo 175-letnico v zavesti, da je v 
preteklosti opravil pomembno 
vlogo v življenju naroda in 
družbe. 

(Iz zapisa prof. Janka Orožna 
v Letnem poročUu Srednje 
družboslovne šole za šol. 1. 
1982/83). 

M. Z. 

P O TUNÊZÊJÊ Piše: Janez Vedenik 

Kartagina potrebuje denar 
Obisk Tunizije ne mine brez obiska 

Kartagine. Kartagina leži v neposredni 
bližini glavnega mesta Tunisa. Karta-
gino so ustanovili Feničani leta 814 
pred našim štetjem in sčasoma je Kar-
tagina pridobivala na svoji moči. Se 
zlasti so Kartažani sloveli kot trgovci. 
Stoletja dolgo so bili prvi tekmeci z 
Grki in kasneje z Rimljani. 

Kartagina je imela v oblasti tudi Si-
cilijo, ki je bila prava žitarica. V Sredo-
zemlju so hoteli imeti Rimljani prvo 
besedo in oblast. Močna država Karta-
gina jim je bila napoti in tako je prišlo 
do spopada, ki je trajal dobrih sto let. 
Najbolj znani vojskovodja Kartažanov 
je bil Hanibal, ki je Rirnljane večkrat 
premagal, znan pa je tudi njegov po-
hod s sloni čez Pireneje in Alpe na 
polotok. Končno so Rimljani Kartagi-
no le premagali in ozemlje, kjer je sta-
la, preorali. 

Čudovit je sprehod po Kartagini, 
oziroma med njenimi spomeniki, ki so 
jih izkopali. Se veliko več kot je izko-
panega, je ostalo pod zemljo. Na po-
dročju Kartagine stoje sedaj najraz-
košnejše vile premožnih Tunizijcev. 
Če bi hoteli odkopavati naprej, bi mo-
rali vse te hiše porušiti, problem pa je 
tudi v tem, da za takšna dela, oziroma 
za izkopavanje, ni dovolj denarja. Po 
svojih najboljših močeh pomaga pri 
delih, oziroma vzdrževanju, Unesco. 
Ob vhodu v »muzej« na prostem lahko 
vidimo majhne grobove. Vanje so po-
kopavali Kartažani svoje žrtve-prvoro-
jene otroke, ki so jih darovali bogo-
vom, ti pa naj bi jih ščitili. Zanimivo je 
videti tudi 'ostanke znamenitih Anto-
nijevih term. 

Tik nad vsemi temi ostanki je rezi-
denca tunizijskega voditelja Habiba 

Burgibe, ki se zdi, kot da kraljuje ce-
lotni okolici ter se vzdiguje nad vso 
preteklost. Resnici na ljubo je treba 
povedati, da je Habib Burgiba ne le 
voditelj te severnoafriške države, pač 
pa tudi narodni junak. Pod njegovim 
vodstvom so se Tunizijci osvobodili 
Francozov in 25. julija 1957. leta so 
Tunizijo proglasili za neodvisno repu-
bliko. Mnoge reforme, ki so jih izvedli, 
so Tunizijo po nekaterih navadah še 
bolj približale Evropi. 

Ce bi hoteli videti vse znamenitosti 

Kartagine, bi za to morali imeti ogro-
mno časa. V muzeju oceanografije lah-
ko vidimo zbirko prepariranih rib in 
ptičev ter modele starih in novejših 
ladij. Precej je tudi bazilik, pozornost 
pa vzbuja tudi katedrala Sv. Cyprija in 
Sv. Louisa, ki je značilna po gotski 
fasadi, rimskih zidovih in indijskih 
cerkvenih stolpih. Za to katedralo leži 
znameniti kartažanski muzej, v kate-
rem lahko med drugim vidimo sarko-
fage, feničanske skulpture, različne 
mozaike in še bi lahko naštevali. 
Skratka, za poznavalce zgodovine in 
ljubitelje umetnosti, je Kartagina pra-
vi raj. 

Ostanki Antonijevih term v Kartagini 



Preuredimo stare obleke (1) 
J e s e n in zima sta pred vra-

ti in n a m prinašata nove mo-
d n e zanimivosti in domisli-
ce. Poletje, ki je bilo polno 
geometr i jskih sestavljank, 
se je razbohotilo tudi v jesen 
in zimo. Oblačila, plašči in 
jopiči, so sešiti iz dveh različ-
nih dopoln ju joč ih se blag. 

Npr.: rokavi in ovratnik iz 
progastega žameta, preosta-
lo iz povoščenega p l a t n a . . . 
( takšnih kombinac i j je laliko 
nešteto, odvisno pač od last-
ne kreativnosti). Kombinaci-
je dveh blag n a j d e m o tudi na 
oblekah, bluzah in krilih in 
celo na hlačah. Ta m o d n a no-
vost nam omogoča, da preu-
red imo stare obleke z malo 
domišl j i je v nove in modne . 

Obleka, ki jo preds tavl jam 
danes, je sestavljena iz dveh 
materialov, ravno krojena in 
z velikim puli ovratnikom. 
Zapenja se na r amenu z veli-
kimi gumbi . V pasu je stis-
n jena s š i rokim pasom, ki je 
iz enakega materiala kot so 
rokavi. Obleka ima tud i veli-
ke našite žepe, ki so letos 
modni in p redvsem zani-
mivi. 

Pripravlja 
Duška Som 

Italijanska sirova juha 
Potrebujemo: 4 koščke toasta, eno jajce, en liter mesne 

juhe, 50 g naribanega parmezana. 

Kose toasta po obeh s t raneh zlatorjavo opečemo. Pripra-
v imo si štiri ognjevarne skodelice in v vsako d a m o eno 
rezino toasta. Na k r u h previdno ub i j emo eno jajce in pri t em 
se r u m e n j a k ne sme razlesti. Cez to pol i jemo vrelo mesno 
juho in vse skupa j pot resemo z nar ibanim sirom. Polne 
skodelice postavimo v ogreto pečico (220 °C) in segrevamo 
približno deset minut , da se sir popolnoma raztali, a jajce 
zakrkne. Nato hitro postrežemo, a pr i t em m o r a m o paziti da 
se ne opečemo, ker je juha zelo, zelo vroča. 

ÛRTIKUL11IRNI KOTIČEK 

Vedno lepe žive meje 
Pogosto si pod p o j m o m živa meja predstavl jamo 

vrsto grmičevja, ki ga največkrat uporab l jamo v te 
namene . To so razne vrste kaline ( l igus t rum) . Zato 
običajno sploh ne razmišl jamo, kakšno živo me jo 
b o m o posadili na vr tu ah celo na javni zeleni površini. 
Mislimo pač, da je to lahko samo kalina in nič drugega. 

Nekoliko bolj razgledani vr tnik pa ve, da je rastlin-
skih vrst (grmovnic in drevesnih vrst), pr imernih za 
obl ikovanje žive meje, zelo veliko. 

Cemu sploh živa meja? 
Živo me jo sadimo za obrobl jan je vrta zaradi obliko-

vanja, zaradi preprečevanje dos topa kokošim in psom, 
nadal je zaradi razdelitve vr ta na dva ah več funkcio-
nalno ali obl ikovno različnih delov, zaradi zakrivanja 
pred nezaželenimi pogledi, zaradi us tvar janja posebno 
in t imnih prostorčkov v vr tu itd. Izbor rastlin bo odvi-
sen od tega, koUko prostora bomo namenil i živi meji. 

Estetski učinek 
Živa meja v vr tu ne more učinkovati samostojno, 

a m p a k je sestavni del vr tne kompozicije. Zato je zelo 
p o m e m b e n odtenek n jene zelene barve in možnost 
uporabe rastlin drugih barv. Tudi čas cvetenja, če se 
odločimo za cvetočo vrsto ter plodovi, so zelo po-
m e m b n i glede na d ruge rastline. (O živi mej i tudi v 
pr ihodnj i številki.) 

Delo v društvu 
Ob koncu avgusta so se na redni seji sestali člani 

izvršilnega odbora Hor t iku l tumega društva. Dopust i 
se konču je jo in na pragu je čas novega akt ivnega delo-
vanja. Na seji je beseda predvsem tekla o tem, kako 
rešiti kadrovsko vprašanje , saj bo jeseni društveni 
občni zbor. Težimo, da bi v svoje vrste dobili več novih 
in zlasti mladih članov. Caka nas tudi zaključek tek-
movanja med osnovnimi šolami za ureditev okolja. 
Prav tako bomo pripravili spored predavanj za zimski 
čas in še kaj . 

H O R T I K U L T U R N O DRUŠTVO C E L J E 

E l / T l ^ ' У ^ ј ј Т Т Ж 
Evkalipt 

Uanes bi si ogledali 
rastlino, ki ne raste pri 
nas, temveč je njena do-
movina v Avstraliji in 
na sosednjih otokih. To 
je evkalipt, imenovan 
tudi modri giunijevec, 
ker pokriva njegove liste 
s ivo moder voščen oprh. 
To so na svetu največja 
in najvišja drevesa, saj 
dosežejo viš ino do 165 m 
in obseg do 40 m. Drevo 
so prinesli tudi v Evro-
po, kjer uspeva samo v 
južnih, sredozemskih 
krajih. Tu doseže le malo 
svoje viš ine in zraste le 
do 35 m visoko. Drevo 
raste zelo hitro in ga na 
vel iko sadijo tam, kjer 
morajo izsušiti tla. Do-
bro uspeva tudi na suhi 
in slabi zemlji in ga tako 
uporabljajo za pogozdo-
vanje. 

Ima značilne, navpično 
postavljene, modr ikas to 
zelene suhčaste liste in 
nenavadne cvetove. Dre-
vo ima tudi zelo značilen 
duh . Kot zdravilna droga 
t uka j pridejo v poštev le 
listi (folia Eucalypti). So 
zelo pri jetnega in zelo 
aromatičnega vonja in 
imajo pekoč okus. Vsebu-
jejo precej eteričnega 
olja, čreslovine, grenčine, 
smole, sluzi, rudn inske 
soli itd. Včasih so uporab-
ljali evkal iptusove liste 
kot antiseptik, antipiret ik 
in adst r ingens in ga upo-
rabl ja jo še danes kot 
zdravilo zoper mrzlico, ki 
spremlja malarijo, kot an-
t iseptik pri obolenju čre-
vesja (kolera). Pr isotno 
eterično olje pa dobrodej-
no vpliva na vneta dihal-
na pota, olajša napad ast-
me, in pospešu je izloča-
n je seča. Vdihavanje ete-
ričnega olja, ki se dobi tu-
di pri nas v lekarni, po-
mir ju joče vpliva na živ-
čevje, blaži migreno, 
zdravi vnete dlesni in ust-
ne bolezni. 

Aktivna snov v eterič-
nem olju je cineol, vsebu-
je pa še pinen, kamfen, 
seskvi terpene itd. Vse te 
snovi deluje jo kot anti-
septik in če uživamo ev-
kćdiptusovo olje v malih 
količinah, razkužuje pre-
bavni trakt , pospešu je 
prekrvavitev notranj ih 
organov, povečuje izloča-
n je seča in de lu je dobro-
dejno na dihalne organe. 
Delovanje evkaliptusove-
ga olja lahko pr imer jamo 
z delovanjem rožmarino-
vega olja. Čeprav se razli-
ku je ta po svoji sestavi, je 
n j u n glavni učinek anti-
sept ično delovanje. Tudi 
v ras t l inskem svetu so 
eterična olja za to, da va-
ru je jo rastlino pred žužel-
kami in bakteri jami. Zato 
lahko izkoriščamo anti-
septični uč inek eukalip-
tusovega olja pri prehla-
dih, vnetj ih us tne votl ine 
oziroma povsod, k jer je 
okužba. 

Evkal iptusovo olje lah-
ko vdihavamo pri 
prehladnih obolenjih, ta-
ko da si pr ipravimo velik 
lonec vrele vode in van j 
vl i jemo neka j kaplj ic ete-
ričnega olja ter se pokrije-
m o čez glavo in vdihuje-
mo soparo. Pri t e m se ne 
smemo prehladit i . Lahko 
si pr ipravimo tudi cvet, in 
sicer damo 20 g evkalip-
tusovega olja v pol litra 
70% alkohola in dobro 
stresemo. To dišavno olje 
vt i ramo pri telesni utruje-
nosti, pri glavoboli^ živč-
ni u t ru jenos t i itd. Ce da-
m o neka j kaplj ic na koc-
ko sladkorja, le to seslja-
mo pri vne t em grlu, slabi 
prebavi in pri prehladnih 
obolenjih. Eter ično olje 
pospešu je prekrvavitev 
p l jučnih mehurčkov, pri-
sotno je več vode in gost 
sluz se redči ter se lažje 
odkašl jamo. Evkahptovo 
olje lahko uživamo, če 
nas črviči in imamo pre-
bavne težave. 

BORIS JAGODIC 

iKmeUIski Inititut Siovenlle prtpoiiiča 

Siliranje koruze 
v posameznih območj ih 

Slovenije, posebno na pli-
tvejših tleh, sta suša in listna 
progavost močno prizadela 
koruzne posevke. Del listov 
se je posušil, storži pa so sla-
bo razviti, ponekod kaže, da 
bo storž tudi polovico manjš i 
ali pa se sploh ni razvil. To 
bo vplivalo na zmanjšan je 
pridelka zrnja ali silažne ko-
ruze, neugodno bo pa vpliva-
lo tudi na kakovost silaže in 
sicer na več načinov. Kl jub 
temu, da so posamezni listi 
suhi, sušina koruzne rastl ine 
zaradi zmanjševanega deleža 
storža počasi narašča. Più si-
l iranju prevlažne koruze, do-
bimo silažo z visoko vseb-
nost jo ocetne kisline (silaža 
ima ostro kisel vonj), ki jo 
živali nerade in pramalo po-
jedo. Ugodno sušimo, blizu 
30% pa bi pri koruzi z nizkim 
deležem storža dosegli le, če 
bi bil ostali del koruzne rast-
line že precej suh, kar pa 
neugodno vpliva na hrani lno 
vrednost , obstojnost in oku-
snost silaže. Poškodovane 
posevke ne kaže silirati niti 
premalo, niti preveč dozore-
le. Tudi močneje poškodova-
ne posevke na j ne bi silirali 
dokler zrnje ne doseže začet-
ka voščene zrelosti, tako da 
bi silaža vsebovala vsaj nad 
20% sušine. Manj poškodo-
vane ras thne s še dobro raz-
vitimi storži, bi kazalo silirati 
v normalni silažni zrelosti ob 
p rehodu iz voščene v polno 
zrelost. Pri taki silaži pa je 
računati s povečano dovzet-
nost jo za gretje, odnosno na-
k n a d n o fermentacijo. Silira-

nje, posebno t lačenje in po, j 
kr i t je mora biti zato pri tal^j 
koruzi zelo skrbno izvedeno, 

Zaradi poman jkan ja druge 
k r m e ali nizkega pridelka 
zmja bo kazalo na prizadetih 
območj ih silirati tudi m o t 
neje poškodovane posevka, 
ki so bili namenjen i za prideš 
lovanje zrnja. Koruzo uspeš-1 
no siliramo tudi v zasilnih si. 
losih, če je silos tako narejen, 
da je možno t lačenje s trak^ 
tor jem. 

Letos še v večji meri kot 
običajno pokladajo goveji ži-
vini celo koruzno rastlino 
names to d ruge zelene krme. 
Zaradi visoke škrobne vre-
dnost i in olajšanja dela pri 
spravilu silažne koiioze je to 
zelo ugodno, vendar mora-
mo upoštevati , da sama ko-
ruza tako za molznice ko t za 
pi tovno mlado živino vsebu-
je premalo bel jakovin in ru-
dnin. Obrok dopoln imo naj-
boljše z mlado travo, deteljo 
ali tud i t ravno silažo odno-
sno zgodaj košenim senom. 
Delež koruze naj ne bi prese-
gal polovice obroka. Dodat-
no pok ladamo tudi rudnin-
ski dodatek, ki vsebuje po-
leg soli tudi kalcij in fosfor. 

Zaradi slabše k o m z n e sila-
že in velike porabe konzervi-
rane k r m e v le tnem obdobju, 
bo na posameznih območjih 
premalo kvali tetne k r m e za 
z imsko obdobje. Pospeše-
valna služba pri kmet i jskih 
organizacijah na prizadetih 
območj ih na j že sedaj prouči 
nastalo situacijo, da bi lahko 
pravočasno podvzela ustrez-
ne ukrepe. 

»ZDRUŽENE OSNOVNE ŠOLE 
CELJE, o. sol. o. 
TOZD OŠ XIV. DIVIZIJE DOBRNA 
Komisija za medsebojna delovna 
razmerja 
objavlja 
dela in naloge 

hišnika 
za nedoločen čas. 
Pogoji: 
izpit za kurjača 
vozniški izpit B kat. (prevozi učencev). 
OD po pravilniku TOZD. 
Stanovanje: garsonjera. 
Rok prijave: 8 dni. 
Poskusno delo: 2 meseca. 

Gorenje Glin 
Lesna industrija Nazarje 
DSSS - DELAVSKI SVET 
v skladu z določili samoupravnega sporazuma o 
združevanju dela delavcev in statuta DSSS 

razpisuje 
dela in naloge delavca s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi 

VODJA KOMERCIALNEGA 
SEKTORJA 

Kandidat mora poleg splošnih zakonskih pogojev 
izpolnjevati še naslednje: 
- da ima visoko oziroma višjo izobrazbo ekonomske, 
komercialne ali tehnične smeri in 4 leta delovnih 
izkušenj na ustreznih delih in nalogah 
- da pasivno obvlada vsaj en tuj jezik 
- da je moralno in politično neoporečen 
- da njegovo dosedanje delo zagotavlja da bodo 
doseženi postavljeni cilji DO kot celote 

Mandat traja 4 leta. 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
naj kandidati pošljejo v 8 dneh po objavi razpisa 
splošno-kadrovskemu sektorju DO Gorenje GLIN 
Nazarje v zaprti ovojnici z oznako »za razpisno komi-
sijo DSSS«. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku X dni od 
poteka razpisnega roka. 



Dnevi Aera so pregled opravljenega dela 
letos potekalo ¥ znamenlu preno¥lt¥e prolz¥ođnle papirßa In celuloze ¥ tozdu Med¥ode 

Čeprav so bili dnevi Aera že 
po štiriletni, torej dokaj kratki 
tradiciji, ponavadi namenjeni 
odpiranju novih objektov v 
delovni organizaciji Aero, le-
tošnji ne bodo takšni. Kljub 
vsemu pa bodo tudi potekali 
v znamenju nove naložbe za 
prenovitev proizvodnje papir-
ja in celuloze v Medvodah. 

Brez naložb ni razvoja! Tega 
se zavedajo tudi v Aeru in to 
kljub težjim gospodarskim 
razmeram. Hkrati pa se zave-
dajo, da brez papirja, te 
osnovne surovine, ni napred-

ka v grafični in kemični indu-
striji Aerove družine temelj-
nih organizacij združenega 
dela. V Aeru so namreč še po-
sebno ponosni, da so znali 
oblikovati celotno reproduk-
cijsko verigo znotraj delovne 
organizacije: od celuloze in 

papirja, preko kemije do 
končnih grafičnih izdelkov. 
TOZD Tovarna celuloze in pa-
pirja v Medvodah praznuje le-
tos častitljivo obletnico, 220 
let proizvodnje! Rekonstruk-
cija celuloze naj bi bila konča-
na do konca leta. Na ta način 
si bo Aero kot celota zagotovil 
najosnovnejšo surovino. Do-
sedanja tradicija izdelovanja 
dobrega papirja se je ohranila 
in to so si v Aeru že večkrat 
dokazali, ne nazadnje tudi na 
svetovnih tržiščih. Papir je že 
od 1976. leta, po obnovitvi 
proizvodnje, v prvem kako-
vostnem razredu, čeprav so 
kdaj pa kdaj že nastopile tudi 
kakovostne motnje v proiz-
vodnji. 

Papimičarji pač pravijo, da 
se iz slabega materiala ne da 
izdelati dober papir! 

Narediti dober papir je svo-
jevrstna »bela čarovnija«. Pa-
pir v povezavi z drugo, »čmo 
umetnostjo« - tiskano bese-
do, daje še več. Je tedaj najpo-
polnejše zrcalo človeštva! 

Tiskana beseda na papirju! 
To je človeška zgodovina, nje-
gova kultura, preteklost, se-
danjost in tudi prihodnost, 
kljub kompjuterjem, elektro-
niki, robotom. Z razvojem pa-
pirja, od njegovega spoznane-
ga prvega proizvajalca, Kitaj-
ca Tshai Luna v 105. letu na-
šega štetja, pa do znamenite-
ga Johanna Gutenberga v 
1439. let, ko je izumil tisk je 
dolga pot, ki so jo prehodile 
generacije in generacije pa-
pimičarjev in tiskarjev. V tej 
bogati tradiciji so vsajene iz-
kušnje. Izkušnje, ki so v Aeru 
našle sodobno, gospodarsko 
in družbeno-politično ter te-
hnološko povezavo med pa-

pirjem in tiskom, med »belo« 
in »čmo« umetelnostjo izde-
lave. 

Ponovna oživitev proizvod-
nje papirja v Medvodah je že 
stekla pod skupno Aerovo 
streho. Naložbo pa je bilo mo-
goče uresničiti na osnovi sa-
moupravnega dogovora vseh 
delavcev Aera. 

In, če so v vsem Aeru danes 
ponosni na častitljiv jubilej, 
220-letnico papimištva v Me-
dvodah, je prav, da se spo-
mnimo začetkov te proizvod-

nje v dolini Sore na Gorenj-
skem. 

Prvi začetki sodijo v drugo 
polovico 18. stoletja. Manjši 
papirni mlin je začel delovati 
1750. leta v naselju Sv. Duh 
pri Škofji Loki. Vsekakor pa 
je papirni mlin uspešno delo- ' 
val v začetku 19. stoletja, 
osnoval ga je Wemer Grun-
dner in se kmalu razvil v ma-
nufakturo. Menjal se je last-
nik, dokupljena so bila nova 
zemljišča in obrati in 1870. le-
ta so proizvedli že okrog 430 
ton lesovine, ki so jo v tedanji 
Avstriji med prvimi proizva-
jalci papirja uporabljali kot 
polsurovino v izdelavi papirja 
za lepenke. Na ta način je last-
nik Fidelis Terpinc postavil 
osnovo za velepodjetje Vevče-
-Goričane-Medvode. 

V hudi gospodarski konku-
renci je podjetje prevzela 
močna graška grafična in pa-
pirna družba Leykam-Jo-
sefsthal, ki je gospodarila od 
1970. leta vse do ustanovitve 
bivše Jugoslavije. Od tedaj 
obstoja družba Združene pa-
pirnice Vevče, Goričane in 
Medvode, s sedežem v Ljub-
ljani in Ljubljanska kreditna 
banka je bila njihov glavni 
delničar. Družba je obnovila 
obrate, saj so bile potrebe po 
papirju vse večje. Razen v Dr-
varju je bila tovarna v Melvo-
dah edina v tedanji državi. 
Gospodarska kriza v svetu ni 
obšla proizvodnje papirja in 
celuloze, odpuščenih je bilo 
veliko delavcev. Druga sve-
tovna vojna je prav tako zare-
zala globoke rane v razvoj pa-
pimištva in celuloze. Tudi po 
osvoboditvi razvoj ni šel po 
ravni črti, šele od 1973. leta 
dalje je tudi ta proizvodnja v 
okvirih delovne organizacije 
AERO Celje našla novih 
spodbud za razvoj. 

Danes se tovarna papirja in 
celuloze Medvode nedvomno 
uvršča med pomembne indu-
strijske proizvodnje ne samo 
na Slovenskem, ampak v vsej 
Jugoslaviji. 







Tomažek ]e 
lepo zapel 

Tekli so prvi šolski dne-
vi v mesecu septembru. 
Učiteljica elementarka je 
vzpostavljala prve stike z 
novinci. Takrat še ni bito 
vrtcev in malih šol, ki bi 
otroke socializirale. Otro-
ci so iz svojega domačega 
okolja prihajali neposre-
dno v šolo, kar je bilo za 
posameznike izredno za-
hteven korak. 

Učiteljica je prinesla v 
razred citre in otrokom 
pela znane otroške pesmi, 
s katerimi se jim je izre-
dno prikupila. Tako so tu-
di sami pritegnili k učite-
Ijičinem petju. Led je bil 
predrt in posamezniki, ki 
so bili manj plašni so celo 
pritegnih učitelj ičinemu 
petju. Cez nekaj časa so 
prišli že tako daleč, da so 
posamezniki že sami za-
peli krajše pesmice, ki jih 
je učiteljica spremljala na 
citrah. To je bilo učencem 
izredno všeč še zato, ker 
je vsak tak nastop učite-
ljica posebno pohvalila in 
so vsi nastopajočemu plo-
skali. 

Tomažek, ki je sedel v 
tretji klopi se dolgo ni 
mogel okorajžiti, da bi 
dvignil roko in povedal, 
da bi tudi on zapel. Na-
zadnje ga je le nekaj 
vzpodbudilo in začel je 
peti: »Se nikoli se nisem 
tak smejal, ko je šola po-
gorela, učitelja je okol-
'metal, kot sama gromska 
strela!«... 

Otroci so se ob pesmi 
od srca smejali in na kon-
cu diN-je zaploskali. To je 
bilo ploskanja konec je 
učiteljica Tomažku rekla: 
»I-icpo si zapel, ti pa res 
znaš peti! Kdo te je pa 
naučil to lepo pesmico?« 
Tomažek, Id je bü nad 
aplavzom navdušen je 
povedal: »Stric Jožek so 
me naučili, oni so godec, 
ki hodijo igrat na fureže 
in ohceti!«... 

ERNEST RECNIK 

Od košev k sodom 
Sredi vročega dopoldne-

va, sredi počitnic, dopusta 
ali kakorkoli že hočete, smo 
zmotili Ivana Tratnika, so-
darja, doma iz lietuša. S so-
darstvom se ukvarja že od 
leta 1965, prej pa je izdelo-
val koše. Ivan je obrtnik sa-
mouk, prve nasvete za izde-
lovanje sodov pa je dobil 
pri sosedu v vasi. Tudi nje-
govi prvi izdelki so bili na-

menjeni sosedom in delav-
cem v tovarni Polzela. 

Dan pi-ed našim obiskom 
pri Ivanu se je vrnil z dopu-
sta, ki ga je preživel v Piranu 
in Fiesi. To je bil po 40 letih 
njegov prvi dopust. Po vojni 
se je Ivan vmil domov in pri-
čel z izdelovanjem košev. To 
delo pa je prineslo premalo 
zaslužka za življenje, zato se 
je odločil, da bo začel izdelo-
vati sode. Danes izdela 60 do 

70 sodov v letu dni, izven se-
zone pa izdeluje čebre za ro-
že. Teh izdela 100 letno. Te-
žave pri njegovem delu so 
pri lesu, kajti Ivan potrebuje 
lep hrastov les, ki ga dobi pri 
Gozdnem gospodarstvo!. Les 
nato razžaga, in ga primerno 
pripravi za nadaljnje delo. 
Ivan izdeluje sode s prostor-
nino od 5 do 1200 litrov. Naj-
več naročil ima za 100 do 200 

litrske sode. 
«Ce hočeš narediti dober 

sod«, začne Ivan s pripove-
dovanjem »moraš najprej 
izbrati dober hrastov les." 
Najprej napravim doge, jih 
»pooblam«, izrežem, kajti na 
sredini morajo biti tanjše. 
Debelina je odvisna od veli-
kosti soda. Večji je sod, večja 
je doga na sredini. Po merah 
označim vse doge in jih »spe-
hnem« na stroju za oblanje, 
tako da dobim pravi kot. Na-
to doge sestavim. V 200 litr-
ski sod dam 32 do 33 dog. 
Paziti moram, da sod ni pre-
več ali premalo vampast. Na-
to sledi kurjenje. Ko nare-
dim sod do konca, pa nanj 
nabijem nove obroče.« 

Ivan Tratnik porabi za iz-
delavo soda 8 ur. Včasih, ko 
še ni imel strojev in je vse 
delo opravljal ročno, pa je za 
sod porabil teden dni. Sedaj 
ima na razpolago veliko stro-
jev, mnoge od njih pa si je 
Ivan napravil kar sam. Pri 
delu mu pomagata zet in nje-
gov sin, ki zagotavljata, da se 
bodo dleta, žage in kladiva 
še dolgo oglašali iz njegove 
delavnice. 

Pravijo, da dober glas seže 
v deveto vas. Tudi Ivanov 
glas seže daleč izven meja 
njegove vasi. Kot dobrega iz-
delovalca sodov ga poznajo 
FKJVsod po Sloveniji, kupci 
pa se oglašajo tudi iz drugih 
republik. Dela ne zmanjka 
nikoli. Niti poleti niti pozimi, 
naročila sprejema za leto dni 
vnaprej. 

Ivan si je zgradil hišo z le-
po urejeno okolico. Živi od 
pokojnine, zaslužek od so-
dov pa ima »za povrhu«. 

MATEJA ZALOŽNIK 
Ce bi bil Ivan še enkrat mlad, bi se odločil za enako 
življenjsko pot. Delo mu pomeni veselje. 

NAPITNINA 
Prijatelja sta bila skupaj v gostilni. Ko sta odšla, je 

dal tisti, ki je plačal, natakarju neznatno napitnino. 
Nato sta odšla v gledališče. Ko je eden po končam 
predstavi dal garderoberki znatno napitnino, ga je 
drugi vprašal, kako neki dela takšne razlike. Pa mu 
drugi odvrne: »Ko bi ti vedel, kako krasen plašč mi je 
dala namesto mojega.« 

CelIskI riiilCI 
v Dobolu 

Pretekli teden je 18 član-
ska ekipa RD Celje sodelo-
vala v Doboju na četrtem 
pokalu pobratenih občin 
Celje, Ćuprija in Doboj. 
Tekmovanje je bilo med 
člani, članicami, mladinci 
in mladinkami. V vseh teh 
štirih kategorijah so celjski 
tekmovalci zasedli tretje 
mesto. Izkazali pa so se mla-
dinci v postavi Dar jan Roje, 
Aleš Oštir in Matjaž Ho-
dnik, ki so zmagali v trobo-
ju suhih disciplin. Skupni 
zmagovalci tega zanimive-
ga tekmovanja so postali ri-
biči iz Ćuprije in tako osvo-
jili prehodni pokal. 

V nedeljo, 4. septembra pa 
bo ob 7. uri pri ribiški koči 
na Šmartinskem jezeru to-
variško srečanje celjskih ri-
bičev. Tokrat se ne bodo po-
merili v ribolovu, ampak v 
streljanju z zračno puško, 
metu obtežilnika v cilj in 
ruskem kegljanju. 

FB 

Bucike 
Kdor se na morje poda, naj živce pusti 

doma! 
Razpisana delovna mesta so postala 

monopol zaposlenih - brezposelni, var-
čujte s papirjem za pisanje vlog! 

Ob humanih naslovih v časnikih, si 
človek zaželi spoznati human odnos v 
praksi. 

Imamo preveč ljudi, ki so prepričani, 
da zaradi njih sonce vzhaja... 

Psi stiskajo med noge repe - ljudje 
glave in srca. 

Če koža postane podplat, žeblji dobro 
primejo... 

Letovanje vedno bolj postaja nedolžna 
želja po grešnih dejanjih. 

BUCIK 

Udomačil le kanfo 
Kanja je roparica, Hariju Posedelu iz Polzele pa se je posre-

čilo, da jo je udomačil. Kot je povedal, je dobÙ kanjo še kot 
mladička. Vse dokler ni zrasla, jo je skrbno hranil, vedel pa je, da 
takšna ujeda v kletki ne more živeti, zato jo je pravočasno spustil 
na svobodo. Kanja pa svojega hranitelja ni pozabila in še danes 
na njegov žvižg prileti na železni drog, od koder mu iz rok jemlje 
koščke mesa. -p TAVČAR 


